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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ -  ΣΥΝΟΔΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 25ης Οκτωβρίου 2012 
Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ. 

Αρ. 7 
 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες. 

 Παρακαλώ, καθίστε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα κάνουμε τώρα μία αναφορά στην επέτειο της 28ης Οκτωβρίου. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Την ερχόμενη Κυριακή ως Έλληνες Κύπριοι θα γιορτάσουμε, όπως κάθε χρόνο, την εθνική επέτειο της 
28ης Οκτωβρίου 1940, που καθιερώθηκε στην ψυχή κάθε Έλληνα ως επέτειος του “ΟΧΙ”. 

 Η μικρή Ελλάδα του 1940 με τα λίγα πολεμικά μέσα που διέθετε και με μόνα εφόδια την ψυχή και τη 
γενναιότητα του λαού της πρόταξε το μεγάλο “ΟΧΙ” στο τελεσίγραφο του Ιταλού δικτάτορα Μουσολίνι.  Το 
γεγονός αυτό προκάλεσε το Γερμανό δικτάτορα Χίτλερ να βοηθήσει τον Ιταλό σύμμαχό του και να περιλάβει και 
την Ελλάδα στα πολεμικά του πλάνα.  Ακολούθησε η πολύχρονη γερμανική κατοχή με τις οδυνηρές για τον 
ελληνικό λαό συνέπειες.   

 Οι όπου γης Έλληνες γιορτάζουμε κάθε 28 του Οκτώβρη το “Έπος του ’40”, τις μεγάλες νίκες του 
ελληνικού στρατού εις βάρος των Ιταλών.  Τιμούμε τους αγωνιστές της αντίστασης, τους ανθρώπους που 
έδωσαν τη ζωή τους, για να είμαστε εμείς σήμερα ελεύθεροι, και καταδικάζουμε τις θηριωδίες αυτών που με 
κτηνώδη ένστικτα εξευτέλισαν την ανθρωπότητα. 

 Η μικρή μας πατρίδα, η Κύπρος, που βρισκόταν τότε κάτω από την αγγλική αποικιοκρατική κατοχή, δεν 
έμεινε αμέτοχη στον αγώνα κατά του ναζισμού και του χιτλεροφασισμού.  Παρά τη δυστυχία και τη φτώχια που 
μάστιζε τότε την κυπριακή κοινωνία, παρά τη βάναυση συμπεριφορά της αποικιοκρατικής κυβέρνησης και τα 
μέτρα της Παλμεροκρατίας, ο λαός μας εκτίμησε σωστά τους κινδύνους και δήλωσε παρών στον αγώνα κατά 
της επικράτησης των δυνάμεων του σκότους.  Χαρακτηριστικές ήταν οι επιγραφές έξω από τα στρατολογικά 
γραφεία «Αμύνεσθαι περί πάτρης» και «Πολεμάτε με τα συμμαχικά στρατεύματα, πολεμάτε για την Ελλάδα και 
τη δική σας ελευθερία».  Είκοσι πέντε χιλιάδες Κύπριοι εθελοντές και εθελόντριες -Ελληνοκύπριοι, 
Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, Αρμένιοι και Λατίνοι- υπηρέτησαν στις ένοπλες συμμαχικές δυνάμεις και 
πολέμησαν στην ξηρά, στη θάλασσα και στον αέρα, εισπράττοντας εγκωμιαστικά σχόλια, επαίνους διάκρισης 
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και παράσημα.  Αξίζει να σημειώσουμε ότι αρκετοί συμπατριώτες μας έζησαν τη φρίκη των στρατοπέδων 
συγκεντρώσεως, βιώνοντας τον απόλυτο εξευτελισμό. 

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Τιμούμε σήμερα τους αγωνιστές της αντίστασης και ευχόμαστε από καρδιάς να μην ξαναγράψει η 
ιστορία της ανθρωπότητας τέτοιες μαύρες σελίδες.  Χρέος όλων μας να αγωνιστούμε για την εδραίωση της 
ειρήνης στον τόπο μας και σ’ όλη την ανθρωπότητα.  Χρέος όλων μας η διαρκής προσπάθεια για διεκδίκηση 
και διασφάλιση των δικαίων και των δικαιωμάτων μας και για αποκατάσταση της κυριαρχίας, της εδαφικής 
ακεραιότητας και της ανεξαρτησίας της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Ιδιαίτερα σήμερα, στις δύσκολες μέρες που περνά ο τόπος μας λόγω και της οικονομικής κρίσης, 
οφείλουμε να παραμείνουμε ενωμένοι για την αντιμετώπισή της, αλλά και αφοσιωμένοι στον κύριο στόχο μας, 
που δεν είναι άλλος από μια δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη λύση του Κυπριακού, που θα τερματίζει την κατοχή 
και τον εποικισμό.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσουμε τώρα με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει 
μια πρόταση νόμου η οποία θα κατατεθεί σήμερα και για την οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί ως 
επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί Ειδικού Διακανονισμού 
Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 2012».  

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται ως επείγουσα και παραπέμπεται ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την παράκληση να συνέλθει, για να τη 
μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ο κ. Περδίκης τι λέει; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εγώ έχω ένσταση, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Και η ένστασή μου είναι ότι ένα τόσο σοβαρό σχέδιο νόμου για το οποίο δεν υπήρχε οτιδήποτε το 
επείγον και μπορούσε να συζητηθεί με την κανονική οδό και να μελετηθούν όλες οι επιπτώσεις του, και οι 
θετικές και οι αρνητικές του, περνά μέσα από μια διαδικασία του επείγοντος και αυτό με οδηγεί στο να έχω 
ένσταση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Έχει κανέναν άλλο που έχει ένσταση; 

 Επομένως, χάνεις, κύριε Περδίκη.  Εγγράφεται και παραπέμπεται στην επιτροπή Οικονομικών και 
παρακαλώ να συνέλθει επειγόντως και να μας φέρει έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1.  Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας 
Δικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων του 
Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.201-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος  

2.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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του 2013 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.202-2012). 

3.  Ο περί της Συνθήκης της Ρώμης για τη 
Σύσταση του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.203-2012). 

Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  
και  
Νομικών  

4.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.204-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

5.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 4 του 2012 
του προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών,  σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2012 Νόμου του 2011  
[Ν. 51(ΙΙ)/2011]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 του 2012 
του προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 
2012 Νόμου του 2012 [Ν. 32(ΙΙ)/2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 42, 44, 46, 
47, 48, 49, 51, 52, 53, 54, 55, 56, 57, 60, 61, 
62, 63, 64, 65 και 66)  του 2012 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 23 Οκτωβρίου 2012, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμου του 
2011 [Ν. 53(ΙΙ) του 2011]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.099-2012). 

Χρίστο Μέση  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  
Αναπομπή.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τον αναπεμφθέντα 
νόμο «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 
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 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, ο 
οποίος αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας κατʼ επίκληση του άρθρου 50.1 του συντάγματος, 
μετά την ψήφισή του από τη Βουλή στις 4 Οκτωβρίου 2012 και την κοινοποίησή του στο γραφείο του Προέδρου 
της Δημοκρατίας στις 5 Οκτωβρίου 2012, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Οκτωβρίου 2012.  
Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν για τον Υπουργό Οικονομικών λειτουργός του Υπουργείου Οικονομικών 
και για το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας λειτουργός της Νομικής Υπηρεσίας. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου Νόμου, ώστε για το διορισμό των μελών του διοικητικού συμβουλίου αυτής από το 
Υπουργικό Συμβούλιο να προηγείται διαβούλευση με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού.  Η ίδια ρύθμιση προτείνεται να ισχύσει και για την περίπτωση που πρόσωπο παύσει να είναι 
σύμβουλος πριν από τη λήξη του χρόνου της θητείας του.   

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2012, είναι αυτολεξεί οι ακόλουθοι: 

 «2.1. Στο πολιτειακό μας σύστημα ισχύει η αρχή της διάκρισης των εξουσιών (εκτελεστικής, 
νομοθετικής και δικαστικής).  Η αρχή τούτη είναι διάχυτη στο Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας και έχει 
πολλές φορές διακηρυχτεί από το Ανώτατο Δικαστήριο.  Οποιαδήποτε άμεση, έμμεση ή με οποιοδήποτε σχήμα 
επέμβαση της μιας εξουσίας στη σφαίρα των αρμοδιοτήτων της άλλης αποτελεί παράβαση της αρχής τούτης. 

 2.2. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και το Υπουργικό Συμβούλιο περιβάλλονται με την εκτελεστική 
εξουσία (άρθρα 47, 48 και 54 του συντάγματος), η Βουλή των Αντιπροσώπων με τη νομοθετική εξουσία (άρθρο 
61 του συντάγματος) και το Δικαστήριο με τη δικαστική εξουσία. 

 2.3. Τα διοικητικά συμβούλια των νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου (όπως είναι στην 
προκειμένη περίπτωση η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου) ασκούν εκτελεστική εξουσία βάσει πρωτογενούς 
νομοθεσίας.  Ο διορισμός των φορέων άσκησης εκτελεστικής ή διοικητικής εξουσίας ανάγεται στο υπέρτατο 
όργανο της εξουσίας αυτής, δηλαδή το Υπουργικό Συμβούλιο, βάσει του άρθρου 54, εκτός αυτής που 
διαφυλάσσεται στα άρθρα 47, 48 και 49 του συντάγματος στον Πρόεδρο και Αντιπρόεδρο της Δημοκρατίας.  
Συνεπώς, η αρμοδιότητα για διορισμό και/ή παύση των μελών του διοικητικού συμβουλίου της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου ανήκει στο Υπουργικό Συμβούλιο, αρμοδιότητα η οποία πηγάζει από το άρθρο 54 του 
συντάγματος, στην άσκηση της οποίας η νομοθετική εξουσία (φορέας της οποίας είναι η Βουλή των 
Αντιπροσώπων) δε δύναται να επέμβει. 

 2.4. Εφόσον με τον προτεινόμενο νόμο η Βουλή των Αντιπροσώπων υποχρεώνει (αφού θα 
συνιστούσε παρέκκλιση από το νόμο η μη τήρηση της επιβαλλόμενης διαδικασίας) το Υπουργικό Συμβούλιο να 
διαβουλευθεί με και/ή να λάβει τις απόψεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, προτού ασκήσει αρμοδιότητα που αποκλειστικά του παραχώρησε το άρθρο 54 του 
συντάγματος, υπάρχει επέμβαση της νομοθετικής εξουσίας στο έργο και/ή στις αρμοδιότητες της εκτελεστικής 
εξουσίας. 

 2.5. Τέλος, το δικαίωμα που δίδεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού (που αποτελεί μέρος του μηχανισμού μέσα από τον οποίο ασκείται η νομοθετική εξουσία της 
Βουλής) να διαβουλεύεται με το Υπουργικό Συμβούλιο [άρθρο 2(α), (γ) του προτεινόμενου νόμου] και/ή να 
εκφέρει απόψεις [άρθρο 2(β) του προτεινόμενου νόμου] για διορισμούς και/ή παύσεις μελών του διοικητικού 
συμβουλίου της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, εκφεύγει εν γένει της νομοθετικής εξουσίας που δίδεται στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων από το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας.». 

 Επανεξετάζοντας τον πιο πάνω ψηφισθέντα νόμο, η επιτροπή άκουσε τις θέσεις των παρευρεθέντων 
εκπροσώπων του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, 
σύμφωνα με τις οποίες η ψηφισθείσα νομοθεσία συνιστά επέμβαση της νομοθετικής εξουσίας στις 
αρμοδιότητες της εκτελεστικής εξουσίας και κατάφωρη παραβίαση της αρχής της διακρίσεως των εξουσιών.   

 Σύμφωνα με τις κατατεθείσες θέσεις της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, με βάση το άρθρο 54 του συντάγματος είναι εν προκειμένω σαφές ότι η εκτελεστική εξουσία επί 
παντός θέματος διαφυλάσσεται υπέρ του Υπουργικού Συμβουλίου, εκτός της εκτελεστικής εξουσίας που, 
σύμφωνα με συγκεκριμένα άρθρα του συντάγματος, διαφυλάσσεται υπέρ του Προέδρου της Δημοκρατίας.   

 Όπως σχετικά η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε, η αρχή της διάκρισης των εξουσιών αποτελεί διακηρυγμένη 
μέσα από τις αποφάσεις του Ανωτάτου Δικαστηρίου αρχή και συνεπώς το δικαίωμα διαβούλευσης, το οποίο με 
την ψηφισθείσα νομοθεσία παρέχεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
εκφεύγει των εξουσιών της.   

 Η ίδια εκπρόσωπος, υποστηρίζοντας την πιο πάνω θέση, κατέθεσε σχετικές αποφάσεις του Ανωτάτου 
Δικαστηρίου, το οποίο επιλήφθηκε του θέματος σε σειρά υποθέσεων, μεταξύ των οποίων οι ακόλουθες: 
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1. Αναφορά 3/85, Πρόεδρος της Δημοκρατίας v. Βουλής των Αντιπροσώπων (1985) 3 C.L.R. 2137, 
αναφορικά με τη θέσπιση γενικής απαγόρευσης πρόσληψης έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 
εκπαιδευτική υπηρεσία και ρύθμιση της πρόσληψης αυτών κατά παρέκκλιση από την εν λόγω 
απαγόρευση με επιφύλαξη στη Βουλή των Αντιπροσώπων της εξουσίας να απαγορεύει με ειδικό νόμο 
οποιαδήποτε σκοπούμενη πρόσληψη. 

2. Αναφορά 4/85, Πρόεδρος της Δημοκρατίας v. Βουλής των Αντιπροσώπων (1985) 3C C.L.R. 2165, 
αναφορικά με το διορισμό και τον τερματισμό του διορισμού από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας των 
μελών της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και της Αναθεωρητικής Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας, οι οποίοι υπόκεινται στην έγκριση της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

3. Συνεκδικαζόμενες προσφυγές 89/89 και 98/89, Χρίστος Καραγιώργης και Θέμης Θεμιστοκλέους v. ΡΙΚ, 
(1990) 3Δ Α.Α.Δ 2595, αναφορικά με το διορισμό των μελών των διοικητικών συμβουλίων των 
ημικρατικών οργανισμών. 

4. Αναθεωρητικές Εφέσεις 1163, 1178, 1179, ΡΙΚ v. Χρίστου Καραγιώργη και άλλων, (1991) 3 Α.Α.Δ 159. 

 Ο πρόεδρος, καθώς και άλλα μέλη της επιτροπής στο στάδιο της συζήτησης υποστήριξαν ότι έχουν ήδη 
ψηφιστεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πολλές νομοθεσίες, οι οποίες προβλέπουν διαβούλευση με τη 
νομοθετική εξουσία για το διορισμό διάφορων αξιωματούχων, μεταξύ των οποίων η νομοθεσία για το διορισμό 
Επιτρόπου Προστασίας Προσωπικών Δεδομένων, χωρίς να έχει ποτέ εκφρασθεί εκ μέρους του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, αλλά και του νυν Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας οποιαδήποτε 
αντίθεση στη διαδικασία αυτή κατʼ επίκληση της αρχής της διάκρισης των εξουσιών. 

 Επισήμαναν μάλιστα ότι ειδικότερα στην περίπτωση διορισμού Επιτρόπου Διοικήσεως απαιτείται η 
προηγούμενη σύμφωνη απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Υπενθύμισαν επίσης τις πρόσφατα 
ψηφισθείσες νομοθεσίες, σύμφωνα με τις οποίες για το διορισμό του προέδρου και των μελών του διοικητικού 
συμβουλίου της Λαϊκής Τράπεζας και των Κυπριακών Αερογραμμών προηγείται ανάλογη διαδικασία 
διαβούλευσης.   

 Επιπροσθέτως, βουλευτές μέλη της επιτροπής επικεντρώθηκαν στην ανάγκη προληπτικού ελέγχου της 
εκτελεστικής εξουσίας όχι υπό τη μορφή της ανάληψης ευθύνης λήψης αποφάσεων, αλλά διαβούλευσης, 
γεγονός που κατά την κρίση τους δεν επηρεάζει εκ πρώτης όψεως την αρχή της διάκρισης των εξουσιών.  

 Συναφώς, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι κατʼ αρχήν το θέμα εστιάζεται στην 
επιβολή της υποχρέωσης διαβούλευσης μέσω νομοθετικής πρωτοβουλίας, η οποία εν προκειμένω προέρχεται 
από την ίδια τη νομοθετική εξουσία, τονίζοντας ότι στην περίπτωση της Λαϊκής Τράπεζας και των Κυπριακών 
Αερογραμμών το θέμα διαφοροποιείται μερικώς, αφού πρόκειται για νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. 

 Η ίδια εκπρόσωπος, απαντώντας σε σχετική επισήμανση για την ανάγκη επανεξέτασης της 
συνταγματικότητας άλλων ισχυουσών νομοθεσιών, στις οποίες προβλέπεται η διαδικασία διαβούλευσης για το 
διορισμό αξιωματούχων ή προέδρου και μελών διοικητικών συμβουλίων, τόνισε ότι, παρά τη θέσπιση τέτοιων 
νομοθεσιών, στο παρόν στάδιο δεν παρέχεται από το σύνταγμα η εξουσία στο Γενικό Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας να ανατρέξει στο παρελθόν με οποιαδήποτε διαδικασία για έλεγχο της συνταγματικότητας αυτών, 
οι οποίες ήδη ισχύουν και εφαρμόζονται.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, του μέλους της βουλευτή του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος και του μέλους της βουλευτή των Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, να εμμείνει 
στην αρχική της θέση σε σχέση με τον ψηφισθέντα νόμο, μη αποδεχόμενη την αναπομπή του Προέδρου της 
Δημοκρατίας επʼ αυτού.    

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το ΑΚΕΛ, λέει εδώ πέρα, θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχή. 
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 Οι άλλοι είναι εναντίον της αποδοχής της αναπομπής, δηλαδή είναι εναντίον στο να αποδεχθούμε την 
αναπομπή του Προέδρου; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ουδείς. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάνι μάνι εμέτρησες; 

(Γέλια) 

 Μέτρηννε καλά τζι άλλοι μπαίννουν, άλλοι βκαίννουν εις την αίθουσα! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έν’ ο κέρβερος εδώ των ψήφων, ο Κώστας, και τα μετρά καλά!  Μεν φοβάστε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον της αποδοχής της αναπομπής, καμία υπέρ και δεκαέξι αποχές, η 
αναπομπή απορρίπτεται και η Βουλή εμμένει στην προηγούμενή της απόφαση.   

 Πάμε παρακάτω.  Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Νομικών 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Γενικών Διευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», πρόταση 
νόμου.  

 Το ΑΚΕΛ είναι εναντίον, ο ΔΗΣΥ υπέρ, ΔΗΚΟ στην ολομέλεια...   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα ζητούσαμε μια εβδομάδα αναβολή για παραπομπή του θέματος πίσω στην επιτροπή Νομικών.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι.   

 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή για μια εβδομάδα;  Είθισται να παραχωρείται αυτή η αναβολή.  Υπάρχει 
οτιδήποτε; 
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 Επομένως, αναβάλλεται για μία εβδομάδα και παραπέμπεται, σύμφωνα με την εισήγηση του 
Συναγερμού... 

 Παρακαλώ, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Δεν έχουμε ένσταση, απλά, επειδή είναι εξ αναβολής, να είναι μόνο μία εβδομάδα τζιαι να τελειώνουμε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μόνο μία εβδομάδα!  Στην εβδομάδα θα έρθει πίσω!  Και στο μεσοδιάστημα θα πάει ξανά στην 
επιτροπή Νομικών.  Λοιπόν, ετέλειωσε αυτό.  Πάμε παρακάτω. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, συνάδελφοι, είναι «Ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα 
Συναφή Θέματα) Νόμου, ώστε να επιτευχθεί αποτελεσματική εφαρμογή των πιο κάτω: 

1. Του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 1338/2001 του Συμβουλίου της 28ης Ιουνίου 2001 σχετικά με τον καθορισμό 
των αναγκαίων μέτρων για την προστασία του ευρώ από την παραχάραξη και την κιβδηλεία όπως 
τροποποιήθηκε από τον Κανονισμό 44/2009 του Συμβουλίου της 18ης Δεκεμβρίου 2008. 

2. Του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 1210/2010 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης 
Δεκεμβρίου 2010 σχετικά με την εξακρίβωση της γνησιότητας των κερμάτων ευρώ και τη διαχείριση 
κερμάτων ευρώ ακατάλληλων για κυκλοφορία. 

3. Της απόφασης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας της 16ης Σεπτεμβρίου 2010 σχετικά με τους 
ελέγχους γνησιότητας και καταλληλότητας των τραπεζογραμματίων ευρώ και την εκ νέου θέση αυτών σε 
κυκλοφορία (ΕΚΤ/2010/14) (Απόφαση 2010/59/EU). 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο ρυθμίζονται θέματα που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Τις υποχρεώσεις των πιστωτικών ιδρυμάτων, των παρόχων υπηρεσιών πληρωμών και των οικονομικών 
φορέων που συμμετέχουν στην επεξεργασία και στην παράδοση τραπεζογραμματίων και κερμάτων στο 
κοινό να ελέγχουν τα τραπεζογραμμάτια και τα κέρματα ευρώ ως προς τη γνησιότητα και την 
καταλληλότητά τους πριν τεθούν εκ νέου σε κυκλοφορία, να παρακρατούν πλαστά τραπεζογραμμάτια ή 
κίβδηλα κέρματα και να τα παραδίδουν στο Εθνικό Κέντρο Ανάλυσης Τραπεζογραμματίων και στο 
Εθνικό Κέντρο Ανάλυσης Κερμάτων, καθώς και να αποστέλλουν τα ακατάλληλα για κυκλοφορία 
τραπεζογραμμάτια και κέρματα στην ΚΤΚ. 

2. Τη δυνατότητα της ΚΤΚ να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο ποσού ύψους μέχρι €100.000 στις 
περιπτώσεις μη συμμόρφωσης των εποπτευομένων από την ΚΤΚ με τους Κανονισμούς 1338/2001 και 
1210/2010, την Απόφαση 2010/59/EU, καθώς και με τις διατάξεις του βασικού νόμου που αφορούν τη 
λήψη μέτρων για τον εντοπισμό πλαστών τραπεζογραμματίων ή κίβδηλων κερμάτων. 

3. Τη δυνατότητα της ΚΤΚ να διεξάγει επιτόπιους ελέγχους σε ιδρύματα, παρόχους υπηρεσιών πληρωμών 
και οικονομικούς φορείς, προκειμένου να διασφαλίζεται η σωστή λειτουργία των μηχανημάτων που 
διαθέτουν για την επεξεργασία των τραπεζογραμματίων και να απαιτεί σε περίπτωση μη συμμόρφωσής 
τους τη λήψη κατάλληλων μέτρων ή/και την απαγόρευση από αυτούς της εκ νέου θέσης σε κυκλοφορία 
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ακατάλληλων τραπεζογραμματίων, καθώς και να επαληθεύεται μέσω δοκιμασιών ανίχνευσης η καλή 
λειτουργία των μηχανών επεξεργασίας κερμάτων. 

4. Τον καθορισμό της ΚΤΚ και του Εθνικού Κέντρου Ανάλυσης Κερμάτων ως αρμόδιες εθνικές αρχές για 
την παραλαβή ακατάλληλων κερμάτων και ύποπτων ως κίβδηλων κερμάτων, αντίστοιχα.    

 Στα πλαίσια της συζήτησης την επιτροπή απασχόλησε μεταξύ άλλων το ύψος του διοικητικού προστίμου 
που προβλέπεται στο νομοσχέδιο. 

 Συναφώς, η εκπρόσωπος της ΚΤΚ δήλωσε ότι με απόφαση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας το 
διοικητικό πρόστιμο, το ύψος του οποίου κυμαίνεται από μηδέν ευρώ έως €1 εκατομ., μπορεί να επιβάλλεται 
από τις αρμόδιες εθνικές αρχές σε διάφορα επίπεδα.  Όπως η ίδια δήλωσε, το ύψος του διοικητικού προστίμου 
που έχει επιλεγεί από την ΚΤΚ (€100.000) είναι το τρίτο πιο αυστηρό στην Ευρωζώνη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ΕΥΡΩΚΟ, Οικολόγοι στην ολομέλεια.   

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εσείς συμφωνείτε.   

 Το ΕΥΡΩΚΟ; 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να κάνουμε ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πάτε για ψηφοφορία.  Μάλιστα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2013 Νόμος 
του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2013 Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Συμβουλίου 
Δανειστικών Επιτρόπων. 

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Δημόσιων Δανείων για το 2013 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€340.810 και συνολικά έσοδα ύψους €5.518.601, τα οποία προέρχονται κυρίως από αποπληρωμή του 
κεφαλαίου και των τόκων των δανείων (€4.421.897 και €1.094.920, αντίστοιχα), παρουσιάζοντας πλεόνασμα 
ύψους €5.518.601. 
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 Οι κυριότερες δαπάνες του ταμείου αφορούν λειτουργικά έξοδα (€181.800), έξοδα διαχείρισης (€52.000) 
και τόκους πληρωτέους (€40.000). 

 Όπως είναι γνωστό, το Ταμείο Δημόσιων Δανείων, στα πλαίσια της πολιτικής της κυβέρνησης για 
κοινωνικοοικονομική ανάπτυξη και συνοχή στην Κύπρο και με βάση εγκεκριμένα κυβερνητικά σχέδια 
δανειοδότησης και αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, παραχωρούσε μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2006 
δάνεια με ευνοϊκούς όρους για την εκτέλεση έργων δημόσιας ωφέλειας και ανάπτυξης στους τομείς της 
γεωργίας, της κτηνοτροφίας, της αλιείας, του πολιτισμού και των οδικών μεταφορών.  Επίσης, παραχωρούσε 
δάνεια σε φοιτητές για σκοπούς πραγματοποίησης σπουδών, καθώς και για την αυτοεργοδότηση αποφοίτων 
πανεπιστημίων και ανώτερων σχολών και την επαναδραστηριοποίηση εκτοπισθέντων ξενοδόχων.  Τέλος, 
δανειοδοτούσε δήμους, σχολικές εφορίες και συμβούλια αποχετεύσεων. 

 Ο ρόλος του Ταμείου Δημόσιων Δανείων, καθώς και η ανάγκη αναθεώρησης αυτού απασχόλησαν 
επανειλημμένα το Συμβούλιο Δανειστικών Επιτρόπων, ειδικότερα σε σχέση με τις αδυναμίες που 
παρατηρούνταν στη λειτουργία διάφορων σχεδίων δανειοδότησης και την κατάσταση των καθυστερήσεων στην 
αποπληρωμή των δανείων που παραχωρήθηκαν. 

 Συναφώς, το Συμβούλιο Δανειστικών Επιτρόπων έλαβε την απόφαση για σταδιακό τερματισμό της 
λειτουργίας των υφιστάμενων σχεδίων δανειοδότησης, απόφαση η οποία επικυρώθηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 64.083, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2006, για τερματισμό της 
χρησιμοποίησης του Ταμείου Δημόσιων Δανείων για την έκδοση νέων δανείων με την έναρξη του έτους 2007.  

 Σημειώνεται ότι το γραφείο θα εξακολουθήσει να λειτουργεί, για να διαχειριστεί και να εισπράξει τα 
εκκρεμή υφιστάμενα δάνεια, καθώς και για την έκδοση ήδη εγκριθέντων φοιτητικών δανείων, εντατικοποιώντας 
και επικεντρώνοντας τις προσπάθειές του στην αντιμετώπιση των καθυστερημένων και προβληματικών 
δανείων. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε ενώπιον της επιτροπής η Γενική Λογιστής της Δημοκρατίας ως 
εκπρόσωπος του Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων, ποσό ύψους €100 εκατομ. περίπου αποτελεί το 
σύνολο των προβληματικών δανείων, εκ των οποίων €51 εκατομ. περίπου είναι ληξιπρόθεσμα δάνεια που δεν 
αναμένεται να εισπραχθούν (επισφαλείς χρεώστες), και για ποσό ύψους €48 εκατομ. περίπου υπάρχουν 
καθυστερημένες δόσεις. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, κατά τους τελευταίους δώδεκα μήνες έχει γίνει προσπάθεια για 
επικαιροποίηση των δανείων και έχει προσδιοριστεί η κατάσταση του κάθε δανείου ξεχωριστά. 

 Όπως διαπιστώθηκε, τα δάνεια είναι πολύ δύσκολα εισπράξιμα και πολλοί από τους χρεώστες δεν 
καταβάλλουν και δεν αναγνωρίζουν καν την οφειλή τους, καθότι τη θεωρούν ως χορηγία από το κράτος και όχι 
ως δάνειο από το οποίο απορρέουν υποχρεώσεις. 

 Για σκοπούς είσπραξης των οφειλών, η Γενική Λογιστής δήλωσε περαιτέρω ότι το συμβούλιο έχει 
στραφεί με νομικά μέτρα εναντίον αριθμού οφειλετών.  Ως αποτέλεσμα, ορισμένοι εκ των χρεωστών άρχισαν 
να καταβάλλουν μέρος των οφειλών τους, αλλά το πρόβλημα εξακολουθεί να υφίσταται και σε καμία 
περίπτωση δεν έχει επιλυθεί. 

 Περαιτέρω, προς ενίσχυση της διαδικασίας είσπραξης των οφειλών, το συμβούλιο μελετά μηχανισμούς 
είσπραξης σε συνεργασία με ιδιωτικούς οργανισμούς με τη μέθοδο της μερικής ανάθεσης, αλλά οι συζητήσεις 
επί του θέματος αυτού δεν έχουν ολοκληρωθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων για το 2013. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς 
και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Φαίνεται ότι ο ΔΗΣΥ και οι Οικολόγοι θα τοποθετηθούν εδώ, στην ολομέλεια. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είμαστε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Εναντίον. 

 Οι Οικολόγοι; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπέρ.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Δημόσιων Δανείων ποσού ύψους €340.810 για το έτος που λήγει την 
31η Δεκεμβρίου 2013.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και ουδεμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2013 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και ουδεμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Προχωρούμε.  Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2012» 
Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2012. Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 
Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών Νόμου, ώστε τα θέματα που αφορούν εξετάσεις/πιστοποιήσεις 
των προσώπων που απασχολούνται σε Κυπριακές Επιχειρήσεις Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΚΕΠΕΥ) 
να μεταφερθούν στην αρμοδιότητα της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

 Ειδικότερα, ο προτεινόμενος νόμος προβλέπει μεταξύ άλλων την κατάργηση της εξεταστικής επιτροπής 
και την ανάθεση των καθηκόντων της για διενέργεια εξετάσεων για πιστοποίηση προσώπων που 
απασχολούνται σε ΚΕΠΕΥ ή σε πιστωτικά ιδρύματα στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.  

 Με βάση την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι εποπτικές αρχές δύναται 
να καθορίζουν, εξειδικεύουν ή διευκρινίζουν τα προσόντα που απαιτείται να πληρούν τα πρόσωπα που θα 
προσφέρουν επενδυτικές υπηρεσίες. Οι αλλαγές αυτές κρίνονται αναγκαίες, αφού η διαδικασία αδειοδότησης 
των προσώπων που απασχολούνται σε Εταιρείες Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) και σε πιστωτικά 
ιδρύματα που έχουν λάβει άδεια λειτουργίας στην Κυπριακή Δημοκρατία εμπίπτει στη σφαίρα της προληπτικής 
εποπτείας, όπως ακριβώς και η αδειοδότηση των ΕΠΕΥ και πιστωτικών ιδρυμάτων, η οποία αποτελεί 
αρμοδιότητα των εποπτικών αρχών.  

 Σημειώνεται ότι με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου αναμένεται η απλοποίηση της όλης διαδικασίας προς 
όφελος του συγκεκριμένου κλάδου της οικονομίας. 

  Συναφώς, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι η μεταφορά των 
εξετάσεων/πιστοποιήσεων των προσώπων που απασχολούνται σε ΚΕΠΕΥ στην αρμοδιότητα της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς θα βελτιώσει την όλη διαδικασία. 

 Η πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς δήλωσε ότι με το νομοσχέδιο απλοποιείται η διαδικασία 
εξετάσεων προς το συμφέρον και των άλλων εποπτικών αρχών.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της μέλους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από 
την εκτελεστική εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ΕΔΕΚ, ΕΥΡΩΚΟ, Οικολόγοι στην ολομέλεια.  

 Υπάρχουν... 

 Ναι, παρακαλώ, τοποθετηθείτε ΕΔΕΚ, ΕΥΡΩΚΟ, Οικολόγοι. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπέρ. 

 Το ΕΥΡΩΚΟ δε λέει τίποτα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 141 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 153 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 9; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Συντάξεις και 
Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για  τους κανονισμούς 
«Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Συντάξεις και Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2012» 
Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων) και ο γενικός διευθυντής του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ).   

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η ενσωμάτωση στους βασικούς κανονισμούς των 
διατάξεων του περί της Ίδρυσης των Δραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών 
Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμου, ο οποίος διέπει τη λειτουργία των Ταμείων Συντάξεων και των Ταμείων 
Προνοίας. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι εν λόγω 
κανονισμοί καταρτίστηκαν βάσει των εισηγήσεων της αρμόδιας αρχής για τα Ταμεία Επαγγελματικών Παροχών 
και με τη σύμφωνη γνώμη τόσο της γενικής διεύθυνσης όσο και της συντεχνίας των υπαλλήλων του ΧΑΚ. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι ίδιες 
ρυθμίσεις θα εφαρμοστούν για όλα τα ταμεία συνταξιοδότησης νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου, σε μια 
προσπάθεια ευθυγράμμισης όλων των κανονισμών που ρυθμίζουν παρόμοια θέματα με τις διατάξεις της 
προαναφερθείσας ισχύουσας νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με τους προτεινόμενους κανονισμούς, ιδρύεται ταμείο με την επωνυμία “Ταμείο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων Υπαλλήλων Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου”, στο οποίο μέλος θεωρείται κάθε υπάλληλος ο 
οποίος έχει διοριστεί σε μόνιμη θέση και ο οποίος άρχισε να λαμβάνει μισθό για εκτέλεση καθηκόντων. 

 Τη διαχείριση του ταμείου, σύμφωνα με τους παρόντες κανονισμούς, θα αναλάβει διαχειριστική 
επιτροπή που θα απαρτίζεται από πέντε τουλάχιστον πρόσωπα, τρία εκ των οποίων θα διορίζονται από το 
Συμβούλιο του ΧΑΚ και δύο θα εκλέγονται με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης των Μελών. 

 Τα εν λόγω πρόσωπα πρέπει, σύμφωνα με τους προτεινόμενους κανονισμούς, να διαθέτουν τα 
κατάλληλα επαγγελματικά προσόντα, γνώσεις και εμπειρία.   

 Η διαχειριστική επιτροπή θα έχει την ευθύνη διαχείρισης του ταμείου, η οποία θα εκτείνεται σε όλα τα 
ζητήματα που σχετίζονται με το ταμείο, τη διοίκηση και την οικονομική του διαχείριση, άμεσα ή έμμεσα, τόσο 
έναντι των μελών όσο και έναντι τρίτων. 

 Περαιτέρω, η διαχειριστική επιτροπή, σύμφωνα με τους προτεινόμενους κανονισμούς, θα έχει το 
δικαίωμα να επενδύει τα κεφάλαια του ταμείου, σύμφωνα πάντα με τις αρχές της σωστής διαχείρισης και με την 
επενδυτική πολιτική η οποία διαμορφώνεται σε συνεργασία με ειδικούς συμβούλους, αλλά και με τις διατάξεις 
της βασικής νομοθεσίας που ρυθμίζει τα σχετικά θέματα. 

 Περαιτέρω, η διαχειριστική επιτροπή έχει την ευθύνη να καταρτίζει ετήσιους λογαριασμούς και εκθέσεις 
οι οποίες θα υποβάλλονται στην αρμόδια αρχή και θα παραδίδονται σε εξουσιοδοτημένους ελεγκτές, οι οποίοι 
θα συντάσσουν σχετική έκθεση. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, αναλογιστής θα προβαίνει σε αναλογιστική εκτίμηση, σε περιόδους που 
να μην υπερβαίνουν τα δύο έτη, του ενεργητικού και των υποχρεώσεων του ταμείου και θα συντάσσει σχετική 
έκθεση για την οικονομική κατάσταση του ταμείου, υποβάλλοντας συναφώς και τις δέουσες συστάσεις, 
αναλόγως της περίπτωσης, για την κάλυψη του ελλείμματος ή για τη διάθεση του πλεονάσματος. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του μέλους της βουλευτή του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ΕΔΕΚ και Οικολόγοι στην ολομέλεια. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ΕΔΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπέρ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχει κανένας. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Αξιολόγησης, Διαχείρισης και Αντιμετώπισης των Κινδύνων 
Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιολόγησης, 
Διαχείρισης και Αντιμετώπισης των Κινδύνων Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού Δημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Σεπτεμβρίου  2012 και στις 4 και 18 Οκτωβρίου 2012.  Στα πλαίσια της 
μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων), του Υπουργείου Εσωτερικών, 
του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, της Επαρχιακής 
Διοίκησης Λευκωσίας και η διοικητής της Πολιτικής Άμυνας του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ) και των Συμβουλίων Αποχετεύσεων Λευκωσίας, 
Λεμεσού-Αμαθούντας, Λάρνακας και Αγίας Νάπας.  Οι Επαρχιακές Διοικήσεις Λεμεσού, Λάρνακας, 
Αμμοχώστου και Πάφου, το Τμήμα Δημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, το Γραφείο 
Προγραμματισμού και τα Συμβούλια Αποχετεύσεων Παραλιμνίου και Πάφου, παρʼ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν σε συνεδρία της επιτροπής.  Το Τμήμα Δημοσίων Έργων σε σχετική επιστολή του στην 
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επιτροπή, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012, αναφέρει ότι το τμήμα δεν έχει άμεση εμπλοκή στο όλο θέμα. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αξιολόγησης, Διαχείρισης και Αντιμετώπισης 
των Κινδύνων Πλημμύρας Νόμου [Ν. 70(Ι)/2010], για σκοπούς πλήρους συμβατότητας της ημεδαπής 
νομοθεσίας με την Οδηγία 2007/60/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Οκτωβρίου 
2007, για την αξιολόγηση και τη διαχείριση των κινδύνων πλημμύρας. 

 Ειδικότερα, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων οι πιο κάτω τροποποιήσεις: 

1. Ενσωματώνονται οι προθεσμίες κατάρτισης των χαρτών επικινδυνότητας και των χαρτών διαχείρισης 
των κινδύνων πλημμύρας, καθώς και η προθεσμία ολοκλήρωσης και δημοσίευσης των σχεδίων 
διαχείρισης κινδύνων πλημμύρας με βάση τη σχετική Οδηγία, οι οποίες δεν παρουσιάζονται στον 
υφιστάμενο βασικό νόμο.   

2. Διασφαλίζεται ο στενός συντονισμός και η μελλοντική ένταξη των σχεδίων διαχείρισης σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του οικείου νόμου και του περί Προστασίας και Διαχείρισης των Υδάτων Νόμου του 2004 [Ν. 
13(Ι)/2004].  

3. Διασφαλίζεται ο στενός συντονισμός, η ενθάρρυνση και η μελλοντική ενσωμάτωση της ενεργού 
συμμετοχής όλων των ενδιαφερομένων στην κατάρτιση, επανεξέταση και ενημέρωση των σχεδίων 
διαχείρισης με βάση το βασικό νόμο και τις αντίστοιχες διατάξεις του περί Προστασίας και Διαχείρισης 
των Υδάτων Νόμου.  

 Σύμφωνα με την ενημέρωση που κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής και συνοδεύει το νομοσχέδιο, το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων είναι η αρμόδια αρχή για τον προσδιορισμό των λεκανών απορροής ποταμών, τη 
διεξαγωγή προκαταρκτικής αξιολόγησης των κινδύνων πλημμύρας, την ετοιμασία χαρτών διαχείρισης των 
κινδύνων πλημμύρας, καθώς και την κατάρτιση των σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας, ενώ το 
Υπουργείο Εσωτερικών είναι η συντονιστική αρχή και έχει ως αρμοδιότητα την παρακολούθηση της εφαρμογής 
των εν λόγω σχεδίων. 

 Περαιτέρω, το εναρμονιστικό αυτό νομοσχέδιο περιλαμβάνει πρόνοιες και διαδικασίες επιστημονικής 
φύσεως που συμφωνήθηκαν έπειτα από διαβουλεύσεις επιστημόνων από όλα τα κράτη μέλη και ως εκ τούτου 
δε χρειάστηκε να διεξαχθεί ευρύς δημόσιος διάλογος.  Η εμπλοκή των κοινωνικών συνόλων θα γίνει σε 
μεταγενέστερο στάδιο, κατά την παρουσίαση των χαρτών διαχείρισης κινδύνων πλημμύρας και σε μεγαλύτερο 
βαθμό κατά την κατάρτιση των σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας.    

 Σύμφωνα με το Ερωτηματολόγιο Ανάλυσης Αντικτύπου που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η εφαρμογή της 
προτεινόμενης νομοθεσίας ενδεχομένως να αυξήσει τις δημόσιες δαπάνες.  Συγκεκριμένα, για την υλοποίηση 
της προτεινόμενης νομοθεσίας απαιτείται να διεξαχθεί προκαταρκτική εκτίμηση του κινδύνου πλημμυρών και 
όπου υφίστανται όντως τέτοιοι κίνδυνοι για ζημιές από πλημμύρες πρέπει να καταρτιστούν χάρτες διαχείρισης 
των κινδύνων πλημμύρας και μετέπειτα να καταρτιστούν σχέδια διαχείρισης των κινδύνων αυτών, έπειτα από 
διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς. 

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 13 Σεπτεμβρίου 2012.  
Περαιτέρω, σημειώνεται ότι η Κυπριακή Δημοκρατία, με την ψήφιση του περί Αξιολόγησης, Διαχείρισης και 
Αντιμετώπισης των Κινδύνων Πλημμύρας Νόμου, που τέθηκε σε ισχύ στις 16 Ιουλίου 2010, εναρμονίστηκε με 
τη σχετική Οδηγία.  Ωστόσο, η Γενική Διεύθυνση Περιβάλλοντος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής με 
προειδοποιητική επιστολή της, η οποία λήφθηκε μέσω του συστήματος EU Pilot (EU Pilot = 3653/12/ENVI), 
ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2012, αναφέρει ότι εντοπίστηκαν ελλείψεις στο νόμο αυτό και ως εκ τούτου οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις του πιο πάνω νόμου πρέπει να τεθούν σε ισχύ το συντομότερο δυνατό, για να 
αποφευχθεί η κίνηση οποιασδήποτε διαδικασίας παράβασης εναντίον της Κυπριακής Δημοκρατίας από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας επιφυλάχθηκε όπως αποστείλει 
στην επιτροπή την εν λόγω προειδοποιητική επιστολή σε μεταγενέστερο στάδιο.  Η σχετική επιστολή 
αποστάλθηκε στη Βουλή στις 8 Οκτωβρίου 2012. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου εκφράστηκαν από αρμόδιους φορείς οι πιο κάτω 
απόψεις/θέσεις: 

1. Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και του Υπουργείου Εσωτερικών, αφού 
υπενθύμισαν ότι το νομοσχέδιο αυτό είναι εναρμονιστικό και ως εκ τούτου η ψήφισή του απορρέει από 
τις υποχρεώσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας ως κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επισήμαναν 
ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων είναι αρμόδιο για το τεχνικό μέρος εφαρμογής του νόμου και 
ειδικότερα για το σχεδιασμό των χαρτών επικινδυνότητας και των χαρτών διαχείρισης κινδύνων 
πλημμύρας, ενώ το Υπουργείο Εσωτερικών είναι αρμόδιο για το συντονισμό και την εφαρμογή του 
νόμου στο σύνολό του. Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων δήλωσε ότι στην 
παρούσα φάση δεν μπορεί να γίνεται λόγος για συγκεκριμένα μέτρα και έργα που πρέπει να γίνουν για 
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τη διαχείριση των κινδύνων πλημμύρας, καθώς σε πρώτο στάδιο θα καταρτιστούν οι χάρτες 
επικινδυνότητας και οι χάρτες διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας από τα αρμόδια τμήματα και 
μετέπειτα θα συμφωνηθούν οι μελλοντικές ενέργειες, κατόπιν διαβούλευσης με το κοινό και τους 
εμπλεκόμενους φορείς, καθώς το κόστος παραμένει σοβαρή παράμετρος ανάληψης των πιο πάνω 
ενεργειών. 

2. Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, αφού δήλωσε ότι δε φέρει καμία 
ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, δήλωσε ότι το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
έχει χαρτογραφήσει τα πάντα και είναι στη διάθεση όλων των εμπλεκόμενων φορέων για οποιαδήποτε 
βοήθεια χρειαστούν. 

3. Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως δήλωσε ότι το τμήμα του έχει ρόλο στα 
πλαίσια της διαμόρφωσης των πολεοδομικών ζωνών.  Όσον αφορά το θέμα των αποζημιώσεων, το 
νομοσχέδιο για τη μεταφορά αναπτυξιακών δικαιωμάτων, που εκκρεμεί στη Βουλή, μπορεί να δώσει 
λύσεις. 

4. Ο εκπρόσωπος της Επαρχιακής Διοίκησης Λευκωσίας εξέφρασε προθυμία να βοηθήσει στην εφαρμογή 
των προνοιών της νομοθεσίας αυτής, παράλληλα όμως δήλωσε ότι η Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας, 
λόγω έλλειψης προσωπικού, δυσκολεύεται να το πράξει. 

5. Η διοικητής της Πολιτικής Άμυνας, αφού δήλωσε ότι συμφωνεί με την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Πολιτική Άμυνα έχει ήδη ξεκινήσει προεργασία για τις ενέργειες που 
πρέπει να γίνουν ως αποτέλεσμα της προώθησης των προτεινόμενων τροποποιήσεων.  Περαιτέρω, η 
ίδια δήλωσε ότι με τη χρησιμοποίηση διάφορων στατιστικών στοιχείων θα προσδιοριστούν ποσοτικά οι 
κίνδυνοι πλημμύρας και θα διαμορφωθούν τα ανάλογα σχέδια δράσης για κάθε μορφής κίνδυνο, καθώς 
και το Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης των Κινδύνων. 

6. Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Δήμων Κύπρου συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου, για το οποίο, όπως παρατήρησε, δεν έγινε προδιαβούλευση, αλλά παράλληλα εξέφρασε 
τη διαφωνία του όσον αφορά την πρόνοια που περιλαμβάνεται στο νομοσχέδιο ότι η αρμόδια αρχή 
ενθαρρύνει την ενεργό συμμετοχή των ενδιαφερομένων στην κατάρτιση, την επανεξέταση και την 
ενημέρωση των σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας.  Όπως επισήμανε ο ίδιος εκπρόσωπος, 
η παράλειψη αναφοράς στην ενεργό συμμετοχή και του κοινού στις πιο πάνω διαδικασίες ενδεχομένως 
να δημιουργήσει σύγχυση σε σχέση με τη διάταξη που περιλαμβάνεται στο βασικό νόμο για τη 
συμμετοχή του κοινού στη διαβούλευση κατά την κατάρτιση, την επανεξέταση και την ενημέρωση των 
σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας.  Ο ίδιος εκπρόσωπος εξέφρασε την άποψη ότι, αν 
παραμείνει το λεκτικό του νομοσχεδίου ως έχει, ενδεχομένως να δίνει την ευχέρεια στην αρμόδια αρχή 
να παρακάμπτει τη συμμετοχή, αλλά και την υποβολή των απόψεων του κοινού.  Επί τούτου ο 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας απάντησε ότι το εν λόγω λεκτικό 
συμβαδίζει με αυτό της σχετικής ευρωπαϊκής Οδηγίας και εξέφρασε την άποψη ότι δε δημιουργεί καμία 
σύγχυση, αλλά δήλωσε πρόθυμος να επανεξετάσει το όλο θέμα. Παράλληλα, ανέφερε ότι το κείμενο του 
νομοσχεδίου μπορεί να διαμορφωθεί ανάλογα, αν αυτή η διαμόρφωση αναμένεται να συμβάλει στην 
καλύτερη ερμηνεία του κειμένου του. Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων δεν είχαν ένσταση όπως το κείμενο του νομοσχεδίου διαμορφωθεί σύμφωνα με τις 
υποδείξεις του εκπροσώπου της Ένωσης Δήμων Κύπρου.  

7. Με τις πιο πάνω απόψεις της Ένωσης Δήμων Κύπρου συμφώνησε και ο εκπρόσωπος της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου. 

8. Ο εκπρόσωπος του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (ΣΑΛΑ) κατέθεσε ενώπιον της 
επιτροπής επιστολή, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2012, με τις θέσεις και εισηγήσεις του συμβουλίου.  
Ειδικότερα, στην επιστολή αυτή το ΣΑΛΑ εισηγείται όπως διαμορφωθεί το λεκτικό της ερμηνείας του 
όρου “πλημμύρα από σύστημα αποχέτευσης” και της διάταξης που αφορά την ενεργό συμμετοχή των 
ενδιαφερομένων στην κατάρτιση, την επανεξέταση και την ενημέρωση των σχεδίων διαχείρισης των 
κινδύνων πλημμύρας, έτσι ώστε οι πιο πάνω πρόνοιες να γίνουν πιο κατανοητές και λειτουργικές. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια επιστολή, εκφράζεται η θέση ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ως 
αρμόδια αρχή πρέπει να ενισχύσει τη νομοθεσία πρόληψης πλημμυρών μέσω της υποχρεωτικής 
εφαρμογής μέτρων Αειφόρων Συστημάτων Αποχέτευσης Ομβρίων Υδάτων στις Αστικές Περιοχές 
(Sustainable Urban Drainage Systems).  Ειδικότερα, η αποτελεσματική αντιμετώπιση των πλημμυρών 
μπορεί να καταστεί δυνατή, μόνο αν χρησιμοποιηθούν οι διεθνώς αποδεκτές και εφαρμοζόμενες 
βέλτιστες πρακτικές αντιμετώπισής τους και ληφθούν διορθωτικά μέτρα κατά το στάδιο του σχεδιασμού 
της ανάπτυξης μιας περιοχής. Ως εκ τούτου, το ΣΑΛΑ εισηγείται όπως στο βασικό νόμο προστεθεί νέα 
ερμηνεία για τα Αειφόρα Συστήματα Αποχέτευσης Ομβρίων Υδάτων η οποία να βασίζεται στην 
αντίστοιχη ερμηνεία που χρησιμοποιείται από το Σύνδεσμο Εργολάβων Ηνωμένου Βασιλείου (CIRIA). Ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, τοποθετούμενος σχετικά, δήλωσε ότι οι 
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προτεινόμενες εισηγήσεις δεν είναι αναγκαίο να αναφέρονται ρητά στο νόμο.  Παράλληλα, ο 
εκπρόσωπος του ΣΑΛΑ τόνισε την ανάγκη χαρτογράφησης των ποταμών για σκοπούς προληπτικού 
σχεδιασμού των υποδομών και αποφυγής ζημιών.  Τοποθετούμενος επί του θέματος αυτού, ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων διευκρίνισε ότι για τη χαρτογράφηση των ποταμών 
αναμένεται να χρησιμοποιηθεί ειδικό αεροπλάνο με ραντάρ, που προγραμματίζεται να έρθει στην Κύπρο 
σε ένα μήνα.    

9. Η εκπρόσωπος του ΣΑΛ, αφού συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου 
νόμου, κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής σχετικό υπόμνημα, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2012, με τις 
θέσεις του συμβουλίου.  Το ΣΑΛ σημειώνει σχετικά ότι τα συμβούλια αποχετεύσεων προχωρούν στην 
εκτέλεση έργων που αναμένεται να επιλύσουν στα επόμενα χρόνια πολλά τοπικά προβλήματα 
πλημμυρών εντός των αστικών περιοχών. Περαιτέρω, το ΣΑΛ εκφράζει τη θέση ότι θα πρέπει να γίνει 
ξεκάθαρο κατά πόσο τα αναγκαία κατασκευαστικά αντιπλημμυρικά έργα υψηλού κόστους που θα 
αποφασιστούν, ως αποτέλεσμα της εφαρμογής του νόμου, θα αναληφθούν από τις κρατικές υπηρεσίες 
ή τις τοπικές αρχές.  Σχετική με το πιο πάνω ζήτημα είναι και η γνωμάτευση νομικού συμβούλου, 
ημερομηνίας 27 Απριλίου 2012, που ενέργησε κατ’ εντολήν του ΣΑΛ σχετικά με την αρμοδιότητα 
αναβάθμισης της απορροής του καναλιού των Καμάρων.  Σύμφωνα με την εν λόγω γνωμάτευση, η 
οποία επίσης κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής,  η αναβάθμιση και συντήρηση του καναλιού των 
Καμάρων είναι υποχρέωση του κράτους και δεν υπάρχει υφιστάμενη νομοθεσία που να προνοεί ή να 
δίδει εξουσία στο ΣΑΛ να αναλαμβάνει την αναβάθμιση ή συντήρηση καναλιών που αποτελούν 
διακλαδώσεις ποταμών, έστω και αν αυτά διέρχονται από περιοχές που εμπίπτουν εντός της 
δικαιοδοσίας του ΣΑΛ. 

10. Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής εξέφρασαν καταρχάς τη 
δυσαρέσκειά τους ως προς την επαναλαμβανόμενη μη έγκαιρη διαχείριση των εναρμονιστικών νομοσχεδίων εκ 
μέρους των εκάστοτε αρμόδιων υπουργείων, καθώς αυτά κατατίθενται στη Βουλή με μεγάλη καθυστέρηση, με 
αποτέλεσμα συχνά να επίκειται η λήψη τιμωρητικών μέτρων σε βάρος της Κυπριακής Δημοκρατίας.  
Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι, ανεξαρτήτως της ψήφισης ή μη του προτεινόμενου 
νόμου, θα πρέπει να γίνει σχεδιασμός των αναγκαίων υποδομών και οι αρμόδιοι φορείς να προβούν στις 
απαραίτητες ενέργειες προληπτικά και όχι εκ των υστέρων.  Ειδικότερα, οι θέσεις και απόψεις των μελών της 
επιτροπής επικεντρώθηκαν στα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με την προτεινόμενη προσθήκη νέου εδαφίου στο υφιστάμενο άρθρο 7 του βασικού νόμου, η 
αρμόδια αρχή πρέπει να μεριμνήσει, ώστε η κατάρτιση των χαρτών επικινδυνότητας και των χαρτών 
διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας να έχει ολοκληρωθεί μέχρι τις 22 Δεκεμβρίου 2013.  Μέλη της 
επιτροπής εξέφρασαν την επιφύλαξή τους κατά πόσο είναι εφικτό να τηρηθεί η πιο πάνω προθεσμία και 
διερωτήθηκαν αν αυτή η προθεσμία μπορεί να μετακινηθεί.  Επί τούτου ο εκπρόσωπος του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων τοποθετήθηκε λέγοντας ότι δεν υπάρχει δυνατότητα μετακίνησης της εν λόγω 
προθεσμίας και ότι οι υπό αναφορά χάρτες θα πρέπει να έχουν καταρτιστεί μέχρι την πιο πάνω 
ημερομηνία. 

2. Η ενεργός συμμετοχή του κοινού στην κατάρτιση, την επανεξέταση και την ενημέρωση των σχεδίων 
διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας, καθώς και η διαβούλευση με το κοινό κατά την κατάρτιση, την 
επανεξέταση και την ενημέρωση των εν λόγω σχεδίων θα πρέπει να αναφέρονται ρητά στις διατάξεις 
του νόμου. Μέλη της επιτροπής ζήτησαν όπως διερευνηθεί αν η σχετική Οδηγία επιτρέπει τη 
διαμόρφωση του κειμένου του νομοσχεδίου, ώστε να διασφαλίζονται τα πιο πάνω.  

3. Παράλληλα με το εναρμονιστικό νομοσχέδιο θα έπρεπε να εξεταστεί και σχετική νομοθεσία που να 
ρυθμίζει ζητήματα που αφορούν τις αποζημιώσεις που θα καταβάλλονται στους πληγέντες από 
πλημμύρες και τους δικαιούχους αυτών των αποζημιώσεων.  Επί τούτου ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Εσωτερικών απάντησε ότι υπάρχει σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου που 
αφορά τις αποζημιώσεις από θεομηνίες και επιφυλάχθηκε να την αποστείλει στην επιτροπή.  Διευκρίνισε 
δε ότι η σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία δεν προβλέπει για αποζημιώσεις. 

4. Η κατάρτιση των χαρτών επικινδυνότητας και των χαρτών διαχείρισης κινδύνων πλημμύρας θα 
καταδείξει τα αναγκαία έργα υποδομής που πρέπει να γίνουν ιεραρχικά, ανεξαρτήτως κόστους.  Μέλη 
της επιτροπής εξέφρασαν την ανησυχία τους ότι δεν είναι ξεκάθαρο εκ των προτέρων ποιος θα αναλάβει 
την ευθύνη και το κόστος αυτών των έργων, που σε ορισμένες περιπτώσεις ενδέχεται να είναι 
δυσβάσταχτο. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, ανταποκρινόμενο σε μεταγενέστερο στάδιο και σε συνεργασία με το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, διαμόρφωσε ανάλογα το 
κείμενο του υπό αναφορά νομοσχεδίου, με την προσθήκη πρόνοιας σ’ αυτό που να διασφαλίζει την ενημέρωση 
και ενεργό συμμετοχή του κοινού στην κατάρτιση, την επανεξέταση και την ενημέρωση των σχεδίων 
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διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας.  Η πιο πάνω προσθήκη κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής στις 4 
Οκτωβρίου 2012 και μ’ αυτήν συμφώνησαν όλοι οι παριστάμενοι ενώπιον της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννης κατέθεσε στην επιτροπή σχετική επιστολή, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012, τονίζοντας την 
άμεση ανάγκη ετοιμασίας ενός master plan, αφού προηγηθεί η σύνταξη μιας σοβαρής υδρολογικής μελέτης, 
που να καθορίζει με λεπτομέρειες τις επεμβάσεις που μπορούν να γίνονται στο περιβάλλον από το κράτος και 
από τον ιδιωτικό τομέα, στα πλαίσια των αναπτυξιακών έργων.  Σύμφωνα με τον ίδιο, τα προβλήματα που 
παρατηρούνται σήμερα από τις πλημμύρες οφείλονται βασικά στην καθολική αλλαγή της χρήσης της γης και 
του ανάγλυφού της, εξαιτίας επεμβάσεων στις λεκάνες απορροής των ποταμών, της δημιουργίας δρόμων 
χωρίς τη λήψη μέτρων για τα όμβρια ύδατα και κυρίως της αλλαγής της χρήσης της γης από γεωργική σε 
οικιστική.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών διαμόρφωσε τις ακόλουθες 
θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος συμφωνούν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, 
όπως αυτό διαμορφώθηκε με βάση τα πιο πάνω. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν τελικά στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Με αφορμή την ψήφιση του νομοσχεδίου αυτού σε νόμο, η επιτροπή τονίζει την ανάγκη να 
ξεκαθαριστούν καλύτερα οι ρόλοι και οι αρμοδιότητες όλων των εμπλεκόμενων στο θέμα φορέων και ζητά να 
διευκρινιστεί ποιος αποφασίζει για τα έργα που πρέπει να υλοποιηθούν, ποια αρχή είναι υπεύθυνη γι’ αυτά και 
ποιος θα τα χρηματοδοτήσει. 

 Επιπρόσθετα, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος τονίζουν την ανάγκη τόσο καλύτερου καθορισμού των κατά περίπτωση αρμόδιων φορέων όσο και 
καλύτερου επιμερισμού των δαπανών για τα έργα που πρέπει να εκτελεστούν.  Περαιτέρω, επισημαίνουν ότι τα 
πιο πάνω θα πρέπει να γίνουν το συντομότερο δυνατό μετά την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο από την 
ολομέλεια της Βουλής, αφού αυτό δεν κατέστη δυνατό να γίνει ταυτόχρονα με την ψήφιση του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ΔΗΣΥ, Οικολόγοι στην ολομέλεια.  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιολόγησης, Διαχείρισης και Αντιμετώπισης των Κινδύνων 
Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Πιτσιλλίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 12 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και 
Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμου, ώστε να επιτευχθεί πληρέστερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις 
διατάξεις της Οδηγίας 2009/31/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2009 
σχετικά με την αποθήκευση διοξιδίου του άνθρακα σε γεωλογικούς σχηματισμούς και για την τροποποίηση της 
Οδηγίας 85/337/ΕΟΚ του Συμβουλίου, των Οδηγιών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
2000/60/ΕΚ, 2001/80/ΕΚ, 2004/35/ΕΚ, 2006/12/ΕΚ και 2008/1/ΕΚ, και του κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1013/2006. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο τροποποιείται το Παράρτημα Ι του βασικού νόμου, στο οποίο 
περιλαμβάνονται οι πρόνοιες για τις  εγκαταστάσεις και τις δραστηριότητες για τις οποίες πρέπει να 
λαμβάνονται τα αναγκαία μέτρα για σκοπούς πρόληψης και ελέγχου της ρύπανσης της ατμόσφαιρας, των 
νερών και του εδάφους, ώστε να προστεθεί σε αυτό νέα κατηγορία δραστηριότητας που αφορά τη δέσμευση 
ρευμάτων διοξιδίου του άνθρακα για σκοπούς αποθήκευσής του σε γεωλογικούς σχηματισμούς. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Περιβάλλοντος, με την προτεινόμενη τροποποίηση 
παρέχεται η δυνατότητα στις εγκαταστάσεις και στις βιομηχανίες που εμπίπτουν στις πρόνοιες του περί 
Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμου, όπως είναι οι ηλεκτροπαραγωγοί σταθμοί, οι 
εγκαταστάσεις παραγωγής τσιμέντου και κεραμικών προϊόντων, καθώς και μετάλλων, να εφαρμόζουν τις νέες 
τεχνολογίες δέσμευσης και αποθήκευσης διοξιδίου του άνθρακα. 

 Συναφώς, όπως η ίδια δήλωσε, με το νομοσχέδιο ενισχύεται το νομικό πλαίσιο για την περιβαλλοντικά 
ασφαλή αποθήκευση διοξιδίου του άνθρακα σε γεωλογικούς σχηματισμούς ως συμβολή στην καταπολέμηση 
της αλλαγής του κλίματος, η οποία σκοπό έχει τη μόνιμη απομόνωση του διοξιδίου του άνθρακα, κατά τρόπο 
που να προλαμβάνει και να εξαλείφει τις αρνητικές συνέπειες και κινδύνους για το περιβάλλον και την υγεία του 
ανθρώπου.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας συμφώνησε με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, εισηγείται την ψήφιση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 
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 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς 
και το μέλος της  βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί 
των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτηση αυτού στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ΔΗΚΟ, Οικολόγοι στην ολομέλεια.   

 Το ΔΗΚΟ τάσσεται εναντίον, όπως τάχθηκε εναντίον και του πρώτου νομοσχεδίου -εγώ ανέλαβα να το 
πω τούτο- γιατί εκάμαμεν την Κύπρο, φαίνεται, με Οδηγία της Ευρώπης την πρώτη χωματερή της Μεσογείου.  
Να “πομπάρουμε” μέσα στους γεωλογικούς σχηματισμούς, απ’ όπου θα αφαιρούμε τους υδρογονάνθρακες, το 
διοξίδιο του άνθρακος.  Και είναι σεισμογενής η περιοχή!  Γι’ αυτό είμαστε εναντίον.  Δεν εδοκιμάσθη σε πολλά 
μέρη του κόσμου και εμάς μας στέλνουν Οδηγία να κάνουμε την Κύπρο... 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εν χρειάζεται˙ ετέλειωσα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...δεν έχει εφαρμογή στην Κύπρο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ποιος σου είπε ότι δε δικαιούμαι;  Γράφει το πουθενά; 

 Λοιπόν, οι Οικολόγοι. 

 Κύριε... 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται περί ευρωπαϊκής Οδηγίας βέβαια, αφορά ούλλες τις χώρες της Ευρώπης... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ερωτήσαν μας τζιαι εκάμαν την; 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ερωτήσαν μας, κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς ερωτήσαν τζιείνους που ερωτήσαν, αλλά, επειδή πρέπει να 
λέμε κάποτε “όχι” και στην Ευρώπη, και κρατήστε το τούτο, αν θέλετε, για τη συνέχεια... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λαλώ το πολλές φορές... 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όταν τζιείνα τα οποία μας προτείνει και θέλει να κάμουμε η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι λάθος, πρέπει να 
έχουμε το θάρρος να λέμε και “όχι”.  Πιστεύω ότι σωστά το έχετε αναφέρει, πρόκειται για μια τεχνολογία η 
οποία δεν έχει δοκιμαστεί και είναι πιθανώς επικίνδυνη.  Αλλά υπάρχει και ένα θέμα το οποίο θέλω να το 
προσθέσω.  Η μεγαλύτερη έγνοια αυτού του πλανήτη και αυτού του κόσμου είναι να μειώσει τη ρύπανση και 
όχι να βρει τρόπο και τόπο να βάζει τους ρύπους, για να έχει άλλοθι να συνεχίζει να ρυπαίνει.  Και έχω την 
εντύπωση ότι η διεθνής κοινότητα -μέσα στη γενική της υποκρισία, έτσι;-  προσπαθεί, αντί να εφαρμόσει τις 
νομοθεσίες τζιαι τες ρήτρες που λένε οι επιστήμονες για μείωση των ρύπων...  Θυμούμαι κάποτε είχαμε μια 
συνάντηση με τον Αμερικανό πρέσβη πριν πάρα πολλά χρόνια, εν ήμουν βουλευτής τότε, άμαν έγινα 
βουλευτής, εσταμάτησε να με καλεί... 

(Γέλια) 

 ...πριν να γίνω βουλευτής που με κάλεσε μια φορά, τζιαι εξέφρασα την ανησυχία μου με τούτο το 
πράγμα που δεν υπογράφουν οι Αμερικανοί, τη συνθήκη για μείωση του διοξιδίου του άνθρακα, και επέμενε ότι 
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δεν πρόκειται να πάθει τίποτα ο πλανήτης ’πού το διοξίδιο του άνθρακα.  Ως τωρά τα ίδια λένε οι Αμερικανοί.  
Τζιαι τζιείνοι που είναι με τον Ομπάμα τζιαι τζιείνοι που έν’ με το Ρόμνεϊ, παραπάνω τζιείνοι που έν’ με το 
Ρόμνεϊ.  Αντί λοιπόν να μειώσουν το διοξίδιο του άνθρακα, γυρεύκουν τρύπες να το βάλουν μέσα στη γη!  Εμείς 
διαφωνούμε σε παγκόσμιο επίπεδο και στην Κύπρο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κυπριανού.  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να πω ότι δεν είναι λιγότερο ευαίσθητη η Ευρωπαϊκή Ένωση από 
εμάς σε σχέση με την προστασία από τους ρύπους του περιβάλλοντος.  Αυτά τα δύο πράγματα τα οποία έχει 
πει ο κ. Περδίκης γίνονται εν παραλλήλω.  Γίνεται και προσπάθεια μείωσης των ρύπων από το διοξίδιο του 
άνθρακος, αλλά, αντί να απελευθερώνεται στην ατμόσφαιρα, η Ευρωπαϊκή Ένωση εν τη σοφία της έκρινε ότι 
υπάρχει άλλος τρόπος αποθήκευσης.  Το ένα δεν απαγορεύει το άλλο.  Και μείωσις και ασφαλής αποθήκευσις 
εκεί που πρέπει.  Εν πάση περιπτώσει, στην Κύπρο δεν έχει καμία απολύτως εφαρμογή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αδάμου, παρακαλώ. 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. 

 Έχετε εκφράσει ακριβώς τις ίδιες θέσεις… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία συνάδελφοι! 

 Μιλά ο πρόεδρος της επιτροπής Περιβάλλοντος και, όπως και ο κάθε συνάδελφος, έχει την αίσθηση ότι 
πρέπει να τον ακούς! 

 Παρακαλώ, κύριε Αδάμου. 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε τοποθετηθεί ακριβώς όπως τοποθετηθήκατε και τότε που εψηφίζαμε το αρχικό 
νομοσχέδιο, γιατί τούτο έν’ συμπληρωματικό, εναρμονιστικό.  Και φυσικά, κύριε Πρόεδρε, η Ευρωπαϊκή Ένωση 
έννεν την Κύπρο που σκέφτηκε τζιαι έκαμε την Οδηγία τούτη, η οποία, ειρήσθω εν παρόδω, δεν έχει 
εφαρμοστεί ακόμα, έν’ πιλοτική ακόμα, και αμφιβάλλω αν ποτέ η Κύπρος ως χώρος θα μπορέσει, ακόμα και με 
την άντληση όλου του φυσικού αερίου που έχουμε, να κάμει εκείνο το χώρο εκεί πέρα χώρο αποθήκευσης 
διοξιδίου του άνθρακα. 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Περδίκης και ο κ. Κυπριανού είπαν ότι ο στόχος είναι να μειωθούν οι ρύποι.  Όταν οι 
μεγάλοι ρυπαντές, όπως είναι οι Ηνωμένες Πολιτείες και χώρες της ανατολικής Ασίας, η Κίνα, η Ιαπωνία, η 
Ινδία, δεν υπογράφουν μια συνθήκη, να ανανεώσουμε τουλάχιστον τη Συνθήκη του Κιότο -και προχτές επήγαν 
στη Νότιο Αφρική, στο Ντέρμπαν, και, αντί να αποφασίσουν, εσύραν το το 2020, κύριε Πρόεδρε- πρέπει να 
λάβουμε μέτρα, για να μειώσουμε τη μόλυνση του περιβάλλοντος από τις εκπομπές των ρύπων, που είναι το 
διοξίδιο του άνθρακα.  Άρα, έρχεται εν τη σοφία της η Ευρωπαϊκή Ένωση και λέει «κύριοι, να κάμνουμε την 
προσπάθειά μας, αλλά από την άλλη να έχουμε και χώρους τουλάχιστον να το αποθηκεύουμε, για να το 
μειώνουμε, να μην το αφήνουμε στην ατμόσφαιρα».  Γιατί, αφού δεν έχουμε κανονισμούς ψηφισμένους ή 
διεθνείς συνθήκες που να υπακούουν όλοι, για να μειώσουν το διοξίδιο του άνθρακα, ε, συγγνώμη, εννά το 
αφήνουν στην ατμόσφαιρα;  Και αυτό το νομοσχέδιο που ψηφίζουμε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, αυτό που περνάμε σήμερα είναι μια συμπλήρωση εκείνου που ψηφίσαμε την προηγούμενη φορά. 
Γι’  αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, όφειλα να κάμω αυτές τις διευκρινίσεις. 
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 Ευχαριστώ. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Αυτό προβλέπει το νομοσχέδιο και έχετε απόλυτο δίκαιο.  Μπράβο, κύριε Αδάμου!  Έχει και η αριστερά 
τη σοβαρότητά της! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, πάμε παρακάτω.   

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, επτά ψήφους εναντίον και καμιά αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, επτά ψήφους εναντίον και καμιά αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
Νόμος (Αρ. 1) του 2012 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

 ΔΗΣΥ υπέρ, ΑΚΕΛ εναντίον, ΔΗΚΟ, ΕΥΡΩΚΟ θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα υποβάλουμε αίτημα για δύο εβδομάδων αναβολή του θέματος, καθότι ο εισηγητής, 
που είναι και ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, απουσιάζει στο εξωτερικό και συνεπώς 
θα διευκόλυνε και τη συζήτηση του όλου θέματος η συγκεκριμένη αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, δύο εβδομάδες.  Να ξαναπάει στην επιτροπή, κύριε Μητσόπουλε, δηλαδή το αίτημά σου; 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το αίτημα είναι να ξαναπάει στην επιτροπή, μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι η πρώτη φορά που θα αναβληθεί -όι σαν το προηγούμενο που, εν ήμουν 
μέσα, ήταν η δεύτερη φορά και, αν ήμουν παρών, δε θα εσυφφώνουν να αναβληθεί εκ δευτέρου- δεν 
μπορούμε να διαφωνήσουμε λόγω πρακτικής τζιαι θέλω να πιστεύω ότι ο Συναγερμός συζητά τζιαι με τον 
εαυτό του πριν συζητήσει με τους υπολοίπους την πρότασή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, συνάδελφοι, δε φαίνεται να υπάρχει ένσταση στην αναβολή της ψήφισης αυτού του 
νομοσχεδίου για δύο εβδομάδες και θα ξαναπάει στην επιτροπή Παιδείας.  Επομένως, αναβάλλεται η 
ψηφοφορία του για δύο εβδομάδες.  Σε δύο εβδομάδες να ξανάρτει πίσω. 

 Λοιπόν, ερχόμαστε τώρα στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που τιτλοφορείται «Ο 
περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 
 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού, Σταύρο Ευαγόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις, Νικόλα Παπαδόπουλο και Άγγελο Βότση εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος, Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Δημήτρη 
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Συλλούρη εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος, στη συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Οκτωβρίου 
2012.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) Νόμου, ώστε η ισχύς των διατάξεων αυτού που αφορούν: 

1. την αναστολή επιβολής και είσπραξης μεταβιβαστικού τέλους για την εγγραφή τίτλου ακίνητης 
ιδιοκτησίας, όταν κατά τη μεταβίβαση επιβάλλεται φόρος προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ),  

2. την επιβολή και είσπραξη μειωμένου μεταβιβαστικού τέλους κατά πενήντα τοις εκατόν (50%) στις 
περιπτώσεις:  

α.  μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας για την οποία δεν επιβάλλεται ΦΠΑ και 

β.  μίσθωσης ή υπομίσθωσης ακίνητης  ιδιοκτησίας, η οποία κατατίθεται δυνάμει του περί Πώλησης 
Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) και περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
Νόμου, 

οι οποίες λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 2012, να παραταθούν μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2014. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, η προτεινόμενη παράταση του 
εν λόγω μέτρου κρίνεται αναγκαία, ώστε να συνεχιστεί η προσπάθεια ενίσχυσης της οικονομίας μέσω της 
τόνωσης του τομέα των ακινήτων. 

 Όπως είναι γνωστό, οι πιο πάνω ρυθμίσεις προωθήθηκαν με την ψήφιση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικών προτάσεων νόμου στα πλαίσια της πρωτοβουλίας της για τόνωση της ανάπτυξης της 
οικονομίας μέσω της ενθάρρυνσης των αγοραπωλησιών ακινήτων, στοχεύοντας με τον τρόπο αυτό στην 
ενίσχυση της οικοδομικής βιομηχανίας και κατά συνέπεια των κρατικών εσόδων.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του προτεινόμενου νόμου, μέλη της επιτροπής επισήμαναν την ανάγκη για 
άμεση προώθησή του για ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος, ώστε οι προσπάθειες ενίσχυσης της 
οικονομίας να συνεχιστούν και τα επόμενα δύο χρόνια.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών των  κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 
και του Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

  Το ΑΚΕΛ και οι Οικολόγοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Θα γίνει ψηφοφορία, διότι εγώ, παρ’ όλο που στα σημειώματά μου βλέπω ότι το ΑΚΕΛ και οι Οικολόγοι 
θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια, δεν ακούω τίποτε. Ψηφοφορία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συμφωνείτε. 
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 Οι Οικολόγοι; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Επομένως, ομόφωνα προχωρεί. 

 Υπάρχει ένταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στην πρόταση νόμου που έχουμε κηρύξει ως επείγουσα στην αρχή της συνεδρίας και 
τιτλοφορείται «Ο περί Ειδικού Διακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές Διατάξεις) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Ειδικού Διακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2012» 
Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας από τους κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, Σταύρο Ευαγόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ειδικού Διακανονισμού Φορολογικών 
Οφειλών (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμου, ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2013 η χρονική 
περίοδος εντός της οποίας θα είναι δυνατός ο ειδικός διακανονισμός οφειλόμενου φόρου έως και το 
φορολογικό έτος 2008. 

 Όπως είναι γνωστό, με την εν λόγω νομοθεσία, η ισχύς της οποίας άρχισε στις 12 Δεκεμβρίου 2011, είχε 
δοθεί η δυνατότητα για διακανονισμό τέτοιων φορολογικών οφειλών με βάση ειδικά καθορισθείσα διαδικασία 
αρχικά μέχρι την 31η Μαρτίου 2012 και ακολούθως μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2012.   

 Στην παρούσα φάση κρίνεται σκόπιμη η επέκταση της ισχύος της ειδικής αυτής διαδικασίας, ώστε να 
δοθεί σε περισσότερα φορολογούμενα πρόσωπα η δυνατότητα όπως, αφού καταβάλουν το ισόποσο του 
οφειλόμενου φόρου (μέχρι και το φορολογικό έτος 2008) και επιπροσθέτως το καθοριζόμενο στην 
προτεινόμενη νομοθεσία ποσοστό επί του ποσού αυτού, το οποίο διαφοροποιείται προς τα πάνω για κάθε 
μήνα καθυστέρησης στον εν λόγω διακανονισμό, απαλλαγούν κατʼ αναλογίαν από την υποχρέωση καταβολής 
των επιβληθέντων τόκων και πρόσθετων επιβαρύνσεων.   
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 Σημειώνεται ότι με την ίδια πρόταση νόμου προβλέπεται όπως το ίδιο πιο πάνω δικαίωμα παραχωρηθεί 
σε φορολογούμενα πρόσωπα και στην περίπτωση της οικειοθελούς μερικής καταβολής του οφειλόμενου 
σύμφωνα με τα πιο πάνω φόρου, κατά την περίοδο που για τεχνικούς λόγους ορίζεται από την 1η Απριλίου 
2013 μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2013.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, 
υιοθετεί τους σκοπούς της υπό συζήτηση πρότασης νόμου και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ΔΗΣΥ, ΕΔΕΚ, ΑΚΕΛ τάσσονται υπέρ, οι υπόλοιποι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Τι λεν οι υπόλοιποι; 

 Παρακαλώ, ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ, όπως ήμουν και στην αρχική ψήφιση του νομοσχεδίου αυτού εναντίον, παραμένω 
εναντίον.  Πιστεύω ότι με αυτές τες αμνηστίες “αμνησίες” δεν καλλιεργείται φορολογική συνείδηση.  Να σας πω 
ότι έκαμα τζιαι μια μικρή έρευνα στες χώρες που υποτίθεται θέλουμε να μοιάσουμε όσον αφορά τις 
φορολογικές συνήθειες, Σουηδία, Γερμανία, Φινλανδία, και δεν υπάρχει αυτός ο όρος, ο όρος  “φορολογική 
αμνηστία”.  Εγελούσαν οι συνάδελφοι, άμα τους ερώτησα για τούντο πράμα!  Οι φορολογίες είναι εκεί, για να 
πληρώνονται, και δε φαίνεται ότι είναι κίνητρο, για να συλλέξεις τα καθυστερούμενα.  Στην περίπτωση ειδικά 
της κρίσης που ζούμε σήμερα, η παροχή περαιτέρω διευκολύνσεων και περαιτέρω “αμνησιακών” 
διευθετήσεων θεωρώ ότι είναι ένα μέτρο το οποίο αντιστρατεύεται τη γενικά τοποθετημένη προσπάθεια όλων 
για δημιουργία φορολογικής συνείδησης και εκσυγχρονισμό των οικονομικών αυτού του κράτους.   

 Είναι γι’  αυτό που μας ελέχθη -θα το πω, είμαι στην ολομέλεια και χρησιμοποιώ το δικαίωμά μου ως 
βουλευτή- όταν πρόσφατα είχαμε μια συνάντηση στο Υπουργείο Οικονομικών, που μας ομολόγησαν οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών ότι οι της τρόικας, όταν διαβάζουν στις προτάσεις της κυβέρνησης 
ότι θα γίνει πάταξη της φοροδιαφυγής €10-20 εκατομ., γελούν και απλά διαγράφουν τη σχετική πρόνοια.  Δεν 
έχουμε φορολογική αξιοπιστία.  Και σε αυτές τες κρίσιμες ώρες με τέτοιου είδους νομοσχέδια δεν την κτίζουμε 
αυτή τη φορολογική αξιοπιστία.  Γι’  αυτό θεωρούν ότι είμαστε φορολογικός παράδεισος τζιαι ότι δεν είμαστε 
σοβαροί εις την Ευρωπαϊκή Ένωση και οι δανειστές μας.  Είναι προς την αντίθετη κατεύθυνση αυτό το 
νομοσχέδιο.  Κάμνει ζημιά στην εικόνα και στην πολιτική την ευρύτερη που θέλουμε να κάμουμε ως Κύπρος, 
ως κοινωνία, γι’  αυτό δε θα το ψηφίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Παρακαλώ, ο κ. Συλλούρης εζήτησε το λόγο. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Καταρχάς για το τελευταίο, ότι μας θεωρούν φορολογικό παράδεισο, εν ξέρω αν πρέπει τζιαι για τούτο 
να στενοχωριούμαστε.  Αυτοί που το λεν -και ιδιαίτερα από κάποιες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης- είναι διότι 
θέλουν και τους ελάχιστους αναλογικά που έρχονται στην Κύπρο να πηγαίνουν στες δικές τους χώρες. 

 Όσον αφορά το κύριο θέμα, θέλω να θυμίσω ότι, όταν κατετέθη η πρόταση αρχικά, ακριβώς γιατί 
επίστευα ότι τέτοιες ενέργειες δε βοηθούν, διότι ενθαρρύνουμε τη μη πληρωμή των φόρων, το καταψήφισα.  
Στη συνέχεια, όταν ήλθε για παράταση, απολογήθηκα για το λάθος που έκαμα στην πρώτη ψηφοφορία, γιατί 
είδα ότι έστω και ένα μικρό όφελος είχε το κράτος, της τάξεως των €30-40 εκατομ., από φορολογίες, που 
μπορεί να τες εχάναμε.   

 Ο λόγος που σήμερα θα υποστηρίξω, παρ’ όλο που, ναι, θεωρώ ότι οι συνεχείς παρατάσεις δεν 
επιτυγχάνουν το στόχο, είναι η οικονομική κατάσταση στην οποία βρισκόμαστε.  Δηλαδή, αν δώσαμε 
παράταση την προηγούμενη φορά, μία παράταση τώρα είναι δικαιολογημένη, γιατί είναι πολύ δύσκολο από 
αυτούς που χρωστούσαν πριν δύο και τρία χρόνια και πέρυσι, που η κατάσταση ήταν οικονομικά καλύτερη, να 
αναμένουμε ότι θα εισπράξει το κράτος οποιεσδήποτε φορολογίες και μάλιστα με την πρόνοια που μπαίνει, να 
πιέζονται με αύξηση του επιτοκίου. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εζήτησε το λόγο. 

 Συγγνώμη; 

 Ο κ. Φύτος Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Επειδή ο Πρόεδρος έν’ του ΔΗΚΟ, γι’  αυτό εν κάμνει παραχωρήσεις προς το ΔΗΚΟ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εν είδα το χεράκι σου! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα τηρήσουμε αποχή, επιδεικνύοντας συνέπεια και στην προηγούμενή μας θέση.  
Όταν δόθηκε τότε παράταση για την 31η του Οκτώβρη, τηρήσαμε αποχή, το ίδιο πράγμα θα πράξουμε και 
σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου θέλει να μιλήσει; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή λέχθηκαν κάποιες θέσεις, οι οποίες είναι ορθότατες, η αμνηστία μπορεί να έχει 
κάποια οφέλη, πλήττει όμως τη φορολογική συνείδηση.  Αυτά που είπε ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης είναι ορθά.  
Την ίδια ώρα, έχοντας υπόψη αυτό το ζήτημα, αυτό το σώμα δεν είναι με απερισκεψία που δίνει την παράταση.  
Και, επειδή η παράταση μίας αμνηστίας μπορεί να πλήξει περαιτέρω τη φορολογική συνείδηση, δεν κάνουμε… 
Και θεωρώ ότι είναι υποχρέωση να εξηγήσουμε δυο πράγματα.   

 Δεν επεκτείνουμε την ημερομηνία ισχύος απλά. Μπαίνουν επιπρόσθετες επιβαρύνσεις.  Αν κάποιος τον 
οφειλόμενο φόρο του μέχρι το 2008 τον πληρώσει μέχρι την 31η του Οκτώβρη του 2012, θα πληρώσει ένα 
πέναλτι 5% και αυτό είναι κίνητρο, για να τον πληρώσει το συντομότερο δυνατό σε καιρούς που 
αντιμετωπίζουμε προβλήματα ρευστότητας στα κρατικά ταμεία.  Αν κάποιος όμως καθυστερήσει πέραν του 
Οκτωβρίου και μετατίθεται ο χρόνος στην 31η του Δεκέμβρη του 2013, για κάθε μήνα επιπρόσθετης 
καθυστέρησης θα πληρώνει επιπρόσθετα 1% επιβάρυνση. Αν κάποιος δηλαδή χρειαστεί ακόμα μερικούς 
μήνες να εξασφαλίσει τα λεφτά του, για να μπορέσει να ξοφλήσει τις υποχρεώσεις του στο φόρο εισοδήματος, 
εάν μπορέσει και βρει τέτοια δανειοδότηση μέχρι το Δεκέμβρη του ’13, θα κληθεί να πληρώσει 19% 
επιβάρυνση αντί 5% που θα πλήρωνε τον Οκτώβρη.  Αν κάποιος όμως μπορούσε το Νιόβρη του ’12 να 
ξοφλήσει τις υποχρεώσεις του, θα πλήρωνε μόλις 6%.  Άρα, στην προσπάθεια να μειώσουμε το πλήγμα προς 
τη φορολογική συνείδηση, κάναμε αυτή την κάθε μήνα αυξανόμενη επιβάρυνση, όχι γιατί λύουμε το πρόβλημα 
με τη φορολογική συνείδηση, αλλά γιατί σε καιρούς δύσκολους που καλείται και ο εργαζόμενος να κάμει θυσίες, 
αλλά και οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις και όλοι μας να φορτωθούμε επιπρόσθετους φόρους, ναι, έχει δίκαιο ο 
συνάδελφος, πρέπει να προσέχουμε το θέμα της φορολογικής συνείδησης. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Νικολαΐδης, παρακαλώ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα διαφωνούσαμε ότι μέτρα όπως η φορολογική αμνηστία, όταν δεν είναι στην 
κατάλληλη δόση και στην κατάλληλη, αν θέλετε, συχνότητα, μπορούν να έχουν αρνητικές συνέπειες. Στην 
προκειμένη περίπτωση η πρόταση νόμου που έχει υποβληθεί και βρίσκεται μπροστά μας πιστεύουμε ότι είναι 
ισορροπημένη και μέσα από τις πρόνοιες που μόλις επεξηγήθηκαν δίδει το δικαίωμα στη Βουλή, ψηφίζοντας το 
νομοσχέδιο αυτό, να συμβάλει και εις το να έχει το κράτος έσοδα, αλλά και εις το να λυθεί ένα πρόβλημα το 
οποίο αντιμετωπίζουν συμπολίτες μας εξαιτίας της οικονομικής κρίσης.  Γι’ αυτό η ΕΔΕΚ θα υπερψηφίσει την 
πρόταση νόμου. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, δε φαίνεται να υπάρχουν άλλοι ομιλητές. 

 Δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Διάρκεια της ισχύος των διατάξεων για τη διαγραφή φορολογικών οφειλών μετά την 31η Οκτωβρίου 
2012.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Φαίνεται ότι υπάρχει, γι’  αυτό θα γίνει ψηφοφορία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, μια εναντίον και έξι αποχές, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικού Διακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, μια εναντίον και έξι αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων ήδη έχει γίνει.   

Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.201, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων νομοσχέδιο που να ρυθμίζει την υπό προϋποθέσεις κατ’ οίκον 
διδασκαλία (home schooling).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.202, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτησή 
μου με αρ. 23.06.010.01.1047 πληροφορήθηκα ότι το κόστος της υπερωριακής απασχόλησης για τη φρούρηση 
του Προεδρικού Μεγάρου από την αστυνομία κατά τη διάρκεια των εκδηλώσεων διαμαρτυρίας την περίοδο 
μεταξύ Ιουλίου 2011, όταν συνέβη η έκρηξη στη ναυτική βάση στο Μαρί, μέχρι και το τέλος Σεπτεμβρίου 2011 
ανήλθε στις €153.182,06. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
αστυνομικών που απασχολούνταν ανά βάρδια, καθώς και για την ημερομηνία τερματισμού της φρούρησης του 
Προεδρικού Μεγάρου. 

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το 
πόρισμα της έρευνας που διεξήχθη για τα γεγονότα που συνέβησαν έξω από το Προεδρικό Μέγαρο στις 12 
Ιουλίου 2011.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.203, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Επιτρέπεται η κυκλοφορία των τετράτροχων μοτοσικλετών στα μονοπάτια μελέτης της φύσης  και σε 
ποδηλατικές διαδρομές; 

2. Επιτρέπεται η κυκλοφορία των τετράτροχων μοτοσικλετών και των off road μοτοσικλετών/motocross στα 
βουνά και εκτός χωματοδρόμων; 

3. Ποιος ο αριθμός των οδηγών τετράτροχων μοτοσικλετών και off road μοτοσικλετών/motocross στους 
οποίους έχει επιδοθεί εξώδικο και ποιο το πρόστιμο που τους επιβλήθηκε;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.204, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα αλλοδαπός που βρίσκεται στην Κύπρο με το καθεστώς του πολιτικού πρόσφυγα φέρεται να 
ενεπλάκη σε επεισόδιο ρίψης πυροβολισμών από ψευδοαστυνομικούς στο οδόφραγμα του Αγίου Δομετίου. 
Σύμφωνα με πληροφορίες, ο νεαρός αυτός φέρεται να είναι αναμεμιγμένος σε υπόθεση διακίνησης 
ναρκωτικών.  

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να ζητήσω από τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι κάτοχοι καθεστώτος πολιτικού πρόσφυγα ή άλλου καθεστώτος προστασίας οι οποίοι 
εμπλέκονται σε παράνομες δραστηριότητες εξακολουθούν να διατηρούν επ’ άπειρον αυτό το καθεστώς 
προστασίας. Υπάρχει άραγε πρόνοια για τακτική αναθεώρηση της ισχύος των λόγων που κάποιο άτομο έτυχε 
καθεστώτος προστασίας για τυχόν αλλαγές; Υπάρχουν περιπτώσεις που οι λόγοι για τους οποίους ένα άτομο 
έχει τύχει προστασίας έχουν στο μεσοδιάστημα εκλείψει; Υπάρχει πρόνοια για αυτό από τις αρμόδιες αρχές της 
Δημοκρατίας; Αν υπάρχουν τέτοιες περιπτώσεις, παρακαλώ να κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα 
σχετικά στοιχεία. Επιπλέον παρακαλώ όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων αν, σε περίπτωση που 
άτομο που τυγχάνει προστασίας εμπλακεί σε εγκληματικές ενέργειες, το γεγονός αυτό έχει οποιεσδήποτε 
επιπτώσεις στο καθεστώς προστασίας του.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.205, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η επικύρωση της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία των Παιδιών από τη 
Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση (“Lanzarote”), η οποία υπογράφτηκε από την Κυπριακή 
Δημοκρατία στις 25 Οκτωβρίου 2007, ούτως ώστε να τυγχάνει εφαρμογής μέσω του εθνικού δικαϊκού 
συστήματος της χώρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.206, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
έχει προβεί, για να ενισχύσει τους ελάχιστους νέους παραδοσιακούς τεχνίτες, και σε ποιες σκοπεύει να προβεί. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή ενός παραδοσιακού τεχνίτη και παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
σχολιάσει όλα τα ζητήματα που εγείρονται.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.207, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο 
αφαιρέθηκε το μάθημα “Βότανα, Ομορφιά και Υγεία” από τον κατάλογο των θεμάτων διδασκαλίας των 
Επιμορφωτικών Κέντρων. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή ενδιαφερόμενου εκπαιδευτή προς τη γενική διευθύντρια του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα για όλα 
τα θέματα που εγείρονται.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.208, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω λάβει καταγγελίες ότι δεν έχουν ενημερωθεί όλα τα κρατικά νοσηλευτήρια για την προτεραιότητα 
που πρέπει να δίνεται στα ανάπηρα άτομα, συμπεριλαμβανομένων και των κωφών ατόμων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ενημερωθεί 
όλα τα κρατικά νοσηλευτήρια ότι πρέπει να δίνεται προτεραιότητα στην εξυπηρέτηση των κωφών ατόμων, 
καθώς ο όρος “ανάπηρος” περιλαμβάνει και τα κωφά άτομα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.209, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν μετά την 
καταδικαστική απόφαση στην υπόθεση δύο ανώτερων λειτουργών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος έχει αποταθεί στο Γενικό Εισαγγελέα για οδηγίες σε σχέση με τον περαιτέρω χειρισμό του 
θέματος, δεδομένων και των προαγωγών που και οι δύο έλαβαν στον ενδιάμεσο χρόνο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.210, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία τοποθέτησης ανελκυστήρων στις πολυκατοικίες του συνοικισμού Αγίων Αναργύρων Β΄ 
στη Λάρνακα, τους λόγους που παρατηρείται η καθυστέρηση, πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί η τοποθέτησή 
τους και κατά πόσο υπάρχει σχετικό κονδύλι για το εν λόγω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.211, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Είναι κοινά αποδεκτό ότι η επιχορήγηση διακοπών σε κυπριακά ξενοδοχεία από τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι σημαντικό κοινωνικό μέτρο, που συμβάλλει μεταξύ άλλων στην ανάπτυξη του 
εσωτερικού τουρισμού και της οικονομίας γενικότερα. 

 Νοουμένου ότι το σχέδιο διακοπών που επιχορηγείται από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει 
θετικά αποτελέσματα, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
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πόσο υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να επεκτείνει το σχέδιο αυτό και κατά τις διακοπές των 
Χριστουγέννων με την επιχορήγηση πενθήμερων διακοπών σε κυπριακά ξενοδοχεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.212, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα έχω γίνει κοινωνός αιτήματος της κοινότητας Μανδριών στην επαρχία Λεμεσού για εγγραφή 
των αγροτικών δρόμων της κοινότητας. 

 Νοουμένου ότι η εγγραφή των αγροτικών δρόμων είναι σημαντική για την κοινότητα, παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την 
αρμόδια αρχή να εγγράψει τους αγροτικούς δρόμους της κοινότητας Μανδριών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.213, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα ενημερώθηκα για ζημιές που έγιναν από περονόσπορο σε καλλιέργειες σε περιοχή της 
κοινότητας Μανδριών στην επαρχία Λεμεσού. 

 Νοουμένου ότι οι ζημιές από περονόσπορο επηρεάζουν την παραγωγή στην περιοχή, παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση από την 
αρμόδια αρχή να καταγράψει τις ζημιές και να αποζημιώσει τους παραγωγούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.214, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνάντηση εκπροσώπων των κοινοβουλευτικών κομμάτων με επικεφαλής τον Πρόεδρο της Βουλής 
των Αντιπροσώπων κ. Γιαννάκη Λ. Ομήρου, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Οκτωβρίου 2012 με το κοινοτικό 
συμβούλιο Κόρνου, πληροφορήθηκα για τα προβλήματα της κοινότητας Αγίας Άννας. Η Αγία Άννα είναι 
κοινότητα με ιστορικά παραδοσιακό αρχιτεκτονικό χαρακτήρα. Όλες οι προσπάθειες του κοινοτικού συμβουλίου 
Αγίας Άννας επικεντρώνονται στη διατήρηση και ανάδειξη αυτού του χαρακτήρα. Το κοινοτικό συμβούλιο έχει 
καταβάλει πολλές προσπάθειες μέσω διάφορων τμημάτων για την προώθηση του έργου που αφορά την 
ανάπλαση του παραδοσιακού πυρήνα της κοινότητας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
χρηματοδοτήσει ολόκληρο ή μέρος του έργου που αφορά την ανάπλαση του παραδοσιακού πυρήνα της 
κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.215, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο πρέσβης των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής και ο Βρετανός Ύπατος 
Αρμοστής πραγματοποίησαν “διπλωματικές” δεξιώσεις γνωριμίας με την πολιτική ηγεσία του ψευδοκράτους 
στα κατεχόμενα. Συγκεκριμένα ο νέος πρέσβης των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής κ. John M. Koenig 
παρέθεσε δεξίωση γνωριμίας με Τουρκοκυπρίους πολιτικούς σε ξενοδοχείο στην κατεχόμενη Λευκωσία, ενώ 
λίγες μέρες αργότερα ακολούθησε δεξίωση του Ύπατου Αρμοστή κ. Matthew Kidd στο “υποκατάστημα” της 
Βρετανικής Ύπατης Αρμοστείας στα κατεχόμενα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προβεί σε 
διαβήματα προς τον πρέσβη των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής και το Βρετανό Ύπατο Αρμοστή, προκειμένου 
να τους εκφράσει τη δυσαρέσκειά του για τα συγκεκριμένα γεγονότα, και αν έχει προβεί σε καταγγελία των δύο 
χωρών τόσο προς τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών όσο και προς την Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής 
Δράσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.216, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα των φιλοζωικών οργανώσεων για επιβολή πρόσθετης ειδικής 
φορολογίας, τα έσοδα της οποίας θα καταλήγουν στα καταφύγια ζώων. Τα χρήματα, σύμφωνα με τις 
φιλοζωικές οργανώσεις, πρέπει να διατίθενται απευθείας στα καταφύγια ζώων, τα οποία θα αναλαμβάνουν τις 
στειρώσεις γάτων και σκύλων. Οι φιλοζωικές οργανώσεις ισχυρίζονται ότι τέτοιου είδους φορολογία υπάρχει 
και σε άλλες χώρες, π.χ. στη Γερμανία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει θετικά το 
αίτημα των φιλοζωικών οργανώσεων για εφαρμογή φορολογίας για τη χρηματοδότηση των καταφυγίων ζώων 
και γενικά τη χρηματοδότηση μέσω γενικής φορολογίας της εφαρμογής της νομοθεσίας που αφορά την 
ευημερία των ζώων, αλλά και τις ευθύνες των κατόχων ζώων συντροφιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.217, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Έχει παρατηρηθεί το φαινόμενο παραχώρησης πολλαπλών επιδομάτων, καθώς και ανεργιακού 
επιδόματος σε αλλοδαπούς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν 
ληφθεί μέτρα, προκειμένου να γίνει εκσυγχρονισμός των λογισμικών προγραμμάτων των αρχείων των 
αρμόδιων υπηρεσιών του κράτους για τη σύγκριση στοιχείων με διαφορετικές παραμέτρους, και κατά πόσο θα 
γίνει ενιαίο σύστημα ελέγχου για τον αποκλεισμό της δυνατότητας διάπραξης απάτης με χρησιμοποίηση 
διαφορετικών ταυτοτήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.218, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι αρχές ασφάλειας της Κυπριακής Δημοκρατίας αντιμετωπίζουν δυσκολίες να 
εντοπίσουν Κυπρίους, υπηκόους τρίτων χωρών, κοινοτικούς ή άτομα υπό το καθεστώς διεθνούς προστασίας 
που είναι λήπτες δημόσιων βοηθημάτων, όταν αναζητούνται από τις αστυνομικές αρχές ως ύποπτοι 
παράνομων δραστηριοτήτων, γιατί άλλες αρμόδιες αρχές (π.χ. Γραφείο Ευημερίας, Υπηρεσίες Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ.λπ.) αρνούνται να παραχωρήσουν στοιχεία διευθύνσεων, επικαλούμενοι τον περί Προστασίας 
Προσωπικών Δεδομένων Νόμο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
διασύνδεση αρχείων ή αν προωθείται η δημιουργία της, ώστε να διευκολύνεται ο εντοπισμός των πιο πάνω 
ληπτών δημόσιων βοηθημάτων, όταν είναι ύποπτοι για ποινικά εγκλήματα, μέσω των αρχείων των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, καθώς και άλλων αρχείων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.219, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο Μακάριο Νοσοκομείο εντοπίστηκαν μουχλιασμένα ψωμιά. Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, η οικονόμος του Μακάριου Νοσοκομείου απέστειλε επιστολή προς τις Υγειονομικές 
Υπηρεσίες του κράτους ζητώντας άμεση αλλαγή της προμηθεύτριας εταιρείας. Φαίνεται ότι παρόμοιο 
περιστατικό προέκυψε και στο παρελθόν με τη συγκεκριμένη προμηθεύτρια εταιρεία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ακυρώσει το συμβόλαιο με τη συγκεκριμένη προμηθεύτρια εταιρεία, αν η συγκεκριμένη εταιρεία προμηθεύει 
ψωμιά και σε άλλα κρατικά νοσηλευτήρια, καθώς και αν η αρμόδια υπηρεσία προτίθεται να κινηθεί νομικά 
εναντίον της συγκεκριμένης προμηθεύτριας εταιρείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.220, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνάντηση εκπροσώπων των κοινοβουλευτικών κομμάτων με επικεφαλής τον Πρόεδρο της Βουλής 
των Αντιπροσώπων κ. Γιαννάκη Ομήρου, στις 16 Οκτωβρίου 2012 με το κοινοτικό συμβούλιο Κόρνου, 
πληροφορήθηκα για το πρόβλημα που αντιμετωπίζει η κοινότητα Δελίκηπου εξαιτίας της διέλευσης 
ερπυστριοφόρων οχημάτων της Εθνικής Φρουράς. Η διέλευση των οχημάτων αυτών μέσα από την κοινότητα 
έχει ως αποτέλεσμα την πρόκληση οχληρίας, τη δημιουργία συννέφων σκόνης και την εκπομπή καυσαερίων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
απαγορεύσει τη διέλευση των συγκεκριμένων οχημάτων μέσα από την κοινότητα Δελίκηπου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.221, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι για τη βρύση του Κάουρα, που βρίσκεται στην κοινότητα Αγρού, έχουν 
εκπονηθεί σχέδια για ένα έργο που περιλαμβάνει την ανάπλαση του πάρκου που την περιβάλλει. Η βρύση θα 
είναι πλέον ορατή από το δρόμο, ενώ ταυτόχρονα αποκαλύπτεται το πέτρινο γεφύρι, το οποίο σήμερα είναι 
καλυμμένο από μπάζα. Υπάρχει όμως ανησυχία ότι τα αιωνόβια δέντρα πρόκειται να κοπούν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το έργο 
ανάπλασης του πάρκου όπου βρίσκεται η βρύση του Κάουρα περιλαμβάνει εκκοπή δέντρων, αν το έργο 
χρηματοδοτείται από την κυβέρνηση, καθώς και αν τα σχέδια έχουν εγκριθεί από το αρμόδιο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.222, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Σε πρόσφατη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών συζητήθηκαν οι διακρίσεις που αφορούν τα θέματα σεξουαλικού 
προσανατολισμού στην Κύπρο και διαπιστώθηκε η αδήριτη ανάγκη να υπάρξουν δράσεις στους τομείς της 
παιδείας, της αστυνομίας, της εργασίας, της υγείας, της δικαιοσύνης. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόθεση 
για σχεδιασμό ενός συγκεκριμένου σχεδίου δράσης, που να αντιμετωπίζει το πρόβλημα όπως καταγράφεται 
στη δική μας κοινωνία και που να οδηγήσει σε συγκεκριμένες ρυθμίσεις, εκπαίδευση, ενημέρωση και εφαρμογή 
των ευρωπαϊκών συμβάσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.223, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε πόσες 
περιπτώσεις, για σκοπούς οφειλών προσφύγων στον Κηδεμόνα, έχει μπει memo από το Κτηματολόγιο στην 
περιουσία τους και, εάν έχει γίνει αυτό, κατά πόσο το memo αφορά περιουσία του πρόσφυγα που βρίσκεται 
στις ελεύθερες ή στις κατεχόμενες περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.224, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Σε απάντηση του Υπουργού Οικονομικών, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2012, στην ερώτησή μου με αρ. 
23.06.010.02.053, είναι σαφές ότι οι τράπεζες οι οποίες αιτήθηκαν κρατικής στήριξης αρνήθηκαν να δώσουν 
αναλυτικά στοιχεία που τους ζητήθηκαν για τα δάνεια των μελών των διοικητικών τους συμβουλίων και των 
ανώτατων στελεχών τους, καθώς και για τα επιτόκια με τα οποία επιβαρύνονταν τα συγκεκριμένα δάνεια. 
Επικαλέστηκαν προσωπικά δεδομένα. 

 Όπως έχει διαφανεί από τη συζήτηση του θέματος για τη λειτουργία των θεσμών του 
χρηματοπιστωτικού μας συστήματος, στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
Διοικήσεως στη συνεδρία της Τρίτης 23 Οκτωβρίου 2012, δεν υφίσταται, σύμφωνα με τον Επίτροπο 
Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, θέμα προσωπικών δεδομένων όσον αφορά στην κατάθεση 
στοιχείων για τα δάνεια και τα επιτόκια μελών των διοικητικών συμβουλίων και ανώτατων στελεχών των δύο 
τραπεζών. Αυτά μπορούν να δοθούν στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

 Ως εκ τούτου, αναμένω από τον αρμόδιο υπουργό να ζητήσει από τις τράπεζες άμεση κατάθεση των 
συγκεκριμένων στοιχείων και τον παρακαλώ όπως αυτά αποσταλούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.225, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Σύμφωνα με έρευνα του Κυπριακού Συνδέσμου Οικογενειακού Προγραμματισμού, αλλά και μέσα από 
ποιοτική έρευνα με εκπαιδευτικούς, παρουσιάζονται μαρτυρίες και ανησυχητικά στοιχεία σε σχέση με την 
ομοφοβία στην εκπαίδευση. Ως εκ τούτου, διαφαίνεται ότι παιδιά όλων των ηλικιών στα σχολεία είναι 
εκτεθειμένα σε προσβολές, χλευασμούς, ακόμη και σε βιαιοπραγίες. 

 Το μάθημα “Αγωγή της Υγείας”, σύμφωνα με τοποθέτηση εκπροσώπου του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού σε συνεδρία κοινοβουλευτικής επιτροπής, φαίνεται να θεωρείται μέτρο αντιμετώπισης της 
ομοφοβίας στην εκπαίδευση. Δεδομένου ότι το συγκεκριμένο μάθημα όχι μόνο δεν έχει εισαχθεί, αλλά θα 
μπορεί να αξιολογηθεί σε βάθος χρόνου, αναμένουμε από τον αρμόδιο υπουργό να μας πληροφορήσει για την 
απαιτούμενη άμεση λήψη μέτρων και μηχανισμών όσον αφορά στην ενημέρωση και προστασία παιδιών από 
ομοφοβικές εξάρσεις στην εκπαίδευση.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.274, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.274 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 9 Μαΐου 2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, κάθε χρόνο το Ταμείο Θήρας προβαίνει σε όλες τις ενέργειες για τον 
έλεγχο των αδειών κυνηγίου από συγκεκριμένα σημεία ελέγχου, με στόχο την πάταξη της παρανομίας και τη 
συλλογή στατιστικών στοιχείων για την κάρπωση θηράματος. 

2.  Το Ταμείο Θήρας δεν προβαίνει σε οποιοδήποτε έλεγχο ηλεκτρονικών τσιπ στα κυνηγόσκυλα, γιατί 
λόγω της τροποποίησης της Νομοθεσίας και της κατάργησης του τέλους άδειας χρήσης κυνηγετικού σκύλου, 
δεν διατηρεί αρχείο κυνηγετικών σκύλων. Ως εκ τούτου, δε μπορεί να προβεί στο σχετικό έλεγχο ηλεκτρονικών 
τσιπ. Επιπρόσθετα, η έκδοση αδειών κατοχής σκύλων είναι αρμοδιότητα της Αρμόδιας Αρχής, δηλαδή των 
Κοινοτήτων και των Δήμων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.318, ημερομηνίας  9 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.318, ημερ. 19/12/2011, και στην επιστολή 
του Γενικού Διευθυντή Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξης με ημερ.31/12/11, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ ότι κατά το 2012 αποτάθηκαν στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας δύο άτομα για 
ψυχολογική βοήθεια μετά από κακοποίηση που ισχυρίζονται ότι υπέστησαν από τους συντρόφους τους. Και 
στις δύο περιπτώσεις, οι Κλινικοί Ψυχολόγοι παρέχουν ψυχολογική στήριξη. Κατά το 2010 και 2011 δεν 
καταγράφεται οποιαδήποτε παραπομπή με ανάλογο αίτημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.471, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 21/2/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Στην Κύπρο σύμφωνα με τα αποτελέσματα έρευνας του Οργανισμού Νεολαίας και του Ινστιτούτου 
Αναπαραγωγικής Ιατρικής, 2006, ο μέσος όρος έναρξης της σεξουαλικής δραστηριότητας κυμαίνεται στο 
15-16 ετών. Στην Ευρώπη, ποσοστό 25% των εφήβων ηλικίας 15 ετών είναι σεξουαλικά ενεργοί ενώ 
στην Αμερική το ποσοστό αυξάνεται στο 50% στην ίδια ηλικία. 

2. Σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, η σεξουαλικότητα αποτελεί μια κυρίαρχη έννοια της 
ανθρώπινης ύπαρξης και η σεξουαλική υγεία προϋποθέτει μια θετική προσέγγιση και σεβασμό στη 
σεξουαλικότητα και στις σχέσεις των ατόμων. Η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση και εκπαίδευση αποτελεί 
δικαίωμα κάθε ατόμου σε ένα σύγχρονο εκπαιδευτικό σύστημα Η σεξουαλική αγωγή, όπως 
αναπτύχθηκε στα πλαίσια του νέου αναλυτικού προγράμματος αγωγής υγείας, βασίστηκε στις 
προδιαγραφές όπως δίνονται από την Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας (2010), το Αμερικάνικο Συμβούλιο 
για Εκπαίδευση και Πληροφόρηση σε θέματα Σεξουαλικότητας (2004), τη Διεθνή Ομοσπονδία 
Οικογενειακού Προγραμματισμού (2010) και τα Διεθνή Πρότυπα για Σεξουαλική Αγωγή (2012). 

3. Το νέο αναλυτικό πρόγραμμα Αγωγής Υγείας περιλαμβάνει ξεχωριστή θεματική ενότητα «Οικογενειακός 
Προγραμματισμός, Σεξουαλική και Αναπαραγωγική Υγεία», η οποία ξεκινά από την Προδημοτική και 
εκτείνεται μέχρι τη Λυκειακή εκπαίδευση. Στα νέα αναλυτικά, το θέμα της σεξουαλικής αγωγής δεν 
περιορίζεται απλά στις σωματικές συνέπειες κάποιων συμπεριφορών, αλλά αντιμετωπίζει τη 
σεξουαλικότητα μέσα από τη φυσική, βιολογική, συναισθηματική και κοινωνική της διάσταση. 
Αναγνωρίζει και δέχεται ότι όλα τα άτομα είναι σεξουαλικά όντα και ασχολείται με την πρόληψη και 
αντιμετώπιση καταστάσεων σχετικών με τη σεξουαλική και αναπαραγωγική υγεία (βλ. WHO 2010, 
SECUS, 2004). Οι μαθητές έχουν την ευκαιρία να αναπτύξουν κριτική σκέψη για τους καθοριστικούς 
παράγοντες της σεξουαλικής συμπεριφοράς τους. 

4. Σήμερα στα σχολεία της Κύπρου δεν υπάρχει νομοθεσία για υποχρεωτική σεξουαλική αγωγή. Το 
μάθημα της σεξουαλικής αγωγής γίνεται όμως μέσα από προγράμματα αγωγής υγείας, στο μάθημα της 
βιολογίας και της οικιακής οικονομίας καθώς και με εξειδικευμένα προγράμματα που αφορούν τη 
σεξουαλική-διαφυλική αγωγή. Επιπλέον, αναπτύσσονται συστηματικές επιμορφώσεις που παρέχονται 
από τις υπηρεσίες στήριξης των σχολείων (Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας, Συμβουλευτική και 
Επαγγελματική Αγωγή). Σε όλα τα σχολεία Μέσης Γενικής και Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης υπάρχουν διορισμένοι σύμβουλοι οι οποίοι είναι κατάλληλα εκπαιδευμένοι και 
συνεργάζονται με τους εκπαιδευτικούς, με τις Επισκέπτριες Υγείας και τη Σχολίατρο. Η πληροφόρηση 
και η προσέγγιση είναι πολυθεματική και γίνονται παραπομπές σε ειδικούς όταν κριθεί απαραίτητο. 

5. Παράλληλα αναπτύσσονται προληπτικά προγράμματα και παρεμβάσεις στα σχολεία τα οποία έμμεσα 
συμπεριλαμβάνουν θέματα σεξουαλικότητας. Η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας συχνά συμμετέχει 
σε διαλέξεις, επιμορφώσεις, βιωματικά εργαστήρια και άλλες παρεμβάσεις στα σχολεία (που 
συμπεριλαμβάνουν μαθητές, εκπαιδευτικούς και γονείς) με θέματα που αφορούν τη σεξουαλικότητα, 
όπως ανεπιθύμητες εγκυμοσύνες, προφυλάξεις και γενικότερα θέματα εφηβείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.472, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2012, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 21/2/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Παρά το γεγονός ότι δεν υπάρχουν σήμερα στατιστικά δεδομένα ή επιδημιολογικές έρευνες στο 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού που να αναφέρονται στις ανεπιθύμητες εγκυμοσύνες στα σχολεία, οι 
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Υπηρεσίες στήριξης εντός του σχολικού συστήματος (Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας, Υπηρεσία 
Συμβουλευτικής Αγωγής) βρίσκονται αντιμέτωπες με το σοβαρό αυτό πρόβλημα που αφορά σχεδόν 
αποκλειστικά τη Μέση και Τεχνική εκπαίδευση. Στην καθημερινή πρακτική τους στα σχολεία, οι 
εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι χειρίζονται περιπτώσεις ανεπιθύμητων εγκυμοσύνων που παραπέμπονται 
κοντά τους είτε από την οικογένεια, το σχολείο ή άλλες υπηρεσίες (υπηρεσίες κοινωνικής ευημερίας, 
υπηρεσίες ψυχικής υγείας κλπ). 

2. Οι υπηρεσίες στήριξης σε συνεργασία με το σχολείο και την οικογένεια χειρίζονται τα περιστατικά που 
τους παραπέμπονται σε ατομικό επίπεδο, παρέχοντας συμβουλευτική καθοδήγηση και θεραπεία. Τα 
προβλήματα αυτά συχνά μπορεί να έχουν σοβαρές αρνητικές επιπτώσεις στην ψυχική υγεία των 
ανηλίκων και χρήζουν συστηματικής καθοδήγησης και στήριξης σε πολλά επίπεδα. Στο επίπεδο του 
σχολείου οι εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι σε συνεργασία με τους συμβούλους και τους εκπαιδευτικούς 
χειρίζονται ατομικά τις περιπτώσεις και παρέχουν την κατάλληλη βοήθεια στα άτομα που τη χρειάζονται 
και τις οικογένειες τους. Ταυτόχρονα, αναπτύσσονται διάφορα προγράμματα στα σχολεία με στόχο την 
πρόληψη του φαινομένου τόσο στη Δημοτική όσο και στη Μέση εκπαίδευση. Τα προγράμματα αυτά 
αναφέρονται έμμεσα στα προβλήματα ανεπιθύμητων εγκυμοσύνων αφού εκπαιδεύουν τους μαθητές να 
αντιστέκονται, να αναπτύσσουν κατάλληλες άμυνες, να δημιουργούν θετική εικόνα για τον εαυτό τους και 
να εμπιστεύονται τις δυνατότητες τους. 

3. Η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας συχνά συμμετέχει σε διαλέξεις και επιμορφώσεις στα σχολεία 
που συμπεριλαμβάνουν μαθητές, εκπαιδευτικούς και γονείς με θέματα που αφορούν τη σεξουαλικότητα 
και γενικότερα θέματα εφηβείας. 

4. Το μάθημα της σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης πρόκειται να ενταχθεί στα νέα αναλυτικά προγράμματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.531, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα σε συνέχεια επιστολών σας με ημερομηνία 28/8/2012 και 1/03/2012, 
σχετικά με την ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.531, ημερομηνίας 28/2/2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ), εφαρμόζοντας τον περί Ιδιωτικών Σχολείων και Ιδιωτικών 
Φροντιστηρίων Νόμο (1971-2012), εξετάζει προσεκτικά κάθε καταγγελία για την παράνομη λειτουργία 
ιδιωτικών σχολείων. Στη συνέχεια παραπέμπει τις υποθέσεις στην Αστυνομία, η οποία και φέρει την 
ευθύνη της περαιτέρω διερεύνησης και της παραπομπής στη δικαιοσύνη κάθε παράνομης 
δραστηριότητας. 

2. Η λειτουργία παράνομων ιδιωτικών σχολείων στην περιοχή της Πάφου έχει απασχολήσει εκτενώς το 
Υπουργείο Παιδείας. Είναι γεγονός ότι κατά τη διάρκεια των τελευταίων χρόνων έχει αυξηθεί δραματικά 
στην περιοχή ο αριθμός των μη Κύπριων μαθητών, οι οποίοι στην πλειοψηφία τους προέρχονται από το 
Ηνωμένο Βασίλειο. Καθώς οι μαθητές αυτοί δεν κατέχουν την ελληνική γλώσσα, αλλά και δεδομένου του 
ότι σε πολλές περιπτώσεις οι γονείς τους επιλέγουν ως προσωρινό τόπο διαμονής τους την Κύπρο, 
αντιμετωπίζουν προβλήματα στην ένταξή τους στο κυπριακό σχολείο, παρόλο που έχουν διαμορφωθεί 
ειδικά προγράμματα από το υπουργείο. Για αυτό το λόγο και αναζητούν αγγλόφωνα σχολεία για τη 
φοίτηση των παιδιών τους και επιλέγουν σε κάποιες περιπτώσεις εν γνώσει τους μη εγκεκριμένα 
σχολεία. 

3. Κατάλογος των εγκεκριμένων ιδιωτικών σχολείων είναι αναρτημένος στην ιστοσελίδα του ΥΠΠ, από 
όπου μπορούν όλοι οι ενδιαφερόμενοι να ενημερωθούν αναφορικά με τη φοίτηση των παιδιών τους. 

4. Όσον αφορά τη λειτουργία των παράνομων ιδιωτικών σχολείων, σε κάθε περίπτωση που το ΥΠΠ είχε 
πληροφόρηση για τη λειτουργία τους, ενήργησε αναλόγως. Συγκεκριμένα, λειτουργοί του ΥΠΠ 
πραγματοποίησαν επιτόπιες επισκέψεις στην Πάφο και Λεμεσό για τη διαπίστωση της παρανομίας και 
για να προβούν στις απαραίτητες συστάσεις προς τους παρανομούντες. Σχετικά με τα παράνομα 
ιδιωτικά σχολεία σας ενημερώνουμε ως εξής: 

i. Το Ιδιωτικό Σχολείο με την ονομασία “EMBA PRIVATE SCHOOL EDUCATION CENTRE” που 
βρίσκεται στην Έμπα έχει κλείσει, όπως έχουμε πληροφορηθεί με το ηλεκτρονικό μήνυμα τους 
ημερομηνίας 9/9/2011. Το εν λόγω σχολείο έκλεισε επειδή δεν τηρούσε τις προϋποθέσεις του 
νόμου για ίδρυση και λειτουργία Ιδιωτικού Σχολείου, αφού προηγουμένως είχε σταλεί από το 
Υπουργείο Παιδείας ενημερωτική επιστολή στον Αρχηγό Αστυνομίας για να προβούν στις δικές 
τους ενέργειες. 

ii. Το ιδιωτικό σχολείο με την ονομασία «ΙΔΙΩΤΙΚΗ ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΠΑΦΟΥ» (Νηπιαγωγείο, 
Δημοτικό Σχολείο και Σχολείο Μέσης Εκπαίδευσης), έχει μεταστεγαστεί από τη σχολική χρονιά 
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2010-2011 στις νεόδμητες κτιριακές εγκαταστάσεις της σχολής στην Αχέλεια και υπέβαλε εκ νέου 
αιτήσεις για ίδρυση και λειτουργία. Τους δόθηκε προθεσμία για να υποβάλουν τα πιστοποιητικά, 
που αφορούν τις κτιριακές εγκαταστάσεις του σχολείου και όλα τα απαραίτητα στοιχεία και 
πιστοποιητικά για διευθέτηση των υπόλοιπων εκκρεμοτήτων μέχρι τις 31/12/2012. Σε διαφορετική 
περίπτωση τους προειδοποιήσαμε ότι θα γίνει καταγγελία στην Αστυνομία και θα ενημερωθεί το 
κοινό. 

iii. Το ιδιωτικό σχολείο με την ονομασία «THE RED DRAGON PRIVATE SCHOOL» (Νηπιαγωγείο, 
Δημοτικό Σχολείο και Σχολείο Μέσης Εκπαίδευσης) στη Λεμεσό, δεν λειτουργεί πλέον. 
Λειτουργούσε χωρίς τις νόμιμες άδειες, για αυτό αφού είχαν εξαντληθεί όλα τα περιθώρια 
καταγγέλθηκε στην Αστυνομία. 

iv. Το ιδιωτικό σχολείο με την ονομασία «HIGHGATE PRIVATE SCHOOL» (Σχολείο Μέσης 
Εκπαίδευσης) στους Αγίους Τριμιθιάς κατά την διάρκεια της σχολικής χρονιάς, 2009-2010, 
ανέστειλε την λειτουργία του και επανήλθε με νέα αίτηση. Τους δόθηκε προθεσμία για να 
υποβάλουν τα πιστοποιητικά, που αφορούν τις κτιριακές εγκαταστάσεις του σχολείου μέχρι τις 
31/12/2012. Σε διαφορετική περίπτωση τους προειδοποιήσαμε ότι θα γίνει καταγγελία στην 
Αστυνομία και θα ενημερωθεί το κοινό. 

ν.  Το ιδιωτικό σχολείο με την ονομασία «PRIVATE SCHOOL TLC» (Δημοτικό Σχολείο και Σχολείο 
Μέσης Εκπαίδευσης) στην Πέγεια λειτουργεί χωρίς τις νόμιμες άδειες, γι’ αυτό και έχει σταλεί από 
το Υπουργείο Παιδείας ενημερωτική επιστολή στον Αρχηγό Αστυνομίας. Σύμφωνα με επιστολή 
της Αστυνομίας, ημερομηνίας 4/1/2012, “σχηματίστηκε ποινικός φάκελος και αναμενόταν να 
διαβιβαστεί για ποινική δίωξη”. Το σχολείο υπέβαλε το Φεβρουάριο του 2012 αίτηση για ίδρυση 
Νηπιαγωγείου, Δημοτικού Σχολείου και Σχολείου Μέσης Εκπαίδευσης σε νέο χώρο, η οποία 
εξετάζεται. 

vi. Το ιδιωτικό σχολείο με την ονομασία “PRIVATE SCHOOL ST. PIRAN PEYIA LTD”, πρώην “ST. 
GEORGE” (Νηπιαγωγείο, Δημοτικό Σχολείο και Σχολείο Μέσης Εκπαίδευσης) στην Πέγεια, 
λειτουργούσε χωρίς τις νόμιμες άδειες, για αυτό και έχει σταλεί από το Υπουργείο Παιδείας 
ενημερωτική επιστολή στον Αρχηγό Αστυνομίας. Σύμφωνα με επιστολή της Αστυνομίας, 
ημερομηνίας 4/1/2012, “σχηματίστηκε ποινικός φάκελος και η υπόθεση ήταν ορισμένη στο 
Επαρχιακό Δικαστήριο Πάφου στις 20/2/2012 για επιδότηση κλήσης”. 

Το ΥΠΠ ενημερώθηκε με επιστολή της δικηγόρου, ημερομηνίας 11/5/2012, του υπό ίδρυση 
Ιδιωτικού Σχολείου St. Piran Ltd, πρώην St. George ότι, το σχολείο δεν λειτουργεί πλέον. 

vii.  Το ιδιωτικό σχολείο με την ονομασία “SILVERLINE PRIVATE SCHOOL” (Νηπιαγωγείο, Δημοτικό 
Σχολείο και Σχολείο Μέσης Εκπαίδευσης) στο Τραχώνι, το οποίο είναι νέο σχολείο, υπέβαλε το 
Φεβρουάριο του 2012 αίτηση για ίδρυση Νηπιαγωγείου, Δημοτικού Σχολείου και Σχολείου Μέσης 
Εκπαίδευσης, η οποία εξετάζεται. 

5. Σε σχέση με τα παραπάνω σχολεία, αντιλαμβάνεστε ότι, καθώς πρόκειται για παράνομα σχολεία, δεν 
έχουμε πρόσβαση στα στοιχεία που αφορούν τους μαθητές που φοιτούν στα σχολεία αυτά. Το γεγονός 
ότι η συντριπτική πλειοψηφία των μαθητών αυτών ανήκουν σε οικογένειες με μη κυπριακή ιθαγένεια 
δυσχεραίνει ακόμα περισσότερο τη δυνατότητα εντοπισμού τους και ενημέρωσής τους για την 
εκπαίδευση που λαμβάνουν στα παράνομα ιδιωτικά σχολεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.611, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.611 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 22.3.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

 Η καθαριότητα του Τ/Κ κοιμητηρίου της κοινότητας Αγίας Βαρβάρας της Επαρχίας Πάφου έχει γίνει από 
τα συνεργεία του Κλάδου Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών και η δαπάνη για την κατασκευή του περιτειχίσματος του 
εν λόγω Τ/Κ κοιμητηρίου έχει συμπεριληφθεί στις προτάσεις Δαπανών του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών της 
Επαρχίας Πάφου για το έτος 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.691, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 
«1o Δημοτικό Σχολείο Τραχωνίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 9.4.2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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α) Η κατασκευή υποστέγου περιλήφθηκε στο σχεδιασμό για την γενική αναβάθμιση των κτιρίων του 
σχολείου και έχει υλοποιηθεί. 

β) Το αίτημα αφορά την ανέγερση πρόσθετου στεγάστρου στο αίθριο του σχολείου, κατασκευή που δεν 
κρίνεται αναγκαία. 

γ) Η ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης περιλαμβάνεται στο ειδικό πρόγραμμα για ανέγερση τέτοιων 
αιθουσών στα σχολεία. Δυστυχώς λόγω της οικονομικής κρίσης η υλοποίηση του έργου αυτού θα 
καθυστερήσει. 

δ) Στο σχολείο αυτό άρχισε ήδη η ανέγερση κτιρίου Νηπιαγωγείου σε αντικατάσταση των υφιστάμενων 
κτιρίων σε άλλο χώρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.718, ημερομηνίας 6 Απριλίου  2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.718, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερ. 18.4.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Η ερώτηση αφορά τη διαπλάτυνση τμήματος εγγεγραμμένου δημόσιου δρόμου στην Τσάδα μήκους 20μ. 
και πλάτους 6μ. περίπου, το οποίο έχει υψομετρική διαφορά 3μ. από τον υπόλοιπο δρόμο και για την 
υλοποίησή του είναι αναγκαία η κατασκευή τοίχου αντιστήριξης. 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Τσάδας εξασφάλισε τις έγγραφες συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων 
ιδιοκτητών και τις απόψεις του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως αναφορικά με το έργο και στη 
συνέχεια το αίτημα προωθήθηκε στον Επαρχιακό Μηχανικό Τμήματος Δημοσίων Έργων, στην 
αρμοδιότητα του οποίου υπάγεται ο δρόμος. 

(γ) Οι εργασίες βελτίωσης έχουν ήδη ξεκινήσει από το Τμήμα Δημοσίων Έργων και αναμένεται να 
συμπληρωθούν μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.756, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας, με ημερομηνίες 26 Απριλίου 2012 και 27 Σεπτεμβρίου 2012, 
αντίστοιχα, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στην περιοχή της Λίμνης Παραλιμνίου διεξάγονται κάποιες ασκήσεις της Εθνικής Φρουράς μικρής 
έκτασης χωρίς πραγματικά πυρά. Οι εν λόγω ασκήσεις διεξάγονται όταν δεν υπάρχει νερό στην περιοχή 
και όταν το επιτρέπουν οι καιρικές συνθήκες. 

(β) Στην Λίμνη Παραλιμνίου δεν διεξάγονται οποιεσδήποτε βολές. Η Εθνική Φρουρά διεξάγει βολές μόνο 
στους χώρους των Πεδίων Βολής και στη Λίμνη Παραλιμνίου δεν υπάρχει χώρος Πεδίου Βολής. 

(γ) Εξετάζεται άλλος κατάλληλος χώρος στην περιοχή ώστε αν είναι δυνατό να μην χρησιμοποιείται από την 
Εθνική Φρουρά η περιοχή της Λίμνης Παραλιμνίου. 

 Για οποιαδήποτε άλλη διευκρίνιση είμαστε στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.757, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 23.06.010.01.757, 
ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το άρθρο 3(1)(α) του Νόμου Ν. 19(Ι)/1992 για καταπολέμηση της ρύπανσης στους δημόσιους δρόμους 
προνοεί ότι «κάθε πρόσωπο που εναποθέτει, ρίπτει ή αφήνει ή ανέχεται ή επιτρέπει να εναποτίθενται, 
ρίπτονται ή αφήνονται σε δημόσιο δρόμο ή άλλο δημόσιο χώρο οποιεσδήποτε ακαθαρσίες, 
απορρίμματα, ρυπαρότητες, πέτρες, ξύλα, χαρτιά, φλούδες ή άλλα υπόλοιπα φρούτων, κενές φιάλες, 
κουτιά ή οποιαδήποτε άλλα άχρηστα αντικείμενα ή ουσίες, είναι ένοχο αδικήματος και σε περίπτωση 
καταδίκης υπόκειται σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τους έξι μήνες ή σε χρηματική ποινή που 
δεν υπερβαίνει τα 1.800 ευρώ» 

2. Περαιτέρω, ο υπό αναφορά Νόμος προνοεί ότι αντί της ποινικής δίωξης για την προαναφερόμενη 
παράβαση, είναι δυνατή και η εξώδικη ρύθμιση με την πληρωμή προστίμου ύψους 86 ευρώ. 
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3. Όσον αφορά το μάζεμα ξύλων ή άλλων αντικειμένων και το άναμμα τους κατά το βράδυ του Μεγάλου 
Σαββάτου, τούτο γίνεται αποκλειστικά και μόνο για αναβίωση του εθίμου του ανάμματος της 
λαμπρατζιάς. Σε τέτοιες περιπτώσεις, τα Δημοτικά/Κοινοτικά Συμβούλια, Εκκλησιαστικές Επιτροπές, 
Σχολικές Εφορίες κλπ, αναλαμβάνουν κοινή δράση, ούτως ώστε ενεργώντας συλλογικά να διατηρήσουν 
από τη μια τα ήθη και τα έθιμα του τόπου μας και από την άλλη να διασφαλίσουν την ασφάλεια και 
γαλήνη των πολιτών. Πέραν τούτου, τα Δημοτικά/Κοινοτικά Συμβούλια σε συνεργασία με την 
Πυροσβεστική Υπηρεσία, προεπιλεγούν τους χώρους όπου θα γίνει το άναμμα της λαμπρατζιάς, καθώς 
επίσης και το μέγεθος/όγκος της. 

4. Να σημειωθεί ότι ορίζονται συγκεκριμένα πρόσωπα τα οποία έχουν την ευθύνη/έλεγχο της λαμπρατζιάς, 
τα στοιχεία των οποίων δίδονται στην Αστυνομία και τα Δημοτικά/Κοινοτικά Συμβούλια, τα οποία έχουν 
σε ετοιμότητα εκσκαφείς και φορτηγά για απομάκρυνση ξύλων που μαζεύονται για το σκοπό αυτό, είτε 
σε χώρους που δεν καθορίστηκαν, είτε είναι τόσο πολλά που θέτουν σε κίνδυνο τη ζωή των πολιτών ή 
περιουσιών. 

5. Περαιτέρω αναφέρεται ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία καλείται και ανταποκρίνεται για την κατάσβεση σε 
σωρούς από ξύλα ή άλλα αντικείμενα κατά τη διάρκεια, ιδιαίτερα της Μεγάλης Εβδομάδας, όμως δεν 
έχει καμιά αρμοδιότητα για τη λήψη μέτρων σε τέτοιες περιπτώσεις. 

6. Τέλος, το Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του με αρ. φακ. 11.17.20 ημερ. 19.7.2012, αναφέρει ότι οι 
καύσεις οποιωνδήποτε αντικειμένων, εντός οποιωνδήποτε δημοτικών ορίων, συνιστούν αδίκημα βάσει 
των διατάξεων του άρθρου 124(1Α), του περί Δήμων Νόμου, για το οποίο προβλέπεται χρηματική ποινή 
που δεν υπερβαίνει τα €860 ή ποινή φυλάκισης για περίοδο που δεν υπερβαίνει τους τρεις μήνες ή και 
οι δύο ποινές μαζί. Εντούτοις, η συσσώρευση ξύλων και άλλων αντικειμένων από μόνη της, δεν 
αποτελεί αδίκημα που θα μπορούσε να διωχθεί, εκτός και αν συνδέεται με αδικήματα όπως εκείνα της 
κλοπής ή της οχληρίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.796, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης με αρ. 
23.06.010.01.796, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 10.5.2012, και 
σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά αιτήματα του Δήμου Σωτήρας που αφορούν το Συνοικισμό 
Αυτοστέγασης και τον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων: 
(α)  Τα υφιστάμενα πεζοδρόμια του Συνοικισμού Αυτοστέγασης βρίσκονται σε καλή κατάσταση και δεν 

χρήζουν επιδιόρθωσης. 

(β) Λαμβάνοντας υπόψη τις περιορισμένες διαθέσιμες πιστώσεις για σκοπούς εκσυγχρονισμού και 
αναβάθμισης των δημόσιων χώρων πρασίνου /πλατειών, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως θα είναι 
δυνατό να εξετάσει σχετική συγκεκριμένη εισήγηση του Δήμου, αφού υποβληθεί σχετικό κοστολόγιο. 

(γ) Η διαδικασία εγγραφής των δρόμων στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων προωθείται από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας στα πλαίσια έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας των οικιών και αναμένεται να 
ολοκληρωθεί σύντομα. 

(δ) Δεν υπάρχουν διαθέσιμες πιστώσεις από το Προϋπολογισμό 2012, για να παραχωρηθούν στο Δήμο 
Σωτήρας για την καθαριότητα των ελεύθερων δημόσιων χώρων του Οικισμού Στέγασης 
Εκτοπισθέντων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.814, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα που 
αφορά την ανάπλαση της αυλής του Λυκείου Παλλουριώτισσας και σας πληροφορώ ότι το έργο ανάπλασης 
έχει συμπεριληφθεί στους προϋπολογισμούς του 2013. Αναμένεται ότι το έργο θα αρχίσει το τέλος του 2012 και 
θα ολοκληρωθεί στις αρχές του 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.829, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.829 και ημερομηνία 14 Μαΐου 2012, που υποβλήθηκε 
από το Βουλευτή Λάρνακας κ. Τάσο Μητσόπουλο, σε σχέση με το διαχωρισμό οικοπέδων για οικογένειες με 
χαμηλά εισοδήματα στην κοινότητα Αβδελλερού, και σας πληροφορώ ότι, σύμφωνα με την Επαρχιακή 
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Διοίκηση Λάρνακας, στην κοινότητα Αβδελλερού έχουν διαχωριστεί μέχρι σήμερα 35 οικόπεδα στα πλαίσια του 
Σχεδίου διαχωρισμού και διάθεσης οικοπέδων σε χαμηλά αμειβόμενες οικογένειες. 

2. Τα εν λόγω οικόπεδα παραχωρήθηκαν ήδη σε ισάριθμες οικογένειες με βάση τις πρόνοιες του ίδιου 
Στεγαστικού Σχεδίου καθώς επίσης και του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου που εφαρμόζεται στην Κοινότητα. 

3. Μετά από νέο αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αβδελλερού η Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας έχει 
προωθήσει την διαδικασία για διαχωρισμό 35 νέων οικοπέδων στην κοινότητα Αβδελλερού. Η έναρξη των 
κατασκευαστικών έργων του διαχωρισμού έχει αρχίσει και οι σχετικές εργασίες βρίσκονται υπό εξέλιξη. Έχουν 
ήδη κατασκευαστεί τα χωματουργικά και αναμένεται ότι σύντομα θα αρχίσει η τοποθέτηση των λίνιων και η 
υδροδότηση των οικοπέδων. 

4. Ο Έπαρχος Λάρνακας έχει προβεί σε ανακοινώσεις για τη διάθεση των οικοπέδων. Σχετικά, έχει 
ενημερωθεί και το Κοινοτικό Συμβούλιο Αβδελλερού. Η προθεσμία για υποβολή αιτήσεων διήρκησε από τις 8 
Ιουνίου 2012 μέχρι τις 8 Αυγούστου 2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.869, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με ημερομηνία 31ης Μαΐου 2012, και σας 
πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει αποστείλει επιστολή στις 24 Απριλίου 2012 στην 
Διευθύντρια του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης με Αναπηρίες στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων εκφράζοντας την προθυμία να ανταποκριθεί θετικά στο αίτημα τους για διοργάνωση 
εκπαιδευτικού προγράμματος νοηματικής γλώσσας, το οποίο θα απευθύνεται σε δημόσιους λειτουργούς 
νευραλγικών υπηρεσιών για τα άτομα με ακουστικά προβλήματα, για σκοπούς καλύτερης επικοινωνίας και 
εξυπηρέτησής τους. 

 Έκτοτε δεν είχαμε οποιαδήποτε άλλη ενημέρωση από το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.884, ημερομηνίας  28 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.884 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 5.6.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η χρησιμοποίηση Τ/Κ γης για την επέκταση του κοιμητηρίου της κοινότητας 
Αγγλισίδων εμπερικλείει τόσο πολιτικά όσο και συνταγματικά θέματα και ως εκ τούτου η κοινότητα είναι 
σκόπιμο να μελετήσει τη δυνατότητα εξεύρεσης άλλης κατάλληλης γης για το συγκεκριμένο σκοπό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.917, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια επιστολής σας ημερομηνίας 6/9/2012 σας ενημερώνω 
για τα εξής: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εξετάζει αιτήσεις για παραχώρηση χορηγίας προς Δήμους και 
Κοινότητες για τη δημιουργία κτιριακών εγκαταστάσεων που αποτελούν έργα πολιτιστικής υποδομής με 
βάση τις πρόνοιες του Σχεδίου Στήριξης των Τοπικών Αρχών για τη Δημιουργία Έργων Πολιτιστικής 
Υποδομής (Επισυναπτόμενο I). 

2. Το Σχέδιο θα αξιολογηθεί εντός του 2013, έτος κατά το οποίο λήγει, και θα αποφασιστεί η συνέχιση ή 
διακοπή του λαμβάνοντας υπόψη τη γενικότερη προσπάθεια για περισυλλογή των δημοσίων 
οικονομικών. 

3. Για αυτό και καμία νέα αίτηση δεν εξετάζεται στο πλαίσιο του Σχεδίου. Εντός του τρέχοντος έτους και του 
επόμενου αναμένεται η ολοκλήρωση έργων πολιτιστικής υποδομής τα οποία είχαν εγκριθεί στο πλαίσιο 
του Σχεδίου στο παρελθόν.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.948, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου 
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«Δημοτικό Σχολείο Χοιροκοιτίας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 15/6/2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το σχολείο διαθέτει την ελάχιστη αναγκαία αθλητική υποδομή (μικρό γήπεδο ποδοσφαίρου και γήπεδο 
καλαθόσφαιρας). 

 Το Υπουργείο συναίνεσε και προώθησε την απαλλοτρίωση γειτονικού τεμαχίου γης το οποίο 
διαχωρίζεται από το σχολικό χώρο με δρόμο με σκοπό την κατασκευή από την Κοινότητα κοινοτικού γηπέδου 
το οποίο θα χρησιμοποιείται και από το σχολείο. Η απαλλοτρίωση καθυστέρησε και επειδή η κοινότητα 
απαιτούσε απαλλοτρίωση μεγαλύτερου τεμαχίου. 

 Με τα σημερινά οικονομικά δεδομένα δεν είναι δυνατό να προωθηθεί η απαλλοτρίωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.954, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. 23.06.010.01.954 ημερ. 15/6/2012 για τη πιο πάνω Ερώτηση, 
και σας πληροφορώ ότι κατόπιν σχετικού αιτήματος του Κοινοτικού Συμβουλίου Γεράσας έχει ήδη 
παραχωρηθεί από την 1/6/2010, στο Κοινοτικό Συμβούλιο Γεράσας το παλαιό Δημοτικό σχολείο με «Άδεια 
Χρήσης», αφού προηγήθηκε σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 67.480 ημερ. 17/7/2008, 
για να στεγασθούν τα Κοινοτικά γραφεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1058, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2012, για το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

1. Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία που λαμβάνουμε, ο προϋπολογισμός του Tempus είναι, για το 2012, 
ύψους 89.40 εκατομμύριων ευρώ και για το 2013 αναμένεται να είναι ύψους 82.65 εκατομμύριων ευρώ. 
To TEMPUS παρέχει στήριξη σε κοινοπραξίες ιδρυμάτων που συμμετέχουν (α) σε Κοινά Έργα τα οποία 
βασίζονται σε πολυμερείς συνεργασίες μεταξύ των ιδρυμάτων που αποσκοπούν στη βελτίωση των 
ιδρυμάτων στις συνεργαζόμενες χώρες, και (β) σε εφαρμογή Διαρθρωτικών Μέτρων με τα οποία 
επιδιώκεται η μεταρρύθμιση των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων και συστημάτων, σε εθνικό επίπεδο, στις 
συνεργαζόμενες χώρες. Επίσης στηρίζονται και Συμπληρωματικά Μέτρα τα οποία καλύπτουν δράσεις 
διάχυσης και πληροφόρησης και είναι δράσεις που κυρίως εξυπηρετούν τα Εθνικά Γραφεία TEMPUS 
στις συνεργαζόμενες χώρες και των εμπειρογνωμόνων σε θέματα μεταρρύθμισης της τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης (H.E.R.E.). Την επιχορήγηση λαμβάνει το συντονιστικό ίδρυμα και ανάλογα με τις δράσεις, 
κατανέμει χορηγίες στα συνεργαζόμενα ιδρύματα απευθείας. Μέχρι τώρα κυπριακά ιδρύματα είχαν 
επιλεγεί ως συνεργαζόμενα, αλλά πληροφορίες οικονομικού περιεχομένου δεν κοινοποιούνται στο 
Υπουργείο από τα ιδρύματα. Συνεπώς το Υπουργείο δεν είναι σε θέση να γνωρίζει τα ποσά τα οποία 
έχουν διατεθεί σε κυπριακά ιδρύματα. Συμπληρωματικά σας ενημερώνουμε ότι στο πλαίσιο της 5ης 

προκήρυξης για υποβολή αιτήσεων έχουν υποβληθεί 14 αιτήσεις στις οποίες συμμετέχουν κυπριακά 
ιδρύματα. Τα αποτελέσματα ανακοινωθήκαν ήδη στα εμπλεκόμενα ιδρύματα και σύντομα θα 
ενημερωθούμε αναλυτικά. 

2. To Erasmus Mundus στοχεύει στην ενίσχυση της ποιότητας της Ευρωπαϊκής ανώτερης εκπαίδευσης 
και στην προώθηση της διαπολιτισμικής κατανόησης μέσω συνεργασίας με τρίτες χώρες. Το 
πρόγραμμα άρχισε τη λειτουργία του τον Ιανουάριο του 2004 ενδυναμώνοντας τη συνεργασία των 
ευρωπαϊκών ιδρυμάτων μεταξύ τους, αλλά και μεταξύ αντίστοιχων ιδρυμάτων τρίτων χωρών και 
υποστηρίζοντας υψηλής ποιότητας προγράμματα επιπέδου Μάστερ και Διδακτορικού. Οι επιχορηγήσεις 
του Erasmus Mundus καλύπτουν κυρίως την κινητικότητα μεταπτυχιακών φοιτητών και ακαδημαϊκών 
προς τα ευρωπαϊκά ιδρύματα αλλά και στα ιδρύματα τρίτων χωρών. Πολύ μικρό ποσοστό του 
προϋπολογισμού, το οποίο παραχωρείται στο συντονιστικό ίδρυμα, καλύπτει δαπάνες οργάνωσης του 
προγράμματος. Το πρόγραμμα είναι πολύ ανταγωνιστικό και η επιλογή των κοινοπραξιών είναι ιδιαίτερα 
δύσκολη. Αξίζει να σημειωθεί ότι για το 2012-2013 υπήρξαν 177 αιτήσεις κοινοπραξιών και επιλέγηκαν 
30, από τις οποίες οι 15 ήσαν υφιστάμενες κοινοπραξίες. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ως Εθνική Δομή της Κύπρου στο πρόγραμμα Erasmus Mundus, 
ενθαρρύνει τη συμμετοχή ιδρυμάτων της Κύπρου στο πρόγραμμα Erasmus Mundus και γι’ αυτό 
συμμετέχει στα προγράμματα Erasmus Mundus Active Participation (EMAP) και Asia-Europe 
Mundus (ASEMUNDUS), τα οποία χρηματοδοτούνται από την Ε.Ε. και συμμετέχουν σε αυτά Εθνικές 
Δομές Κρατών Μελών. Ειδικότερα, το ΕΜΑΡ έχει σκοπό να βοηθήσει τα κράτη μέλη και ιδιαίτερα αυτά 
με τη λιγότερη ή μηδενική συμμετοχή στο Erasmus Mundus, να επιτύχουν συμμετοχή σε αυτό. Στις 
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δράσεις του έχουν εκπαιδευτεί σε θέματα ετοιμασίας και υποβολής αιτήσεων έξι υποψήφιες 
κοινοπραξίες από την Κύπρο, που δυστυχώς όμως είτε δεν υπέβαλαν αίτηση είτε δεν επιλέγηκαν. To 
ASEMUNDUS έχει ως στόχο να προβάλει το πρόγραμμα Erasmus Mundus στα Ιδρύματα Ανώτερης 
Εκπαίδευσης Ασιατικών χωρών και να προωθήσει τη συνεργασία και τις διασυνδέσεις μεταξύ 
Ιδρυμάτων Ανώτερης Εκπαίδευσης της Ευρώπης και της Ασίας, με την προώθηση πληροφοριακού 
υλικού για το Erasmus Mundus, με εκπαιδευτικές εκθέσεις και με την οργάνωση εξειδικευμένων 
σεμιναρίων επικοινωνίας με τη συμμετοχή προσωπικού από Ανώτερα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα Ευρώπης 
και Ασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1065, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.1065, ημερ. 16/7/2012 για το πιο πάνω θέμα 
και σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 10(4) των περί Σχολικών Εφορειών Νόμων 
«χωρίς την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου δεν μπορεί να αποκτηθεί, να εκποιηθεί, να επιβαρυνθεί ή να 
διατεθεί με οποιονδήποτε τρόπο οποιαδήποτε ακίνητη περιουσία». Με βάση αυτό το άρθρο έχει εγκριθεί από 
το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφαση του με Αρ. 71.015 ημερομηνίας 27/9/2010, η πώληση από το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Μοσφιλίου στον Αχιλλέα Αχιλλέως μέρους του τεμαχίου 444, που έχει εμβαδόν 21 τ.μ., σε 
τιμή πώλησης η οποία να μην είναι χαμηλότερη του ποσού των €850 όπως έχει καθορισθεί από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

2. Επομένως έχουν τηρηθεί από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού όλες οι νόμιμες διαδικασίες όπως ο 
νόμος ορίζει. 

3. Όσον αφορά τα υπόλοιπα θέματα της επιστολής σας αυτά δεν εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, αλλά στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών και του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Μοσφιλίου και επομένως δεν μπορούν να τύχουν απάντησης από το Υπουργείο τούτο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιάρλη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.062, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Φακ. Ερ. 23.06.010.02.062 και ημερομηνία 7 Σεπτεμβρίου 
2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας διαβιβάζω σχετική επιστολή της Γενικής Λογίστριας: 

 “Επιθυμώ ν’ αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. Υ.O.13.20.001 και ημερ. 19/9/2012 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για εθελοντική αποκοπή 10% επί των ακαθάριστων απολαβών 
των Κρατικών Αξιωματούχων έχει αναδρομική ισχύ από 1/4/2012. Η σχετική αποκοπή έγινε από τον μισθό του 
κάθε αξιωματούχου το μήνα Αύγουστο, 2012 μετά από υποβολή σχετικής επιστολής από τον καθένα στην 
οποία αναφέρει ότι αποδέχεται την αποκοπή από τις συνολικές απολαβές του ποσοστού 10% για την περίοδο 
από 1/4/2012 μέχρι 28/2/2013, συμπεριλαμβανομένου και του 13ου μισθού. 

 Το ποσό που έχει εξοικονομηθεί για την περίοδο από 4/2010, ημερομηνία από την οποία εφαρμόστηκε 
το μέτρο, μέχρι 8/2012 ανήλθε σε €423.133,79.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.087, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.02.87 και ημερ. 14/9/2012 και παραθέτω πιο 
κάτω την απάντηση με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του αναφερόμενου Βουλευτή: 

 Το ζήτημα του χάσματος αμοιβών μεταξύ ανδρών και γυναικών βρίσκεται ανάμεσα στις προτεραιότητες 
της κυβέρνησης και ιδιαίτερα του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Για το σκοπό αυτό 
υλοποιείται από το 2010 το Έργο «Δράσεις για Μείωση του Χάσματος Αμοιβών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών», 
ύψους 3 εκατ. ευρώ. Το Έργο συγχρηματοδοτείται κατά 70% από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο και η 
υλοποίηση του θα διαρκέσει μέχρι το 2015. 

 Η υλοποίηση του Έργου αναμένεται μεσοπρόθεσμα να επιδράσει με απτό και μετρήσιμο τρόπο στην 
επιτάχυνση του ρυθμού μείωσης του χάσματος αμοιβών μεταξύ ανδρών και γυναικών, αλλά και να συμβάλει 
καθοριστικά στην αντιμετώπιση των αιτιών που προκαλούν και συντηρούν το χάσμα. Για το λόγο αυτό, οι 
δράσεις που περιλαμβάνονται στο Έργο, που έχουν ήδη αρχίσει να υλοποιούνται, αφορούν παρεμβάσεις σε 
όλα τα επίπεδα. Συγκεκριμένα, το Έργο περιλαμβάνει σε γενικές γραμμές τις πιο κάτω δράσεις: 

1. Κατάρτιση και εξειδίκευση των επιθεωρητών Τμημάτων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και λειτουργών της Επιτρόπου Διοικήσεως σε ό,τι αφορά τη σχετική νομοθεσία και 
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ενίσχυση των δυνατοτήτων τους μέσω κατάλληλων εργαλείων, με στόχο τη δημιουργία ενός 
αποτελεσματικού μηχανισμού επιθεώρησης της εφαρμογής της ισομισθίας. Το Έργο προνοεί για την 
πραγματοποίηση 1000 επιθεωρήσεων μέχρι το 2015. 

2. Μελέτη για αύξηση της χρήσης της γονικής άδειας μέσω ενδεχόμενης παροχής σχετικού επιδόματος. 

3. Ανάπτυξη εργαλείου πιστοποίησης και δημιουργία Φορέα Πιστοποίησης Επιχειρήσεων για την 
εφαρμογή καλών πρακτικών για την ισότητα των φύλων στο εργασιακό περιβάλλον. 

4. Πραγματοποίηση τριμερούς συνεδρίου ανταλλαγής καλών πρακτικών μεταξύ κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, σχετικά με τη μείωση του χάσματος αμοιβών. 

5. Παροχή ειδικής επιμόρφωσης στους συμβούλους επαγγελματικού προσανατολισμού, στα σχολεία. 
Ενημέρωση και ευαισθητοποίηση όλων των εκπαιδευτικών πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας 
εκπαίδευσης αλλά και πλείστων γονέων για το ζήτημα της καταπολέμησης του διαχωρισμού σε 
λεγόμενα «γυναικεία» και «αντρικά» επαγγέλματα. 

6. Εκδόσεις οδηγών, εγχειριδίων και διαδικτυακών εργαλείων αξιολόγησης των θέσεων εργασίας, για 
καθοδήγηση των εργοδοτών στα θέματα ίσης αμοιβής μεταξύ ανδρών και γυναικών. 

7. Συμβουλευτικές υπηρεσίες προς επιχειρήσεις για εξοικείωση της διευθυντικής τους ομάδας και των 
υπεύθυνων ανθρώπινου δυναμικού. 

8. Εκστρατείες ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης των συνδικαλιστών, των εργοδοτών, αλλά και 
γενικότερα της κυπριακής κοινωνίας σχετικά με το πρόβλημα του χάσματος αμοιβών. 

 Όπως γίνεται αντιληπτό, οι δράσεις του προωθούμενου Έργου επιδρούν σε ένα ευρύτερο φάσμα 
παραγόντων που συναρτώνται με το φαινόμενο που παρατηρείται, γι’ αυτό, έχω κάθε λόγο να πιστεύω ότι με 
την ολοκλήρωση τους θα συμβάλουν αποφασιστικά στη σταδιακή μείωση του χάσματος αμοιβών σε επίπεδα 
του μέσου όρου των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.096, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 13/9/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού συμμερίζεται απόλυτα τον προβληματισμό σε σχέση με την 
εφαρμογή ενός προγράμματος ανακύκλωσης των βιβλίων που θα ισχύσει σε παγκύπρια βάση. Στο παρόν 
στάδιο αυτό δεν έχει καταστεί κατορθωτό λόγω πολλών παραγόντων που εντοπίζονται κυρίως στην 
περιορισμένη δυνατότητα των εμπλεκομένων μερών να ανταποκριθούν επαρκώς σε μια τέτοια εισήγηση. 
Παρόλα ταύτα, ως Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προτιθέμεθα να εξετάσουμε ενδελεχώς το συγκεκριμένο 
ζήτημα και να προτείνουμε συγκεκριμένες εισηγήσεις για την αντιμετώπιση του, όπως άλλωστε έχει προωθήσει 
σε εκτεταμένη κλίμακα το θέμα της ορθολογιστικής διαχείρισης των απορριμμάτων, με έμφαση τη μείωση, την 
επαναχρησιμοποίηση και την ανακύκλωση χαρτιού στα σχολεία. Συγκεκριμένα από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, έχουν προωθηθεί τα πιο κάτω: 

1. Στο πλαίσιο της εφαρμογής των νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων, μέσα από το Πρόγραμμα Σπουδών 
της Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης - Εκπαίδευσης για την Αειφόρο Ανάπτυξη προωθείται η ανακύκλωση, 
καθώς και η προστασία του περιβάλλοντος. Πολλά σχολεία οργανώνουν διάφορες δραστηριότητες και 
προγράμματα για ενίσχυση της περιβαλλοντικής συνείδησης των μαθητών/τριών στο πλαίσιο των 
οποίων περιλαμβάνεται και η ανακύκλωση. Ήδη έξω από πολλά σχολεία τοποθετήθηκαν κάδοι 
ανακύκλωσης χαρτιού. 

2. Προωθείται σε συνεργασία με αρμόδιους οργανωμένους φορείς, πρόγραμμα ανακύκλωσης χαρτιού σε 
εκτεταμένη κλίμακα που θα καλύψει όλα τα δημόσια σχολεία της Κύπρου. 

3. Βιβλία τα οποία έχουν αναθεωρηθεί ή έχουν αντικατασταθεί και δε θα χρησιμοποιηθούν σε επόμενη 
σχολική χρονιά και τυχόν αποθέματα τους έμειναν στις σχολικές μονάδες ή την Αποθήκη του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού προωθούνται για ανακύκλωση. 

4. Για σκοπούς εξοικονόμησης κονδυλίων αριθμός τίτλων βιβλίων χρησιμοποιούνται σε περισσότερες από 
μία τάξεις και αυτά κρατούνται στο σχολείο, ώστε να δοθούν ξανά στους μαθητές σε επόμενη/ες τάξη/εις. 

5. Σε όλα τα εξώφυλλα των διδακτικών βιβλίων που εκδίδει η Υπηρεσία Ανάπτυξης Προγραμμάτων 
(Υ.Α.Π.) χρησιμοποιείται ανακυκλωμένο χαρτί.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.126, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με αρ. ερ. 23.06.010.02.126 ημερομηνίας 
25 Σεπτεμβρίου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, σε ό,τι αφορά το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, για το ενδεχόμενο εισαγωγής μαθημάτων στα σχολεία που να 
αφορούν στην ασφαλή χρήση του ποδηλάτου στο δρόμο: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, λαμβάνοντας υπόψη το μερίδιο ευθύνης το οποίο του αναλογεί 
σε ό,τι αφορά στην Οδική Ασφάλεια και Κυκλοφοριακή Αγωγή, προχώρησε στις ακόλουθες ενέργειες: 

- Εισαγωγή του γνωστικού αντικειμένου της «Αγωγής Υγείας» σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης από 
τη σχολική χρονιά 2011-2012 και εφαρμογή του αντίστοιχου Αναλυτικού Προγράμματος, το οποίο έχει 
ήδη τύχει διεθνούς διάκρισης και περιλαμβάνει ξεχωριστούς δείκτες που αφορούν στην Οδική Ασφάλεια 
και Κυκλοφοριακή Αγωγή. Να σημειωθεί ότι η εν λόγω πρακτική αποτελεί την πλέον ενδεδειγμένη 
προληπτική διαδικασία στο χώρο της εκπαίδευσης για την αντιμετώπιση αριθμού κοινωνικών 
προβλημάτων τα οποία σχετίζονται με την επικίνδυνη οδική συμπεριφορά, τη βία, την παραβατικότητα 
κλπ. 

- Χρήση του οδικού περιβάλλοντος της περιοχής του σχολείου από τους μαθητές. Το Αναλυτικό 
Πρόγραμμα Αγωγής Υγείας περιλαμβάνει συγκεκριμένους δείκτες επιτυχίας για πρακτική εξάσκηση και 
ασφαλή διακίνηση των μαθητών ως πεζών, επιβατών και ποδηλατιστών. Συγκεκριμένα, η κάθε σχολική 
μονάδα αξιολογεί το οδικό περιβάλλον της περιοχής του σχολείου, τις ιδιαίτερες ανάγκες μαθητών- 
εκπαιδευτικών-γονιών και με την ενεργό εμπλοκή τους επιλέγει τις κατάλληλες εφαρμογές που την 
εξυπηρετούν. Για παράδειγμα, οι σχολικές μονάδες, κοντά στις οποίες υπάρχει ποδηλατόδρομος ή 
συντρέχουν ασφαλείς συνθήκες για τη χρήση ποδηλάτου, επικεντρώνονται στην εξάσκηση στην 
ποδηλασία και στη χρήση του ποδηλάτου από το σπίτι προς το σχολείο και αντίθετα. 

- Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε συνεργασία με την Αστυνομία Κύπρου και το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων, προχωρά στην εισαγωγή του πρωτοποριακού Προγράμματος «Περπατώ με 
ασφάλεια στην περιοχή του σχολείου μου» από τον Ιανουάριο 2013, στις Ε΄ και Στ΄ τάξεις του Δημοτικού 
Σχολείου. Η όλη δράση περιλαμβάνει διάλεξη από αστυνομικό και περίπατο στην περιοχή του σχολείου 
ο οποίος στοχεύει οι μαθητές να εντοπίσουν σημεία που είναι ασφαλή ή επικίνδυνα για τη διακίνηση 
πεζών, να διακινηθούν στο οδικό περιβάλλον του σχολείου με ασφάλεια (χρήση δεξιού πεζοδρομίου, 
διασταύρωση δρόμων από διαβάσεις και ασφαλή σημεία, σήματα κλπ) και τελικά να εφαρμόζουν μόνοι 
τους τις αρχές ασφαλούς διακίνησης. 

- Εισαγωγή της δράσης «Ποδηλατώ στο Σχολείο». Έχει εφαρμοστεί πιλοτικά σε ένα Γυμνάσιο κατά τη 
σχολική χρονιά 2011-2012, ενώ προγραμματίζεται η σταδιακή της εφαρμογή κυρίως σε σχολεία Μέσης 
Εκπαίδευσης, λόγω της ηλικιακής ωρίμανσης των παιδιών. Τα παιδιά ακολουθούν συγκεκριμένο 
πρόγραμμα εκπαίδευσης στην ποδηλασία, ποδηλατούν προς και από το σχολείο με τη συνοδεία 
εκπαιδευτών, για να είναι σε θέση τελικά να διακινούνται αυτόνομα προς και από το σχολείο τους. 

- Επισκέψεις παιδιών στο Πάρκο Κυκλοφοριακής Αγωγής. Ετησίως επισκέπτονται το Πάρκο 
Κυκλοφοριακής Αγωγής γύρω στα 350 σχολεία Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης. 

- Ενίσχυση των σχολικών μονάδων σε θέματα Οδικής Ασφάλειας και Κυκλοφοριακής Αγωγής: παραγωγή 
και ανάρτηση στο διαδίκτυο σχετικού εκπαιδευτικού υλικού (http://www.moec.qov.cy/agogiygeias/), 
αποστολή σχετικού εκπαιδευτικού υλικού προς τα σχολεία («Κυκλοφορώ με ασφάλεια», «Κυκλοφορώ με 
ασφάλεια ως πεζός, ποδηλάτης, επιβάτης»), δωρεά 100 ποδηλάτων σε σχολεία των Ζωνών 
Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας με χορηγία του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων κλπ. 

- Στήριξη του προσωπικού των σχολικών μονάδων από τους Συμβούλους Αγωγής Υγείας, με επισκέψεις 
στα σχολεία για συζήτηση θεμάτων, επίλυση αποριών, εφαρμογή δραστηριοτήτων και αξιοποίηση 
εκπαιδευτικού υλικού, που αφορούν στην Οδική Ασφάλεια και Κυκλοφοριακή Αγωγή. 

- Εξειδικευμένη επιμόρφωση εκπαιδευτικών για την Οδική Ασφάλεια και Κυκλοφοριακή Αγωγή. 

- Συνεργασία με την Αστυνομία Κύπρου (Τμήμα Τροχαίας, Πάρκο Κυκλοφοριακής Αγωγής), το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων, το Ίδρυμα Γιώργος Μαυρίκιος, την Ομάδα Πρωτοβουλίας και άλλους φορείς 
για την εφαρμογή δράσεων Οδικής Ασφάλειας και Κυκλοφοριακής Αγωγής. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.129, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

http://www.moec.qov.cy/agogi
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.02.129, ημερ. 28 Σεπτεμβρίου 2012 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσαρμογής στην Παγκοσμιοποίηση (ΕΤΠ) συστάθηκε με τον Κανονισμό 
1927/2006 για την περίοδο 2007-2013 με σκοπό να παράσχει ένα μέσο στήριξης στους εργαζόμενους που 
απολύονται κατόπιν μεγάλων διαρθρωτικών αλλαγών στο εμπόριο που προκαλούνται λόγω 
παγκοσμιοποίησης και οι εν λόγω απολύσεις έχουν σημαντικό αρνητικό αντίκτυπο στην τοπική οικονομία. 

 Το ΕΤΠ μέσω συγχρηματοδότησης ενεργητικών μέτρων στήριξης της απασχόλησης στοχεύει στη 
διευκόλυνση της επανένταξης των ατόμων αυτών στην αγορά εργασίας. Το 2008, λόγω της 
χρηματοοικονομικής και πιστωτικής κρίσης, η Επιτροπή προέβηκε σε αναθεώρηση του Κανονισμού με 
επέκταση του πεδίου εφαρμογής του Ταμείου, ώστε να καλύψει και εργαζόμενους που απολύονται ως άμεση 
συνέπεια της εν λόγω κρίσης. Η αναθεώρηση αυτή είχε ισχύ από τον Μάιο του 2009 μέχρι τον Δεκέμβριο του 
2011. 

 Η Κύπρος δεν έχει προβεί μέχρι σήμερα σε υποβολή αίτησης για χρηματοδότηση από το ΕΤΠ. Οι 
περιπτώσεις απολύσεων στην Κύπρο που θα μπορούσαν να τύχουν συγχρηματοδότησης από το ΕΤΠ, ήταν 
περιορισμένες. Εν τούτοις, είχε γίνει προσπάθεια σε συνεργασία με αρμόδιους φορείς για ετοιμασία πρότασης 
για συγχρηματοδότηση, που αφορούσε τις απολύσεις στην αεροπορική εταιρεία Eurocypria, κάτι που δεν 
κατέστη δυνατόν, αφού στην πορεία κάποιοι από τους απολυόμενους απορροφήθηκαν σε θέσεις 
απασχόλησης και κάποιοι συμμετείχαν σε προγράμματα/σχέδια που χρηματοδοτούνταν είτε από εθνικούς είτε 
από ευρωπαϊκούς πόρους, κυρίως από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο (ΕΚΤ). 

 Σημειώνεται ότι, για στήριξη των εργαζομένων που απολύονται ομαδικά όπως και για τους υπόλοιπους 
ανέργους, χρησιμοποιούνται προγράμματα και σχέδια που χρηματοδοτούνται είτε από κρατικούς, είτε από 
ευρωπαϊκούς πόρους στα πλαίσια εφαρμογής των Επιχειρησιακών Προγραμμάτων που συγχρηματοδοτούνται 
από το ΕΚΤ και το Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης (ΕΤΠΑ). Τέτοια προγράμματα/σχέδια 
αφορούν προγράμματα κατάρτισης/επανακατάρτισης, σχέδια επιδότησης θέσεων εργασίας, σχέδια επιδότησης 
της επιχειρηματικότητας, σχέδια αυτοεργοδότησης, σχέδιο ενίσχυσης της επιχειρηματικής καινοτομίας, καθώς 
και προγράμματα παροχής υπηρεσιών εξατομικευμένης προσέγγισης. 

 Βασικός λόγος προτίμησης των εν λόγω προγραμμάτων/σχεδίων είναι ότι υλοποιούνται σε συνεχή βάση 
και τα άτομα που απολύονται και γενικότερα οι άνεργοι μπορούν να επωφεληθούν άμεσα από αυτά. Επιπλέον, 
καλύπτουν ένα ικανοποιητικό εύρος αναγκών και συντείνουν σε ικανοποιητικό βαθμό στην επανένταξη των 
ατόμων αυτών στην απασχόληση, λαμβάνοντας υπόψη τις συνθήκες που επικρατούν στην οικονομία και 
ειδικότερα στην αγορά εργασίας τη δεδομένη περίοδο. Επίσης σημειώνεται ότι, τα προγράμματα που 
χρηματοδοτούνται από το ΕΚΤ στην περίπτωση της Κύπρου, τυγχάνουν ψηλότερου ποσοστού 
συγχρηματοδότησης σε σχέση με αυτό που προσφέρει το ΕΤΠ. 

 Τέλος επισημαίνεται ότι, με την τελευταία τροποποίηση του εν λόγω Κανονισμού, η οποία τέθηκε σε ισχύ 
από 1/1/2012, το ΕΤΠ χορηγεί χρηματοδοτική συνεισφορά στις περιπτώσεις μαζικών απολύσεων που 
προκαλούνται ως αποτέλεσμα μεγάλων διαρθρωτικών αλλαγών στο εμπόριο που προκαλούνται μόνο λόγω 
παγκοσμιοποίησης. Οι περιπτώσεις των ομαδικών απολύσεων ως αποτέλεσμα της χρηματοοικονομικής και 
πιστωτικής κρίσης δεν είναι επιλέξιμες στο πλαίσιο του ΕΤΠ.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε σήμερα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ε, τζιαι περιμένετε να ακούσετε είντα θέμα ένʼ πον ʼνα συζητήσουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο, πριν 
αρχίσετε να φεύκετε!  «Η αναγκαιότητα στήριξης των μικρομεσαίων επιχειρήσεων».  Δύο θα μιλήσουν σήμερα, 
ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου του Δημοκρατικού Συναγερμού και ακολούθως ο κ. Άγγελος Βότσης του 
Δημοκρατικού Κόμματος.   

 Παρακαλώ τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα το οποίο βρίσκεται ενώπιόν σας προς συζήτηση είναι ένα θέμα το οποίο το βρίσκεται 
καθημερινά ενώπιόν σας, αλλά πολύ περισσότερο φτάνει και στο συναίσθημα και στα αυτιά σας η κραυγή 
αγωνίας που εκπέμπουν καθημερινά οι επαγγελματίες, οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, αυτοί που βρέθηκαν στη 
δίνη μίας πρωτοφανούς οικονομικής κρίσης, αλλά και πολλών άστοχων κυβερνητικών χειρισμών όσον αφορά 
τη διαχείριση και ευρύτερα τη στήριξη, υποστήριξη και ενίσχυση αυτού του τομέα της οικονομίας.   
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 Πόσες φορές από τούτο εδώ το βήμα, αλλά και από άλλα βήματα δεν ηκούσθη από όλους μας ότι οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις αποτελούν τουλάχιστον θεωρητικά τη ραχοκοκαλιά της οικονομίας, αλλά ταυτόχρονα 
αποτελούν και την ατμομηχανή για την ανάπτυξη και για την επανεκκίνηση αυτής της οικονομίας;  Γιατί 
πιστεύω ότι -αν πιστεύουν κάποιοι στην επανεκκίνηση της κυπριακής οικονομίας- τούτη δεν μπορεί να καταστεί 
δυνατή, εάν δεν υπάρξει ενίσχυση και εκκίνηση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Γνωρίζετε πολύ καλά ότι 
καθημερινά καταγράφεται μέσα από τα γεγονότα της οικονομίας όχι η αύξηση των μικρομεσαίων επιχειρήσεών 
μας, αλλά η καθημερινή αποψίλωση, η συρρίκνωσή τους και η απίσχναση του μικρομεσαίου τομέα της 
οικονομίας, που τούτο από μόνο του αποτελεί δείγμα ότι η οικονομία μας βρίσκεται σε τραγικά οικονομικά 
αδιέξοδα.   

 Οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις δεν είναι όρος οικονομικά αδιευκρίνιστος και απροσδιόριστος.  Είναι όρος 
στον οποίο ενέκυψε και η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και όλες οι οικονομίες του κόσμου, γιατί θεωρούν ότι χωρίς 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις δεν μπορείς να έχεις υγιή οικονομία, δεν μπορείς να έχεις ανάπτυξη, δεν μπορείς να 
έχεις οικονομική μεγέθυνση.  Είναι γιʼ αυτό που εμείς θεωρούμε ως πρωταρχικής αξίας και σημασίας την 
εγγραφή και συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής, γιατί είναι ζωτικής αξίας και σημασίας.  
Ενώ καθημερινά ακούετε και ακούμε τις συζητήσεις που γίνονται με την τρόικα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λευτέρη, συγγνώμη.   

 Λευτέρη, κάμε διακοπή να ακούσεις είντα μʼ που γίνεται.  Κανένας εν ακούει!  Ούλλοι κουβεντιάζουν! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ ησυχία!  Να μην αναγκαστώ να πάρω μέτρα σύμφωνα με τους κανονισμούς.  
Μιλά ένας συνάδελφός σας.  Θα θέλατε κι εσείς να μιλάτε και κανένας να μεν σας ακούει; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εγώ χαίρομαι ιδιαίτερα για την πληθυσμιακή πυκνότητα της αριστεράς αυτή τη στιγμή στη Βουλή, ενώ 
ταυτόχρονα λυπούμαι για την πληθυσμιακή αραίωση και αποψίλωση εκ δεξιών μου, αλλά πιστεύω ότι οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις είναι ένα ζήτημα που καθημερινά πρέπει να απασχολεί όλους μας και θα είμαι στη 
δυσάρεστη θέση, εάν και εφόσον κάποιοι συνθηματολογήσουν ή προσπαθήσουν προεξάρχοντες όντες να το 
παίξουν και σωτήρες των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, να ζητήσω τότε το παρουσιολόγιο της παρούσας 
ολομέλειας της Βουλής.   

 Θεωρώ πραγματικά ότι αυτή τη στιγμή, εάν μας ακούν αυτοί οι άνθρωποι, το μόνο που θα έχουν να 
πουν είναι ότι πραγματικά παραδόθηκαν.  Παραδόθηκαν στη δίνη της οικονομικής κρίσης.  Ξέρετε, η πρόθεσή 
μου εμένα εδώ σήμερα δεν είναι να ασκήσω αντιπολιτευτικό ή συμπολιτευτικό ρόλο, αλλά είναι να 
χρησιμοποιήσω τη δυνατότητα που μου παρέχει αυτή η κοινοβουλευτική μου θέση, για να στείλω κι εγώ το 
μήνυμα ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων νοιάζεται, ενδιαφέρεται, συμπάσχει με το δράμα που βιώνουν 
καθημερινά οι μικρομεσαίοι μας, όταν βάζουν το κλειδί στην πόρτα της επιχείρησής τους και αισθάνονται ότι 
πιθανώς την επομένη μέρα δε θα μπορέσουν να είναι ανοικτοί εξαιτίας της σοβούσας οικονομικής κρίσης.   

 Εμείς θεωρούμε ότι υπάρχουν συγκεκριμένοι παράγοντες που γονάτισαν το μικρομεσαίο τομέα και ένας 
πολύ μεγάλος και σημαντικός παράγοντας είναι το κόστος ενέργειας.  Το κόστος του ηλεκτρικού ρεύματος είναι 
αυτή τη στιγμή ο υπʼ αριθμόν ένα κίνδυνος για κλείσιμο των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Το δεύτερο και 
σημαντικό, και θα το πω, είναι οι περικοπές που καθημερινά εξαγγέλλονται ιδιαίτερα στους μικρομεσαίους 
μισθωτούς και εργαζόμενους, που τους μειώνεται καθημερινά η αγοραστική τους δύναμη και ουσιαστικά 
μειώνεται η ενεργός ζήτηση στην αγορά, που οδηγεί στη μείωση του κύκλου εργασιών των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων, οι οποίες υποχρεώνονται να απολύσουν προσωπικό, να κλείσουν και ουσιαστικά οδηγούμεθα 
σε ένα φαύλο κύκλο της οικονομίας.  Είναι γιʼ αυτό που πρέπει να σταλεί και το μήνυμα στην τρόικα ότι δεν 
είναι με τη μείωση των μισθών και με την αύξηση των φόρων που θα μπορέσει να επιτευχθεί η έξοδος από την 
κρίση, η ανάπτυξη και η εξυγίανση της οικονομίας του τόπου και στήριξη των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.   

 Πώς θα στηριχθούν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, όταν αυξάνεις τις φορολογίες και μειώνεις την 
αγοραστική δύναμη των συμπολιτών μας, οι οποίοι διαθέτουν όλο το εισόδημά τους στην αγορά και στην 
ενίσχυση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων;  Άρα, αυτοί που μιλούν για μέτρα για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
οφείλουν να γνωρίζουν ότι ένα σημαντικό μέτρο είναι να μην αποδυναμωθεί η αγοραστική δύναμη όλων 
εκείνων που διαθέτουν το εισόδημά τους στην αγορά, οι οποίοι ουσιαστικά αποτελούν και τους μοναδικούς 
αιμοδότες των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.   

 Θέλω να σας τονίσω στον υπερθετικό βαθμό ότι οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις αποτελούν το μεγαλύτερο 
εργοδότη του τόπου.  Έχουμε εξήντα επτά χιλιάδες επιχειρήσεις.  Οι εξήντα τρεις χιλιάδες είναι μικρομεσαίες με 
από ένα μέχρι δέκα άτομα απασχόληση.  Ουσιαστικά, το κύτταρο της κυπριακής οικονομίας είναι οι 



357 

 

μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Ουσιαστικά, σε κάθε οικογένεια υπάρχει και μία αναπτυγμένη μικρή επιχειρηματική 
δραστηριότητα σε οικογενειακό ή σε άλλο επίπεδο.  Άρα, όταν λέμε «στηρίζουμε τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις», τι κάνουμε;  Στηρίζουμε την κοινωνία, στηρίζουμε την οικονομία.   

 Εγώ δε θέλω να μακρηγορήσω γι’ αυτό το ζήτημα.  Θα ακολουθήσουν άλλοι συνάδελφοι που μπορεί και 
με περισσότερη κρίση και γνώση επʼ αυτού του θέματος που ενδιέτριψαν να δώσουν κι αυτοί τις προτάσεις 
τους.  Όμως εγώ θα καλέσω τη Βουλή όλες αυτές οι προτάσεις που θα κατατεθούν να τύχουν διαχείρισης, 
αλλά και περαιτέρω επεξεργασίας, γιατί πιστεύω είτε και με προτάσεις που μπορεί να έχουν το οικονομικό 
στοιχείο, αλλά και με προτάσεις που δε χρειάζεται οποιαδήποτε οικονομική επιβάρυνση των δημοσίων ταμείων 
θα μπορέσουμε να στηρίξουμε τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

 Εγώ δε σας κρύβω ότι κάθε μέτρο που ανακοινώνεται για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις μας βρίσκει 
σύμφωνους και το στηρίζουμε και ως πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου μπορώ πραγματικά να εξάρω τη 
σημασία της παρουσίας και όλων των αγαπητών συναδέλφων που ομόθυμα και ομόφωνα πολλές φορές 
στηρίξαμε την ενίσχυση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Για χρόνια τώρα επιμένουμε και διεκδικούμε τη 
δημιουργία και λειτουργία ταμείου εγγυοδοσίας.  Θα πουν οι συνάδελφοι της αριστεράς «μα, ήδη το εξήγγειλε η 
κυβέρνηση».  Εξήγγειλε κάτι διαφορετικό.  Παρά ταύτα, εμείς δεν έχουμε λόγο να μην καλωσορίσουμε ακόμα 
και το διαφορετικό.  Ποιο είναι το διαφορετικό;  Εμείς εμμέναμε και επιμέναμε στη δημιουργία ταμείου 
εγγυοδοσίας το οποίο θα προέρχεται από το Υπουργείο Εμπορίου, για να μπορεί να αιμοδοτεί τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις με φτηνό χρήμα και χαμηλό επιτόκιο.  Η κυβέρνηση αυτό που εξήγγειλε τι είναι;  Να δώσει τα 
εκατομμύρια στις τράπεζες και οι τράπεζες να τα επιστρέψουν πίσω στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Εμείς 
έχουμε μία ειδοποιό διαφορά.  Λέμε ότι αυτό το ταμείο θα μπορούσε κάλλιστα να το διαχειριστεί το Υπουργείο 
Εμπορίου, να μπορέσει να ιδρυθεί και να δημιουργηθεί και να δίνει με τα δικά του τα κριτήρια και τα δικά του τα 
στοιχεία.  Δυστυχώς, υπάρχει μία απόκλιση και μακάρι να μην υπήρχε.  Υπάρχει.  Εμείς θα προσπαθήσουμε 
να τη διορθώσουμε.   

 Ο δεύτερος και σημαντικός παράγοντας που πρέπει να διορθωθεί και να βρεθούν μέτρα και ελπίζουμε 
με την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών να καταστεί δυνατόν είναι η μείωση των επιτοκίων.  Τα υψηλά 
επιτόκια σκότωσαν τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, σκότωσαν τα νοικοκυριά, σκότωσαν κάθε προοπτική 
ανάπτυξης στον τόπο.  Εάν δε μειωθούν τα επιτόκια, μην περιμένετε ότι η περιβόητη και η πολυπόθητη 
ανάπτυξη θα έρθει έγκαιρα σʼ αυτό τον τόπο.  Άρα, εκεί οφείλουμε να πολεμήσουμε όλοι με τους τρόπους μας 
και, όπως είπα, τούτη η μείωση των επιτοκίων εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από το τι μνημόνιο και τι 
ανακεφαλαιοποίηση θα έχουμε στις τράπεζες μέσω της συμφωνίας για το μνημόνιο με την τρόικα.   

 Εμείς λέμε, όπως δημιουργήθηκαν τα κέντρα εξυπηρέτησης του πολίτη, που είναι αποτελεσματικά και 
εξυπηρετούν τον κάθε Κύπριο πολίτη, κατʼ ανάλογο και αντίστοιχο τρόπο θα μπορούσαν να δημιουργηθούν και 
κέντρα εξυπηρέτησης μικρομεσαίων επιχειρήσεων, που θα επιτελούν και διαδραματίζουν ακριβώς τον ίδιο 
ρόλο, δηλαδή να είναι ουσιαστικά οι μονοθυριδικές υπηρεσίες εκείνες που θα προσφέρουν στον επιχειρηματία 
την πρόσβαση σε όλα τα κέντρα αποφάσεων και εξουσίας μέσα από τη μεταφορά αυτής της υπηρεσίας στον 
τόπο που δραστηριοποιείται.   

 Επίσης, εμείς λέμε ότι πρέπει να παρασχεθούν γενναιόδωρα κίνητρα για επέκταση και μεγέθυνση, για 
συγχωνεύσεις, εξαγορές, επεκτάσεις και αναπτύξεις όλων αυτών των οικονομιών κλίματος.  Είναι κίνητρα τα 
οποία δε φέρουν κανένα οικονομικό κόστος και δεν πιστεύω ότι υπάρχει κυβέρνηση που να μην επικεντρωθεί 
και να μην τα δώσει, αν και μέχρι σήμερα η παρούσα κυβέρνηση δυστυχώς δεν τα πρόσφερε.  Εμείς λέμε ότι 
πρέπει να υπάρξει στροφή προς την καινοτομία και στην τεχνολογία.  Είναι αδιανόητο το ότι μέχρι σήμερα δε 
φτιάχτηκε το τεχνολογικό πάρκο, είναι αδιανόητο το ότι η Κύπρος βρίσκεται στον πάτο όσον αφορά τον 
κατάλογο των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχει να κάνει με την καινοτομία.   

 Ξέρετε, για να μπορέσει μία οικονομία να πάει μπροστά, αυτά που παράγει πρέπει να τα εξάγει.  Η 
Κύπρος καταβαραθρώνεται στον εξαγωγικό τομέα.  Είναι καιρός να δημιουργηθεί ένας σωστός οργανισμός 
διαχείρισης και προώθησης των εξαγωγών μας και ιδιαίτερα των κυπριακών προϊόντων.  Ταυτόχρονα, θεωρώ 
ότι είναι σημαντική η ανάπτυξη των νέων τεχνολογιών, διαδικτύου και ηλεκτρονικού εμπορίου, κάτι από το 
οποίο απέχουμε μακράν. 

 Ένα τελευταίο και ολοκληρώνω.  Ξέρετε ότι και ως επιτροπή Εμπορίου βρισκόμαστε απέναντι από το 
τέρας της γραφειοκρατίας.  Αυτός ο Μινώταυρος ουσιαστικά κατατρώει τις σάρκες της ανάπτυξης, αλλά και 
υποσκάπτει και την εύρυθμη λειτουργία του δημόσιου τομέα.  €700 εκατομ. καταγράφηκαν ως κόστος για 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Όχι κόστος του κράτους, αλλά που καταβάλλει κάθε χρόνο ο Κύπριος 
επιχειρηματίας και επαγγελματίας, για να τροφοδοτεί αυτό το Μινώταυρο της οικονομίας που είναι η 
γραφειοκρατία.  Εμείς λέμε ότι υπάρχουν τρόποι, για να μπορέσει να περιοριστεί αυτό το φαινόμενο, και, αν 
όλοι μαζί πολεμήσουμε τη γραφειοκρατία, το άμεσο κέρδος για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις είναι €700 εκατομ.  
Όσο και αν φαίνεται δυσθεώρητο, είναι έρευνα και μελέτη που δε διεξήχθη από εμάς, αλλά από το ίδιο το 
Υπουργείο Οικονομικών.   
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 Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι, αν πραγματικά ελπίζετε και ελπίζουμε όλοι ότι αυτός ο τόπος έχει 
προοπτική στην οικονομία του και ότι η κοινωνία θα πάει μπροστά, δεν μπορεί να πάει μπροστά, εάν δεν 
υπάρξει πραγματικά επανεκκίνηση στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Ξέρετε ότι ο οικοδομικός τομέας, που 
αποτελείται από μικρομεσαίες επιχειρήσεις, γύρω του απασχολεί περίπου εκατόν επαγγέλματα;  Εάν αυτό τον 
τομέα δεν το βάλουμε να πάει μπροστά, πώς θα μπορέσει να σύρει και τα βαγόνια της απασχόλησης, αλλά και 
της κινητοποίησης και ενεργοποίησης όλων των παραγωγικών δυνάμεων;  Το ίδιο ισχύει για τον τουρισμό.  Το 
ίδιο ισχύει για την τεχνολογία.  Το ίδιο ισχύει για το εμπόριο.   

 Εγώ θέλω να πω μετʼ επιτάσεως ότι και ως επιτροπή Εμπορίου θα κάνουμε τα αδύνατα δυνατά, για να 
μην υπάρξει ληξιαρχική πράξη θανάτου των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, για να μη θρηνήσουμε και σʼ αυτό 
τον τόπο το θάνατο του εμποράκου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου. 

 Ακολουθεί ο κ. Άγγελος Βότσης του Δημοκρατικού Κόμματος. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Λοιπόν, για να είμαστε και σύντομοι και επειδή οι περισσότεροι συνάδελφοι, όταν ξεκινά το Κεφάλαιο 
Τέταρτο, ρωτούμε τους υπόλοιπους πόση ώρα θα μιλήσουν, για να ξέρουμε να μείνουμε, επαναλαμβάνω για 
πολλοστή φορά και κάνω έκκληση προς τον προεδρεύοντα σήμερα της Βουλής μας, να διορθώσουμε 
επιτέλους αυτό το Κεφάλαιο Τέταρτο.  Όπως το κάνουμε είναι μη παραγωγικό, μη αποτελεσματικό, είναι μία 
ταλαιπωρία και χάνουμε την ουσία.   Αν είμαστε όλοι σύντομοι υποχρεωτικά πλέον, με καθορισμό από τον 
Πρόεδρο, που θα συμφωνήσουμε όλες οι δυνάμεις, νομίζω θα είμαστε όλοι πιο ενδιαφέροντες σε αυτά που θα 
λέμε.   

 Όσον αφορά αυτά που θέλω να πω, καταρχήν συμφωνώ απόλυτα με πιο αργό ρυθμό με τον πρόεδρο 
της επιτροπής, ο οποίος έκανε μια εξαιρετική παρουσίαση όλων αυτών που λέμε στην επιτροπή μας όλα αυτά 
τα χρόνια.  Εγώ απλώς θέλω δυο-τρία σημεία να τα τονίσω.  Απλώς, να πω για όσους δεν ασχολούνται ειδικά 
με το θέμα ότι ο τίτλος αδικεί το θέμα.  Μικρομεσαίες επιχειρήσεις:  Kάποιος που δεν ενδιέτριψε μπορεί να 
νομίζει ότι μιλούμε, ξέρεις, για τις γωνιές των περιοχών, ένα-δυο καταστηματάρχες.  Οι μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις είναι η κυπριακή οικονομία!  Είναι η κυπριακή οικονομία και αυτή τη στιγμή λέμε ότι κάθε μήνα 
εβδομήντα τέτοιες επιχειρήσεις κλείνουν.  Τι συζητούμε τώρα; 

 Και θα επικαλεστώ αυτό που είπε ο πρόεδρος για ένα θέμα το οποίο εγγράψαμε εδώ και τέσσερα 
χρόνια μαζί με το Νικόλα στην επιτροπή Εμπορίου για εγγυοδοτικό μηχανισμό στήριξης μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων.  Θα επικαλεστώ αυτά που είπε ο πρόεδρος της επιτροπής.  Το θετικό μήνυμα που έδινε ο 
Σταύρος ο Ευαγόρου και ο Γιάννος ο Λαμάρης -συμφωνούμε και εμείς με τούτο προηγουμένως- ακόμα δεν 
καταφέραμε να το κάνουμε.  Για να δείτε τελικά τι πλοκάμια υπάρχουν γύρω από θέματα τα οποία όλα τα 
κόμματα βρίσκουμε λογικά, έχει τέσσερα χρόνια που τα συζητούμε και  είδαμε σήμερα η κυβέρνηση να τα 
βάλλει μέσα στα μέτρα που εννά κάμουμεν το 2013!   

 Όταν ήρθε στην επιτροπή μας πέραν των οκτώ με δέκα φορών, όταν εβάλαμεν το θέμα και το είχαμε 
γραμμένο για συζήτηση, είχαμε μια συνεχή διελκυστίνδα Υπουργείου Εμπορίου και Υπουργείου Οικονομικών.  
Να δέχεται το Υπουργείο Εμπορίου, να κυνηγά το θέμα και το Υπουργείο Οικονομικών να παρεμβάλει συνέχεια 
προβλήματα.   

 Να πω ότι ελπίζω ότι το 2013, όποιος κι αν είναι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, επιτέλους θα υλοποιήσει 
αυτό το μηχανισμό, ο οποίος θα πετύχει δύο πράγματα:  Θα βρει χρήματα και ελπίζουμε να είναι φτηνά 
χρήματα.  Το πρόβλημα σήμερα των μικρομεσαίων επιχειρήσεων πέραν του ηλεκτρικού ρεύματος, πέραν της 
γραφειοκρατίας, που κάναμε ειδικές συνεδρίες γι’ αυτό το θέμα, είναι ότι δε βρίσκουν χρήματα και, όταν 
εύρουν, είναι πολύ ακριβά.  Βάζουμεν εκατό φορές όλοι μας το θέμα των επιτοκίων, δεν ιδρώνει το φτιν 
κανενός, κατ’ ιδίαν μπορούν να μιλούν και μαζί σας διάφορες τράπεζες ή ακόμα και συνεργατικά και να σας 
λέουν «δεν έχουμε πρόβλημα να μειωθούν τα επιτόκια», αλλά ο ένας περιμένει τον άλλο, με αποτέλεσμα 
σήμερα τα επιτόκια στην Κύπρο να είναι καταστροφικά για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.   

 Λέω λοιπόν, για να ολοκληρώσω στο χρόνο που έχω πει προηγουμένως, ότι έχει  μεγάλη σημασία, 
όποιοι κι αν είναι δαμαί την επόμενη χρονιά, κυβερνώντες ή αντιπολιτευόμενοι, αυτό το ταμείο εγγυοδοσίας ή 
στήριξης μικρομεσαίων επιχειρήσεων, ακόμα και με τη μορφή που πάει να γίνει, που δε θα είναι ίσως όπως το 
θέλαμε, να γίνει επιτέλους, να βρούμε φθηνό χρήμα για τις επιχειρήσεις μας, το οποίο να υπάρχει -σήμερα δεν 
υπάρχει- και να μπορέσουν να ανασάνουν και να ξεκινήσει ο τροχός της ανάπτυξης.  Με αυτό τον τρόπο 
θεωρούμε ότι πρακτικά πέραν των υπολοίπων μέτρων, που δε θα τα αναγνώσω, για να μη σπαταλούμε το 
χρόνο κανενός, έχουμε κάνει ένα σοβαρό βήμα προς το να δώσουμε μια ελπίδα στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
και κατ’ επέκταση στην κυπριακή οικονομία.  
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Όσον αφορά την εισήγηση όχι μόνο του κ. Βότση, αλλά και άλλων συναδέλφων για αποτελεσματικότερο 
Κεφάλαιο Τέταρτο να υπενθυμίσω ότι η ολομέλεια της Βουλής σε δύο προηγούμενες συνεδρίες αποφάσισε 
όλες οι εισηγήσεις που έγιναν για το θέμα των αγοραπωλησιών των ελληνοκυπριακών περιουσιών στα 
κατεχόμενα και για διάφορα μέτρα, που έγιναν εισηγήσεις από δέκα-δώδεκα συναδέλφους, να  παραπεμφθούν 
στην επιτροπή Προσφύγων για περαιτέρω μελέτη, αξιολόγηση και δημιουργία ίσως και υποεπιτροπής. Το ίδιο 
ζητήθηκε και στάλθηκαν οι απόψεις των ομιλητών πάνω στα γεωργικά θέματα στην επιτροπή Γεωργίας.  Το 
ίδιο θα μπορούσε να γίνει και μετά το τέλος της συζήτησης εδώ για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, να 
αποσταλούν στην επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας με εντολή της ολομέλειας όλες οι  εισηγήσεις που 
έγιναν είτε γραπτώς είτε που θα βγουν από τα αποστενογραφημένα πρακτικά, να μελετηθούν και να μπει σε 
βάθος η αρμόδια επιτροπή.  Στην ολομέλεια δυστυχώς μετά από το τέλος των ομιλιών -πες για το 
συγκεκριμένο θέμα- δεν μπορούν να βγουν σαφή συμπεράσματα, διότι δεν υπάρχει ο κατάλληλος χρόνος, ενώ 
στην κατάλληλη αρμόδια επιτροπή μπορούν να βγουν καλά συμπεράσματα, τα οποία να αποσταλούν και στην 
εκτελεστική εξουσία και σε όλους τους αρμόδιους φορείς, οργανώσεις, ΚΕΒΕ κ.λπ.  Λοιπόν, αυτή είναι η 
εισήγηση που τέλος πάντων βελτιώνει κατά κάποιο τρόπο το θέμα του Κεφαλαίου Τέταρτου.  

 Το άλλο είναι η παρουσία των συναδέλφων.  Εδώ υπάρχουν πολλές σκέψεις και εισηγήσεις, έχω κάνει 
και εγώ σκέψεις πώς μπορούν να συγκρατούνται οι συνάδελφοι εδώ, τις οποίες δεν είναι της παρούσης να τις 
αναπτύξω. 

 Ο κ. Σταυριανός έχει το λόγο. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εγώ νομίζω ότι, αν η παρουσία είναι μόνο σωματική και δεν είναι πνευματική, δεν αξίζει τον κόπο.  
Επομένως, πρέπει να αναθεωρήσουμε τελείως, εγώ πιστεύω, και να μη χάνουμε το χρόνο μας στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο με τον τρόπο που τον χάνουμε.  Μπορούν να κατατίθενται οι εισηγήσεις και να πηγαίνουν να 
συζητούνται στις επιτροπές και να μην είμαστε εδώ πέρα μόνο σωματικά και πνευματικά να είμαστε λειψοί.  Ας 
είμαστε ρεαλιστές, ο χρόνος είναι πολύτιμος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δε νομίζω να είμαστε όπως το είπες εσύ.  Οι συζητήσεις αυτές, κύριε συνάδελφε, σας πληροφορώ ότι 
ναι μεν εδώ μένουν οι μισοί ή και λιγότεροι συνάδελφοι, αλλά, επειδή μεταδίδονται από το ραδιόφωνο, είναι 
πάρα πολύς κόσμος ο οποίος τις παρακολουθεί με πολύ ενδιαφέρον… 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, ο κόσμος εν έσιει να φάει τούτην την περίοδο τζι’ εμείς νομίζουμεν ότι ακούει μας στα 
ράδια! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 …και περιμένει αποτελέσματα μετά το τέλος των συνεδριών, γι’ αυτό και πρέπει να πηγαίνουν στις 
αρμόδιες επιτροπές.  

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να ευχαριστήσω εσάς προσωπικά και τους συναδέλφους που, έστω και σε 
αυτή την ακατάλληλη ώρα και το χώρο, συζητούν αυτό το θέμα, αλλά νομίζω ότι γινόμαστε πλέον όχι και τόσο 
σοβαροί, όταν κάθε φορά βγαίνουμε και λέμε το ίδιο πράγμα.  Οι παρόντες παραπονιόμαστε για την απουσία 
των απόντων.  Την άλλη βδομάδα κάποιοι άλλοι παρόντες θα παραπονιούνται για την απουσία κάποιων 
άλλων απόντων και ούτω καθεξής.  Μάλιστα, είπατε πριν από το βήμα ότι θα τιμωρήσετε, επειδή 
φωνασκούσαν κάποιοι ή μιλούσαν κάποιοι συνάδελφοι, όταν ξεκίνησε το Κεφάλαιο Τέταρτο, και διερωτώμαι 
τελικά ποιους πρέπει να τιμωρήσετε.  Αυτούς που είναι παρόντες και μουρμουρούν ή αυτούς που έφυγαν και 
βεβαίως δε μουρμουρούν ούτε ενοχλούν κανένα; 

 Εισηγούμαι σε αυτό το στάδιο που βρισκόμαστε να δοθεί στο κατάλληλο όργανο της Βουλής η οδηγία 
και η σύσταση να μελετήσει αυτό το θέμα, για να γίνουν οι κατάλληλες αλλαγές στον κανονισμό, για να είμαστε 
σοβαροί!  Διότι, όσο κι αν συζητούμε εδώ, όσο κι αν λέμε ιδέες και σκέψεις, δεν πρόκειται να καταλήξουμε 
πουθενά.  Είτε η σύσκεψη των αρχηγών, που πληροφορούμαι ότι από την ερχόμενη βδομάδα θα 
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θεσμοθετηθεί και θα είναι πλέον μέρος του κανονισμού και της λειτουργίας της Βουλής, εξ όσων έχω 
πληροφορηθεί, είτε κάποιο άλλο σώμα στη Βουλή να αποφασίσει γι’ αυτό το θέμα.  Πράγματι, πρέπει να 
αναβαθμίσουμε το Κεφάλαιο Τέταρτο της Βουλής.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Σταύρος Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Πρόεδρε, τέτοια ώρα τέτοια λόγια!  Έχει συζητηθεί δεκάδες φορές το θέμα της αναβάθμισης -
τουλάχιστον από τον καιρό που είμαι στο κοινοβούλιο- ακριβώς του Τέταρτου Κεφαλαίου.  Θεωρώ ότι -και 
αυτό αφορά όλους τους πολιτικούς χώρους- δεν έχουμε δώσει τη σημασία που θα έπρεπε να είχαμε δώσει.  
Μπορώ να μιλώ για πάρα πολύ χρόνο.  Ερχόμαστε χωρίς την κατάλληλη προετοιμασία -και δεν είναι μομφή 
για κανένα από τους πολύ αγαπητούς μου συναδέλφους που μίλησαν σήμερα ή άλλες φορές- χωρίς 
προεργασία από τις επιτροπές, όπως θα έπρεπε, πολλές φορές, εξάντληση θεμάτων και ούτω καθεξής.  
Κατευθείαν στο Κεφάλαιο Τέταρτο πολλές φορές παραπέμπονται θέματα, γιατί έτσι προνοεί ο κανονισμός, και 
δε μας έχει απασχολήσει, πιστεύω, σε επίπεδο της σύσκεψης των αρχηγών μαζί με τον Πρόεδρο της Βουλής, 
αφού κληθούν τα πολιτικά κόμματα, όπως ο φίλος ο Πρόεδρος είπε «έχω απόψεις για το θέμα», το να πούμε 
κι εμείς απόψεις και όλοι οι συνάδελφοι απόψεις.  Στο παρελθόν ελέχθη: «Γιατί να μην το κάνουμε μία 
ξεχωριστή ημέρα και να είναι ζητήματα Κεφαλαίου Τέταρτου, ώστε να υπάρχει ενδιαφέρον στη συζήτηση;».  
Είχε λεχθεί να υπάρχει καθορισμένος χρόνος, αλλά λιγότερος από αυτόν που δίνεται τώρα και πολλοί άλλοι 
τρόποι τέλος πάντων, αλλά το πιο βασικό είναι να υπάρξει κατάλληλη προετοιμασία, για να συζητηθεί το θέμα 
και να πάρουμε αποφάσεις. 

 Με τούτα τα λίγα και να αποσύρω από μέρους του συναδέλφου μου το ‟λειψοί πνευματικά”. 

ΠΡΟΕΔΡΕYΩΝ: 

 Συνάδελφε, σε έχω και στην επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, επιφυλάσσομαι να σου απαντήσω 
εκεί σε κλειστό κύκλο! 

 Η κ. Χαραλαμπίδου. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι τουλάχιστον πρέπει να μπει ένας περιορισμός, ότι τα τρία τέταρτα της 
παράταξης αυτού ο οποίος βρίσκεται στο βήμα πρέπει να βρίσκονται εντός της ολομέλειας, διότι τις πλείστες 
φορές μόνο το ΑΚΕΛ δείχνει τον απαραίτητο σεβασμό στους ομιλητές και παρευρίσκεται.  Όπως, για 
παράδειγμα, πριν που μιλούσε ο κ. Χριστοφόρου και η κοινοβουλευτική του ομάδα ήταν απούσα στην 
πλειοψηφία.  Εκκένωσαν την αίθουσα, μόλις ανέβηκε στο βήμα!   Συνεπώς, πρέπει να δείχνεται ο απαραίτητος 
σεβασμός τζιαι που την ίδια την κοινοβουλευτική ομάδα του συναδέλφου που βρίσκεται στο βήμα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Mάλιστα, συμφωνούμε ότι οι βουλευτές πρέπει ναν’ παρόντες.  Αλλά, κι όταν είναι παρόντες, κυρία 
Χαραλαμπίδου, να μεν μουρμουρούν και να κουβεντιάζουν σε πηγαδάκια!   

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ λυπούμαι, γιατί ειλικρινά το κλίμα το οποίο επικράτησε σε γενικές γραμμές ήταν 
πολύ δημιουργικό και εποικοδομητικό.  Και νομίζω ότι για ένα τόσο ευαίσθητο ζήτημα, αν θέλουμε πραγματικά 
να το αντιμετωπίσουμε, θα πρέπει πρώτα απ’ όλα να ξεκινούμε με αυτοκριτική διάθεση και όχι εξαπολύοντας 
βέλη κριτικής προς τις αντίπαλες πολιτικές παρατάξεις.  Δεν είναι με αυτό το πνεύμα που θα οικοδομήσουμε 
την αναγκαία συναίνεση, για να αντιμετωπίσουμε το φαινόμενο του Κεφαλαίου Τέταρτου. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι για το ζήτημα αυτό έχουν γίνει πάρα πολλές συζητήσεις και σε 
επίπεδο κοινοβουλευτικών ομάδων και στη σύσκεψη των πολιτικών αρχηγών, στην οποία συμμετέχει και ο 
συνάδελφος ο κ. Περδίκης, και έχουν ληφθεί και κάποια μέτρα, παραδείγματος χάριν ο περιορισμός του 
χρόνου, ο περιορισμός του αριθμού των συνεδριάσεων που αφιερώνεται για τη συζήτηση ενός θέματος.  
Έχουν γίνει και άλλες σκέψεις, όπως παραδείγματος χάριν η δυνατότητα πρόσκλησης και συμμετοχής και των 
υπουργών στις συζητήσεις.  Αυτά δεν τα έχουμε εξαντλήσει και θεωρώ ότι υπάρχει ασφαλώς περιθώριο και 
για τη λήψη άλλων μέτρων, αλλά αυτονόητη και στοιχειώδης προϋπόθεση είναι πρώτα απ’ όλα να ξεκινήσουμε 
από τα του οίκου μας.  Οι ίδιοι οι βουλευτές να δούμε το μερίδιο της ευθύνης που μας αναλογεί και να 
αντιληφθούμε ότι χρειάζεται και αλλαγή πολιτικής νοοτροπίας στον τρόπο που εμείς οι ίδιοι οι βουλευτές 
αντικρίζουμε τη λειτουργία του Κεφαλαίου Τέταρτου.  
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και, συνάδελφοι, είναι και αυτό που είπα, το τελικό αποτέλεσμα αυτών των συζητήσεων.  Αν δεν πάει 
σε μικρότερη επιτροπή να βγάλει συμπεράσματα, να κάνει έκθεση, να δει και να ακούσει αρμοδίους, απλώς 
μένουν έπεα πτερόεντα!   

 Παρακαλώ ο κ. Χατζηγιάννης πρώτα και μετά ο κ. Κυπριανού. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ με τους συναδέλφους, ωστόσο θα πρέπει να εστιάσουμε και την προσοχή 
στην αποτελεσματικότητα αυτής της συζήτησης κάθε φορά και αυτός είναι ο κύριος λόγος για τον οποίο 
δημιουργείται αυτό το κλίμα, που και πολλοί συναδέλφοι ενδεχομένως και δικαιολογημένα να εγκαταλείπουν 
την αίθουσα.  Άρα λοιπόν, από τη στιγμή που διεξάγεται μια συζήτηση διευρυμένη για ένα θέμα -και φέρνω 
στη μνήμη μας το θέμα των αποδήμων π.χ.- μου είναι αδιανόητο να μην υπάρχει παρουσία της κυβέρνησης ή 
της εκτελεστικής εξουσίας εδώ πέρα, προκειμένου να δίδεται συνέχεια στα όσα εδώ πέρα συζητούνται, 
προτείνονται και αναλύονται.  Αυτό δε συμβαίνει.  Για το λόγο αυτό πραγματικά θα πρέπει να εστιάσουμε την 
προσοχή μας και στο θέμα της αποτελεσματικότητας, αλλιώτικα δεν υπάρχει κανένας λόγος πλέον να μη 
συζητήσουμε και το θέμα κατάργησης αυτού του τρόπου συζήτησης.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 O κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ, αν εζήτησε το λόγο, έχει προτεραιότητα.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Κυπριανού) 

 Εντάξει, Ανδρέα, εννά σου δώσω το λόγο! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Eγώ θα τολμήσω να πω το εξής, Πρόεδρε, ότι εμείναμεν αυτοί που εμείναμεν και συζητούμεν ένα θέμα 
το οποίο κρίνω και εγώ ότι είναι πάρα πολύ σοβαρό, γιατί πρέπει να βρεθούν οι κατάλληλοι τρόποι, για να 
συζητείται ένα θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο, αλλά να έχει και αποτέλεσμα, να έχει συνέχεια.  Αυτή τη στιγμή 
όλοι αυτοσχεδιάζουμε.  Εγώ θα εισηγηθώ να κλείσει το θέμα και να απασχολήσει σοβαρά τη σύσκεψη των 
αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων, για να βρουν εκείνους τους κατάλληλους τρόπους, για να είμαστε 
και πειστικοί σε αυτά τα οποία θα αποφασίσουμε και σε αυτά τα οποία θα εισηγηθούμε.  Διαφορετικά, θα πει ο 
καθένας την άποψή του και θα μείνει εδώ και θα διαιωνίζεται ένα θέμα το οποίο κρίνουμε όλοι ότι είναι σοβαρό 
και πρέπει να βρεθούν οι τρόποι αντιμετώπισής του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να μιλήσει και ο κ. Κυπριανού και μετά θα κλείσω το θέμα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αντιλαμβάνομαι αστειευόμενη η αγαπητή συνάδελφος αναφέρθηκε στους 
βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έν’ αστειευόμενη! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Και εγώ αστειευόμενος θα πω ότι καλά κάνουν να μένουν οι βουλευτές του ΑΚΕΛ, γιατί έχουν πολλά να 
ακούσουν και να μάθουν! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!   Από το Κεφάλαιο Τέταρτο…  Συγγνώμη, μη σηκώνεστε, πριν το κλείσω, ρε παιδιά!   Κύριε 
ελέησον! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, μα, πάντα έν’ οι παρόντες που ακούσιν, οι απόντες έν’ μες στο αυτοκίνητο τζιαι ακούουν τραούδκια! 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής 
ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 1η Νοεμβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  
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 1.  Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.015-2011).  

 2.  Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

 3.  Ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 
(Διορισμός Γενικών Διευθυντών) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.081-2012). 

 4.  Ο περί Ορισμένων Θεμάτων Διαμεσολάβησης σε Αστικές 
και Εμπορικές Υποθέσεις Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.031-2012). 

 5.  Ο περί Πλαισίου Ανάπτυξης των Συστημάτων Ευφυών 
Μεταφορών στον Τομέα των Οδικών Μεταφορών και των 
Διεπαφών με άλλους Τρόπους Μεταφοράς Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.164-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Η αναγκαιότητα στήριξης των μικρομεσαίων 

επιχειρήσεων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.015-2012). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2. «Οι κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών και 
η ανάγκη της επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Βαρνάβα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.013-2012). 

 3. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του 
φυσικού περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά 
τροποποιημένων τροφών και την καλλιέργεια γενετικά 
τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.17 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
Αδάμου Αδάμος Μέσης Χρίστος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γιώργος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Δαμιανού Άριστος Περδίκης Γιώργος 
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Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Δίπλαρος Ευθύμιος Προκοπίου Γεώργιος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης Δημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κώστα Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Λαμάρης Γιάννος Φυττής Σοφοκλής 

Λουκαΐδης Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαυρίδης Μάριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίας κ. Σοφοκλή Φυττή στην επέτειο της 28ης Οκτωβρίου. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012» και εμμονή της Βουλής στην προηγούμενη απόφασή της. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2013 Νόμος 
του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων 
Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012». 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Συντάξεις και 
Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιολόγησης, Διαχείρισης και Αντιμετώπισης των Κινδύνων 
Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», συζήτηση (προεδρεύων, Γ. Περδίκης, Ανδρέας Κυπριανού, Α. 
Αδάμου) και ψήφισή του σε νόμο.  

10. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και ψήφισή της σε νόμο. 

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ειδικού Διακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012», συζήτηση (Γ. Περδίκης, Δ. Συλλούρης, Ν. 
Κωνσταντίνου, Α. Νεοφύτου, Ν. Νικολαΐδης) και ψήφισή της σε νόμο. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 
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 Νομική ρύθμιση της κατ’ οίκον διδασκαλίας - Ερωτήματα σχετικά με τη φρούρηση και τα γεγονότα έξω 
από το Προεδρικό μετά την έκρηξη στο Μαρί - Ερωτήματα σχετικά με τις τετράτροχες και off road 
μοτοσικλέτες -Το καθεστώς προστασίας των πολιτικών προσφύγων - Επικύρωση της Σύμβασης για την 
Προστασία των Παιδιών από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση - Ανάγκη 
ενίσχυσης των νέων παραδοσιακών τεχνιτών - Λόγοι αφαίρεσης μαθήματος από τα θέματα διδασκαλίας 
των Επιμορφωτικών Κέντρων - Καταγγελίες για μη ενημέρωση των κρατικών νοσηλευτηρίων για 
προτεραιότητα των κωφών ατόμων - Χειρισμός της υπόθεσης της καταδίκης δύο ανώτερων λειτουργών 
υπουργείου - Καθυστέρηση στην τοποθέτηση ανελκυστήρων στο συνοικισμό Αγίων Αναργύρων Β΄ στη 
Λάρνακα - Επέκταση σχεδίου επιχορηγημένων διακοπών από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 
Αίτημα για εγγραφή των αγροτικών δρόμων στην κοινότητα Μανδριών Λεμεσού - Ζημιές από 
περονόσπορο σε καλλιέργειες στα Μανδριά Λεμεσού και ανάγκη αποζημίωσης των παραγωγών - 
Χρηματοδότηση έργου για ανάπλαση του παραδοσιακού πυρήνα της Αγίας Άννας - Συναντήσεις 
πρέσβη ΗΠΑ και Βρετανού Ύπατου Αρμοστή με Τουρκοκυπρίους πολιτικούς στα κατεχόμενα - Αίτημα 
για ειδική φορολογία για ζώα συντροφιάς - Ανάγκη εκσυγχρονισμού και ενιαίου ελέγχου των κρατικών 
αρχείων για αποφυγή απάτης από αιτητές επιδομάτων - Ανάγκη διασύνδεσης αρχείων για εντοπισμό 
ληπτών δημόσιων βοηθημάτων υπόπτων για εγκλήματα - Ερωτήματα σε σχέση με προμήθεια 
προβληματικών προϊόντων σε κρατικά νοσηλευτήρια - Προβλήματα στην κοινότητα Δελίκηπου λόγω 
διέλευσης οχημάτων της Εθνικής Φρουράς - Έργο ανάπλασης πάρκου στον Αγρό - Ανάγκη 
καταρτισμού σχεδίου δράσης για τις διακρίσεις σε θέματα σεξουαλικού προσανατολισμού - Περιπτώσεις 
δέσμευσης περιουσιών προσφύγων από το Κτηματολόγιο - Στοιχεία για τα δάνεια και τα επιτόκια των 
ανώτατων στελεχών των τραπεζών που αιτήθηκαν κρατικής στήριξης - Ανάγκη αντιμετώπισης 
ομοφοβικών εξάρσεων στην εκπαίδευση. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Έλεγχος για τα κυνηγόσκυλα και τις άδειες κυνηγιού - Καταγγελίες για κακοποίηση ανδρών από τις 
συντρόφους τους - Σεξουαλική δραστηριότητα των εφήβων μαθητών - Περιστατικά ανεπιθύμητης 
εγκυμοσύνης σε εφήβους - Παράνομη λειτουργία ιδιωτικών σχολείων στην επαρχία Πάφου - Κατασκευή 
περιτοιχίσματος στο τουρκοκυπριακό κοιμητήριο στην Αγία Βαρβάρα της επαρχίας Πάφου - Μη 
κατασκευή σκεπάστρου στο Α΄ Δημοτικό Σχολείο Τραχωνίου - Βελτίωση δρόμου στην Τσάδα - 
Περιβαλλοντικές καταστροφές από στρατιωτικές ασκήσεις στη λίμνη Παραλιμνίου - Απαγόρευση 
ανεξέλεγκτης συσσώρευσης και καύσης ξύλων στις δημοτικές περιοχές - Αιτήματα του δήμου Σωτήρας 
για το συνοικισμό αυτοστέγασης - Προβλήματα του Λυκείου Παλουριώτισσας - Διαχωρισμός οικοπέδων 
για άπορες οικογένειες στο Αβδελλερό - Εκπαίδευση δημόσιων λειτουργών στη νοηματική γλώσσα - 
Επέκταση του κοιμητηρίου Αγκλεισίδων - Δημιουργία μουσείου στο Καμπί - Δημιουργία γηπέδου 
ποδοσφαίρου και στίβου στη Χοιροκοιτία - Παραχώρηση δύο παλαιών σχολικών κτιρίων στην κοινότητα 
Γεράσας - Τα κονδύλια για την Κύπρο μέσω των ευρωπαϊκών προγραμμάτων εκπαίδευσης - Πώληση 
τεμαχίου με μη νόμιμες διαδικασίες στο Μοσφίλι - Εθελοντική αποκοπή επί των απολαβών του 
Προέδρου και των υπουργών - Μέτρα για μείωση του μισθολογικού χάσματος μεταξύ των δύο φύλων - 
Ανακύκλωση σχολικών βιβλίων - Μαθήματα ασφαλούς χρήσης ποδηλάτου στα σχολεία - Αξιοποίηση 
βοήθειας από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσαρμογής στην Παγκοσμιοποίηση. 

14. Αγορεύσεις των κ. Λευτέρη Χριστοφόρου και Άγγελου Βότση για το θέμα «Η αναγκαιότητα στήριξης των 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων». 

15. Διαδικαστική συζήτηση (Ά. Βότσης, προεδρεύων, Π. Σταυριανός, Γ. Περδίκης, Στ. Ευαγόρου, Ει. 
Χαραλαμπίδου, Τ. Μητσόπουλος, Κ. Χατζηγιάννης, Ν. Κωνσταντίνου, Ανδρέας Κυπριανού) για 
βελτίωση του τρόπου λειτουργίας του Κεφαλαίου Τέταρτου. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


	Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων

